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  سرقت وحشتناك فرمانيه
باندمخوفي كه از خانه يك مرد ثروتمند در 

فرمانيه تهران سرقت كرده بودند... صفحه 14

تفاهم  غير منتظره
ميان وزیر و سردار   صفحه 02 را بخوانید
 تمجيد رئيس پدافند غيرعامل از وزير ارتباطات

هفته های قبل به طور مفصل درباره تفاوت راه اندازی یک استارتاپ 
در آلمان و مزایا و معایبش نسبت به راه اندازی کسب و کار جدید در 
ایران برایتان گفتم. این هفته قصد دارم اندکی از این موضوع فاصله 
بگیرم و به موضوع دیگری ورود کنم. حفاظت از محیط زیســت و 

استفاده از انرژی های تجدیدپذیر!
شاید این تیتر اندکی نمایشی به نظر برسد. چیزی شبیه یک ژست 
روشنفکری که دولتمردان در همه جهان نزدیک انتخابات به کرات 
درباره اش سخن می گویند، ولی در عمل محیط زیست مان هر روز 
بیشتر از قبل رو به نابودیست. آلمان هم از این قاعده مستثنا نیست، 
همین ۴ سال پیش بود که بزرگترین خودروساز آلمان یعنی فولکس 
واگن درگیر رسوایی دســتکاری نرم افزاری در ۱۱ میلیون خودرو 
برای تغییر در نتایج میزان آلایندگی شد. اما از طرف دیگر، حداقل 
دولت آلمان اگر شــعار می دهد، بیکار هم ننشســته و برنامه های 
زیادی برای محافظــت از زمین در حال اجــرا دارد. برای مثال، با 
اینکه آلمان کشوریست که بیشتر مواقع سال از حسرت دیدن روی 
ماه خورشید محروم است و هوایی ابری دارد، اما دولت برای مردم 
طرح های تشویقی فراوانی قرار داده که برق مورد نیازشان را از طریق 
پنل های خورشــیدی و نور آفتاب تامین کنند. از اهدای وام برای 
تجهیز منازل یا کارخانه ها به این پنل ها، تا خرید برق مازاد مصرفی 
افراد از آنها. این دقیقا مصداق بارز اســتفاده از تکنولوژی در جهت 
رفاه مردم است. با ایجاد راه تولید انرژی توسط پنل های خورشیدی 
و با حمایــت از افرادی که قصد خرید آنها را دارنــد، و با خرید برق 
تولید شده توسط آنها، هم قدم مهمی در جهت حفظ محیط زیست 
برداشته شده و هم تکنولوژی در جهت رفاه بشر به کار گرفته شده. 
اما عمده برنامه های آلمان برای تولید انرژی از منابع تجدیدپذیر، 
به نور خورشید وابسته نیســت، بلکه با تکیه بر باد طرح ریزی شده 
است. هرچقدر که این کشور از انرژی خورشیدی محروم است، به 
همان میزان وفور نعمت باد و جریان هوا دارد. به همین علت، وقتی 
در اتوبان های آلمان رانندگی می کنیــد، همانند درخت های کنار 
اتوبان، توربین های بادی ای را می بینید که همواره در حال چرخش 
و تولید برق از انرژی باد هســتند. و این توربین ها با سرمایه گذاری 
دولت هر روز رو به افزایشند. آلمان قصد دارد تا سال ۲۰۲۵، تقریبا 
همه انرژی برق مورد نیازش را از انرژی باد به دست آورد که تحقق 
این هدف، هم از نظر اقتصادی این کشور را به سود فراوانی می رساند 
و هم از نظر زیست محیطی، این کشور را جزو  سبزترین کشورهای 
جهان قرار می دهــد؛ امری که تنها با کمک گرفتــن از تکنولوژی 
محقق خواهد شد. اما این تنها برنامه آلمانی ها برای بهبود شرایط 
کره زمین نیست. با تولید روزافزون خودروهای برقی و نزدیک شدن 
قیمت این خودروها به ماشین های بنزینی و دیزلی، کم کم مصرف 
این خودروها که تا سال قبل محصولی لوکس و گران قیمت محسوب 
می شدند، بین گزینه های مردم مورد بررسی قرار می گیرند. افزایش 
جایگاه های شارژ خودرو، به ســرعت و با جدیت در آلمان در حال 
اجراســت. برای خودروهای برقی جای پارک اختصاصی در شهر 
تعبیه شــده، در خیلی از خیابان ها از پرداخت هزینه پارک معافند 
و البته معافیت مالیاتی هم شــامل حال صاحبــان این خودروها 
خواهد شد، که همه اینها برای تشویق مردم به استفاده از خودروی 
برقیست. بله مشخصا فروش خودروی برقی هم برای خودروسازها 
ســود فراوانی دارد و  می توان در حالت بدبینانه حتی این موارد را 
برای منفعت دولت یا صنعت دانست، اما هر چه که هست، نمی توان 

مفید بودن این اقدام ها برای محیط زیست مان را کتمان کرد.
موارد مثال زدنی زیادی وجود دارد کــه در مطالب بعدی برایتان 
خواهم نوشت. ولی چیزی که در کشور آلمان باعث  امیدواریست، 
پایبندی دولتمردان به شعارهاست، چه بسا که خیلی از این موارد 
ظاهری باشــند، اما در عمل هم اقدام های فراوانی برای حفاظت از 
زمین صورت می گیرد، که امیدوارم با توجه به جایگاه کشور آلمان 
در صنعت جهان، بتواند به صادر شــدن این فرهنگ به سایر نقاط 

جهان و بهبود کلی محیط زیست در زمین منجر گردد.

پايبندی ژرمن ها به شعارها

 ستون    یکشنبه
شهروز چُرکچی

350 یا 360؛ دو برادر کاملا متفاوت
در حالی که مدتی است مونتاژ ام جی 360 در ايران خاتمه يافته، نسل 

قديمی اين خودرو در بازار کشور با کد 350 طرفداران بسياری دارد. آيا 
می توان به اين خودروها اعتماد کرد؟ صفحه 06 را بخوانید

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ايران
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16 صفحه
شماره 2482
 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

زیباکلام عليه تتلو 
نظريه پرداز مشهور سياسی کشور درباره خواننده

زيرزمينی و مهاجر کشور  يادداشتی خواندنی نوشته است  
 نخستین بار»تتلو« ها را پنج سال پیش دیدم. مراسم تشییع جنازه 
»مرتضی پاشایی« بود. صدها هزار دهه شصتی و هفتادی آرام و در 

سکوت جنازه را تشییع می کردند. در چشمانشان آمیزه ای از بغض و 
کینه، گره خورده با عصیان موج می زد...

سایت نگار  صفحه 08  را بخوانید

حقایق درباره 
تخت شکسته
خطير اين بار عليه منشا 

حرف هايی زد و منشا عليه 
او شکايت کرد، جنجال 

 يک نفس، بی توقف
نادر نامــدار| علی خطیــر چند ماهی 
می شــود که  از معاونت باشگاه استقلال 
اســتعفا داده و از اســتقلال رفته اما 
حاشــیه ها و جنجال هایش نه تنها کمتر 
نشده بلکه این روزها نام او بیشتر از قبل 
در رسانه ها مطرح می شــود. دیروز این 
گادوین منشا بود که ادعایی باورنکردنی 
را علیه خطیر مطرح کرده و تلویحا او را 
به زندانی کردن خودش در تهران متهم 
کرد. جنجال هایی که خطیر در متن آنها 
حضور داشته از همه ستاره های فوتبال 
ایران بیشتر اســت و اینجا به تعدادی از 

مهم ترین آنها اشاره می کنیم:
درگیری با دستیار کی روش: اولین بار نام 
خطیر اینجا مطرح شد. او با نماینده فیفا 
قصد بازدید از مجموعه پک را داشت اما 
اوسیانو کروز دستیار کی روش این اجازه 
را به او نداد و کار بــه درگیری لفظی و 

فیزیکی هم کشیده شد.
درگیری با علیرضا حقیقی: خطیر مامور 
آماده کردن زمین چمن مجموعه ورزشی 
انقلاب برای تمرین استقلال بود اما بعد 
از حضور در کنار زمین چمن با علیرضا 
حقیقی و مربی اش درگیر شد و حقیقی 
بینی خطیر را شکست! او مدعی بود که 

خطیر به مادرش توهین کرده است.
اختلاف با وینفرد شفر: مدتی بعد از حضور 
در استقلال، خطیر با شفر دچار مشکل 
شد. آنها اختلافات زیادی با هم داشتند 
و در نهایت خطیر شفر را متهم به دلالی 
کرد. او حتی متن تعدادی از پیامک های 
شفر را هم منتشر کرد تا ادعای خود را 
ثابت کند اما چیزی اثبات نشد و خطیر در 

نهایت مجبور به عذرخواهی از شفر شد.
درگیری با ذی حساب باشگاه: مدتی بعد 
از اســتعفا، خطیر برای تسویه حساب 
به باشــگاه اســتقلال دعوت می شود. 
مذاکرات اما به شــکلی پیش می رود که 
باعث عصبانیت خطیر می شــود. گفته 
شــده در حین این گفت وگوها خطیر 
وسایل روی میز ذی حساب باشگاه را به 

زمین پرت کرده است!
جنگ لفظی با وریا غفوری: از ابتدای فصل 
و بر سر تمدید قرارداد، بین وریا و خطیر 
اختلافاتی پیش آمده بود. هفته گذشته 
اما بعد از مصاحبه وریا علیه خطیر او هم 
پاسخ تندی داد و وریا را به سوءاستفاده 
از بیت المال متهم کرد. خطیر از ب.ام .و 
وریا گفت و قرارداد سنگینش  و عملا او را 
که با پیراهن دخترآبی دارای محبوبیتی 
شده بود جلوی هواداران قرار داد. وریا 
هم خطیر را دیوانه خواند و مدعی شد از 
او شکایت خواهد کرد.  ادامه در صفحه 03

همه می خواهند دندانپزشک شوند
سهميه ها  در پرطرفدارترين و پولساز ترين رشته دانشگاهی ايران صفحه 03 را بخوانید گزارشی  مستند در مورد ميزان تقسيم 

رفاقت
از راه دور

دیــروز محمدجواد ظریــف تصویری از 
مکالمه تصویری اش با تخــت روانچی، 
معاون و یار غارش در مذاکرات هسته ای و 
نماینده ایران در سازمان ملل منتشر کرد. 
تصویری دوتایی که ظرافت ژورنالیستی 
مشهودی در انتشار آن به کار رفته است.  
ظریف در کپشــن این تصویر نوشت :»به 
لطف فناوری، من قادر شدم که روانچی،  
دوست ۴۰ ســاله ام و نماینده دائم ما در 
ســازمان ملل را که چند بلــوک دورتر 
اینجــا در نیویورک اســت را ببینم و )با 
او( صحبت کنــم.« محمدجواد ظریف، 
وزیر امورخارجه کشورمان قصد داشت 
در نیویــورک از مجیــد تخت روانچی، 
ســفیرو نماینده دائمی ایران در سازمان 
ملل متحد عیادت کند. حال نامســاعد 
جســمانی تخت روانچی البته با حضور 
رئیس جمهــور در نیویورک رســانه ای 
شــد، چرا که نماینده دائم ایران در هیچ 
عکسی با هیات همراه ایرانی حاضر نبود. 
گفته شــد که او به توصیه پزشــک باید 
تحت مراقبت باشــد. عیادت از او اما به 
این آســانی میسر نشــد؛ ایالات متحده 
ســه ماهی اســت که رفت وآمد مقامات 
عالی رتبه ایرانــی را در نیویورک به چند 
ساختمان اعم از مقر سازمان ملل متحد، 
محل اقامت، دفتــر نمایندگی ایران در 
سازمان ملل متحد و اقامتگاه سفیر ایران 
در سازمان ملل متحد و فرودگاه نیویورک 
محدود کرده اســت )پیش از این روادید 
صادر شــده برای محدوده  ای به شــعاع 
۴۰ کیلومتری ســازمان ملــل بود( و به 
همین علت باید برای مــوارد غیر از این 
مجوزی جداگانه و موردی صادر شــود. 
آمریکایی ها برای صدور چنین مجوزی 
اما دبــه کردند و از ایران بــرای پذیرش 
این عیادت خواســتند که یک آمریکایی 
بازداشت شــده در ایران، بایــد مابه ازای 
صدور این مجوز آزاد شود؛ اتفاقی که در 
عرف دیپلماتیک بی ســابقه اگر نباشد، 
بسیار کم سابقه است. خبر آنقدر عجیب 
بود که خبرنگارهــا برای اطلاع از صحت 

آن از وزارت امورخارجــه ایالات متحده 
استعلام گرفتند. بهمن کلباسی، خبرنگار 
بی بی سی در نیویورک در آخرین ساعات 
جمعه به وقت تهران،  با انتشــار نقشه ای 
از محل درمان تخت روانچی نوشت: »در 
توئیت های پیشین نوشتم با درخواست 
»ســفر« ظریف به بیمارستانی که سفیر 
ایران در آن بستری ســت مخالفت شده. 
الان فهمیدم کدام بیمارســتان است و 
شــاید کلمه »ســفر« به جا نباشه چون 
حدود ۲ دقیقه با ماشین و ۱۰ دقیقه پیاده 
 Memorial .روی است از سازمان ملل
 Sloan Kattering Cancer
Center« کاربر دیگــری البته زیر این 
توئیت توضیح داده اســت که »البته در 
اصل ماجرا تاثیری نداره. ولی فقط جهت 
شفاف ســازی ۱۱ دقیقه با خودرو و ۲۶ 
دقیقه پیاده...« کلباسی هم پاسخ داده:  
«اصطلاحــا گفتم، در ضمن در مســیر 
منزل سفیر هم هست. یعنی فقط اجازه 
پیاده شدن بهش ندادن« اما مرکزی که 

بهمن کلباسی مدعی شــده کجاست؟ 
مرکز سرطان مموریال اسلون–کترینگ 
بزرگترین و قدیمی ترین مرکز )تشخیص 
و درمان( سرطان در جهان است که کار 
خود را در ســال ۱88۴ میلادی )۱۲۶3 
شمسی( آغاز کرده است. این مرکز یکی 
از 7۰ مرکز جامع موسســه ملی سرطان 
آمریکا شــناخته می شــود و مقر اصلی 
آن در منهتن نیویــورک و در فاصله ای 
اندک نســبت به مقر سازمان ملل متحد 
است هر چند که ۶8 ســال پیش از این 
که سازه کنونی سازمان ملل در نیویورک 
ســربرآورد،  راه اندازی شــده است.  در 
ســال 9۰، خبرگزاری فارس یک بار نام 
این مرکز را در گزارشــی با عنوان »مصر 
بازگردانــدن بقایای جســد محمد رضا 
پهلوی به ایران را بررسی می  کند« آورده 
بود؛ فارس نوشته بود: »محمدرضا پهلوی 
پس از خروج از کشــور ابتــدا مدتی را 
در منطقه ماند، به امیــد آنکه مجددا به 
حکومت بازگردد. با شدت یافتن بیماری 

سرطان طحال، وی مجبور شد بر خلاف 
تمایل دولتمردان آمریــکا، برای درمان 
پزشکی به مرکز سرطان مموریال اسلون-
کترینگ در ایالات متحده آمریکا برود. با 
بروز بحران گروگانگیری، هیچ کشوری 
علاقه به پناه دادن یک سلطان بی تاج و 
تخت نداشت. روزنامه نیویورک تایمز او 
را به هلندی سرگردانی تشبیه کرد که به 
دنبال بندری برای پهلوگرفتن می گردد. 
محمدرضــا پهلــوی پس از خــروج از 
بیمارستان ابتدا به مرکز پزشکی ویلفورد 
هال در پایگاه نیــروی هوایی لاکلند در 
تگزاس، و سپس به پاناما و مکزیک سپس 
از آن جا به مصر رفت.« این بیمارســتان 
۵۰۰ تخت خوابی که شاه مخلوع ایران را 
با تمام روابط حسنه ای که با آمریکایی ها 
داشــت، صرفا برای مدتی کوتاه میزبانی 
کرد، ۴۰ ســال بعد محل درمان نماینده 
دائم کشوری شده که این روزها دولت و 
حکومتش بیش از هر کشوری دولت روی 
کار ایالات متحده را در مخمصه قرار داده 
اســت، آنقدر که برای عکس یادگاری با 
رئیس جمهور کشورمان از ژاپن تا فرانسه 

را واسطه قرار دهند.
برخی روزنامه نگاران در توئیتر نوشته اند 
کــه تخت روانچی بــه ســرطان روده 
مبتلاســت. خبرگزاری مهــر عصر روز 
گذشــته به نقل از علیرضا میریوسفی، 
مسئول مطبوعاتی دفتر نمایندگی ایران 
در سازمان ملل نوشت که تخت روانچی 
به زودی روند درمانش به پایان می رسد 
و به دفتر کارش بازمی گردد. امیدواریم . 
یاد تصویر مشهور امضای ظریف بر متن 
نهایی برجام مــی افتیم.آنجا که ظریف 
ذیل امضایش در کنار امضای لاوروف و 
کری و موگرینــی و دیگر امضا کنندگان 
با نمایشی کمیاب از رفاقت اضافه کرده 
است: مخلص عباس آقا و مجید آقا . عباس 
عراقچی و مجید تخت روانچی . حالا یکی 
از این دو یار ظریف در بیمارستانی مجهز 
در نیویورک با سرطان روده دست و پنجه 

نرم می کند. 

تک  ستاره  
همه مربيان

استقلال
به بهانه درخشش 

دوباره فرشيد 
اسماعيلی  که در 
فوتبال ايران به 
حقش نرسيده 

است  صفحه 11

تصويری از
نگار قدس کنی 

در ايران 

رجوع به گزارش 
ديروز هفت صبح 

مستقيم از 
فرودگاه

داستانی از مبارزه با سرطان در 
مشهورترين مرکز درمان سرطان دنيا
با چاشنی تاريخ و دوستی و ديپلماسی
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ظهور یک ميانجي جدید
تنش ميان ایران و عربستان در ســال هاي گذشته کمتر نشده و 
به عقيده بســياري با طولاني شــدن زمان وارد فاز فرسایشي هم 

شده است. 
  درخواست مقامات عربستان براي ميانجيگري عراق ميان 

رياض و صنعا
نماینده ائتلاف الفتح عراق فاش کرد که مقامات عربستان در جریان 
سفر نخست وزیر عراق به این کشــور، خواستار ميانجيگري بغداد 
ميان ریاض و صنعا شدند. ميثاق الحامدي، نماینده ائتلاف الفتح 
در پارلمان عراق در گفت وگو با خبرگزاري المعلومه تأکيد کرد که 
سفر اخير عادل عبدالمهدي، نخست وزیر این کشور به عربستان 
به درخواست ریاض صورت گرفت. او افزود: »مقامات عربستان در 
جریان دیدار با عبدالمهدي خواستار ميانجيگري بغداد ميان ریاض 

و صنعا براي حل و فصل بحران یمن شده اند.«
الحامدي ادامه داد: »عربســتان به صورت علنــي اعلام نمي کند 
که خواســتار حل بحران یمن اســت، چراکه مقامات این کشور 
نمي خواهند نشــان دهند در جنگ کنوني عليه یمن، شکســت 
خورده اند.« این مقام عراقي تصریح کرد: »عبدالمهدي براي حل 
و فصل بحران یمن به عربستان سفر کرد و ميانجيگر موفقي براي 
کاهش ميزان تنش خواهد بود، چراکــه دولت عراق روابط خوبي 
با کشــورهاي مختلف دارد و مي تواند وضعيت امنيتي منطقه را 
آرام کند.« نماینــده ائتلاف الفتح همچنين گفت: »ســفر عادل 
عبدالمهدي به عربستان، حمایت گســترده بين المللي براي حل 
و فصل بحران یمن را به همراه داشــت.« نخست وزیر عراق صبح 
چهارشنبه وارد ریاض شد و با مقامات عربستان ازجمله پادشاه و 
وليعهد این کشــور دیدار و گفت وگو کرد. پيش از این سفر شبکه 
خبري الميادین به نقل از منابــع آگاه گزارش داد که هدف عادل 
عبدالمهدي، نخست وزیر عراق از سفر به عربستان سعودي، انجام 
ميانجيگري ميان ریاض و تهران است. به گزارش الميادین، منابع 
آگاه افزودند، ميانجيگري عراق با هدف انجام دیداري ميان رهبران 
ایران و عربستان سعودي در بغداد صورت مي گيرد. پيش تر مرکز 
اطلاع رساني دفتر نخســت وزیر عراق در اطلاعيه اي اعلام کرده 
بود که نخست وزیر عراق در این ســفر قرار است با سلمان پادشاه 
عربستان و محمد بن ســلمان وليعهد این کشور دیدار و گفت و گو 

کند.
  صداهاي مخالف 

العرب نزدیک به عربســتان سعودي نوشــت: »صحبت هایي که 
همزمان با سفر نخست وزیر عراق به عربستان، درمورد ميانجيگري 
عراق بين ریاض و تهران مطرح مي شــود، دور از واقعيت اســت؛ 
چراکه بغداد توانایي هــاي لازم براي موفقيــت در این مأموریت 
پيچيده را ندارد؛ همانطور که طرف هاي ماهرتــر از عراق در این 
مهم موفق نبودند.«  به گزارش سرویس بين الملل انتخاب، در ادامه 
این مطلب آمده است: »در همين رابطه، منابع در توصيف تلاش 
عبدالمهدي اختلاف نظر دارند؛ برخي آن را اقدام عراقي در راستاي 
برقراري آتش بس بين تهــران و ریاض مي داننــد و برخي دیگر، 
معتقدند که نخست وزیر عراق حامل پيام ایران براي عربستان بوده 
است. این درحالي اســت که تحليلگران بعيد مي دانند، عربستان 
در این شرایط با گشــودن باب ميانجيگري موافقت کند؛ به ویژه 
آنکه منشــأ آن را طرح ایران، زیر چتر حمایت از امنيت و صلح در 

خليج فارس مي داند. 

ترامپ: تحريم ها را برای مذاکره با ايران لغو   ویژه
نمی کنم

رئيس جمهور آمريکا در يکی ديگر از اظهارات 
متناقضش درباره ايران گفت که آمريکا آماده 

لغو تحريم ها برای مذاکره با ايران نيست. دونالد 
ترامپ، رئيس جمهور آمريکا در پيامی توئيتری 
مدعی شد: ايران می خواست که من تحريم های 

اعمال شده بر آن ها را برای ديدار]با ايران[ لغو 
کنم. من گفتم، البته که نه! اين ادعای رئيس 

جمهور آمريکا در پی سخنان حسن روحانی، 
رئيس جمهور کشورمان مطرح می شود که روز 

جمعه در فرودگاه مهرآباد با اشاره به حضور 
گسترده هيات های عاليرتبه کشورها در اجلاس 

امسال مجمع عمومی سازمان ملل با اشاره به 
اينکه چنين مطرح شده بود که همه مشکلات 

بر سر لجبازی طرف ايرانی است و آمريکا 
آماده مذاکره است و نسبت به آن اصرار هم 

دارد،گفت:»آمريکايی ها تقريباً به همه سران 
اروپايی و غيراروپايی پيغام داده بودند که ما 

آماده مذاکره ايم. درخواست آمريکا  قبلًا اين بود 
که مذاکره دوجانبه باشد يعنی دو رئيس جمهور 
با هم مذاکره کنند و بارها اين موضوع را رد کرده 
بوديم. گفته بوديم اگر مذاکره هم باشد در قالب 
۱+۵ خواهد بود و آنها هم گفتند که می خواهند 

در قالب ۱+۵ مذاکره کنند.«

موسوی: ايران آمادگی ورود به مذاکره برای 
تبادل زندانيان با آمريکا را دارد

سيدعباس موسوی در پاسخ به پرسش 
خبرنگاران درخصوص وضعيت »نگار قدسی 

کنی« اظهار کرد: خانم نگار قدسی کنی به 
درخواست مقامات آمريکايی و بر اساس 

اتهامات بی اساس، حدود سه سال قبل در 
استراليا بازداشت شد و در شرايط بسيار سخت 
و غيرانسانی نگهداری شده و در تمام اين مدت، 

حمايت کنسولی از اين شهروند بيگناه ايرانی 
در دستور کار دائم سفارت ايران در استراليا و 

وزارت امور خارجه قرار داشته است.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت:»استرداد 
خانم کنی به آمريکا، با نقض مقررات و حقوق 
ايشان انجام شد که مورد اعتراض جمهوری 

اسلامی ايران قرار گرفت.« به گزارش انتخاب، 
سيدعباس موسوی در پاسخ به پرسش 

خبرنگاران درخصوص وضعيت »نگار قدسی 
کنی« تاکيد کرد:»خانم نگار قدسی کنی 

به درخواست مقامات آمريکايی و بر اساس 
اتهامات بی اساس، حدود سه سال قبل در 

استراليا بازداشت شد و در شرايط بسيار سخت 
و غيرانسانی نگهداری شده و در تمام اين مدت، 

حمايت کنسولی از اين شهروند بيگناه ايرانی 
در دستور کار دائم سفارت ايران در استراليا و 

وزارت امور خارجه قرار داشته است.« 

سی
لما

دیپ
رهبر معظم انقلاب اسلامی سياست های کلی 

نظام قانون گذاری را ابلاغ کردند

بسم الله الرحمن الرحيم
سياست های کلی نظام قانون گذاری

١- توجه به موازین شــرع به عنوان اصلی ترین 
منشاء قانون گذاری در تنظيم و تصویب طرح ها 

و لوایح قانونی.
2- ارزیابی و پالایش قوانيــن و مقررات موجود 
کشور از حيث مغایرت با موازین شرعی و قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران و ایجاد سازوکار 

لازم برای تضمين اصل چهارم قانون اساسی.
٣- تعيين سازوکار مناســب برای عدم مغایرت 

مقررات با قانون اساسی.
4- نظارت بر عــدم مغایرت یا انطبــاق قوانين 
با سياســت های کلی نظام با همکاری شــورای 
نگهبان و مجمع تشــخيص مصلحــت نظام و 
تصویــب قوانين لازم بــرای تحقــق هریک از 

سياست های کلی نظام.
۵- تعيين حدود اختيــارات و صلاحيت مراجع 

وضع قوانين و مقررات با ارائه تعریف روشــن و 
مشخص از »قانون«، »آیين نامه، تصویب نامه و 
بخشنامه موضوع اصل 138«، »قانون آزمایشی 
و اساســنامه موضوع اصل 8۵«، »برنامه و خط 
مشــی دولت و تصميمات موضوع اصل 134«، 
»آراء وحدت رویه و ضوابط موضوع اصل 1۶1« 
و سایر مقررات و همچنين طبقه بندی و تعيين 
هرم سياست ها، قوانين و مقررات کشور بر اساس 
نص یا تفسير اصول قانون اساسی حسب مورد، از 

طریق مجلس شورای اسلامی.
۶- تعيين حدود اختيــارات مجلس در اصلاح 

لوایح با رعایت اهداف لایحه.
7- تعيين محدوده اختيــار مجلس در تصویب 
ســاختار و مفــاد بودجه ســالانه کل کشــور 
)پيش بينــی درآمدهــا، هدف گذاری ها، موارد 
هزینــه و...( با تصویــب قانــون لازم و اصلاح 

آیين نامه داخلی مجلس.
8- تعيين وظایف دولت و مجلس در مورد تعداد 
وزرا و وظایف و اختيارات آنــان، وظایف قانونی 
رئيس جمهور موضوع اصــل ۶۰ و 124 قانون 

اساســی و هرگونه ادغام، الحاق، انتزاع و ایجاد 
سازمان های اداری از طریق تصویب قانون.

9-رعایت اصول قانون گذاری و قانون نویســی و 
تعيين ســازوکار برای انطباق لوایح و طرح های 

قانونی با تأکيد بر:
- قابل اجرا بودن قانون و قابل ســنجش بودن 

اجرای آن.
- معطوف بودن به نيازهای واقعی.

- شفافيت و عدم ابهام.
- استحکام در ادبيات و اصطلاحات حقوقی.

- بيان شناســه تخصصــی هر یــک از لوایح و 
طرح های قانونی و علت پيشنهاد آن.

- ابتناء بر نظــرات کارشناســی و ارزیابی تأثير 
اجرای قانون.

- ثبات، نگاه بلندمدت و ملی.
- انســجام قوانين و عدم تغيير یا اصلاح ضمنی 

آنها بدون ذکر شناسه تخصصی.
- جلب مشــارکت حداکثری مردم، ذی نفعان و 
نهادهای قانونی مردم نهاد تخصصی و صنفی در 

فرآیند قانون گذاری.
- عدالت محوری در قوانين و اجتناب از تبعيض 
ناروا، عمومی بودن قانون و شمول و جامعيت آن 

و حتی الامکان پرهيز از استثناهای قانونی.
1۰- تعيين عناوین قوانين جامع، تبویب، تنقيح 
و تعيين شناســه قوانين موجود کشور در طول 

برنامه ششم توسعه.

11- تعيين ساز و کاری از سوی مجلس شورای 
اسلامی برای تشخيص قابليت طرح در مجلس 
)موضوع اصل 7۵ قانون اساسی( قبل از طرح و 

اعلام وصول.
12- ضابطه مندسازی و تعيين نصاب بالا برای 
ارجاع به مجمع تشخيص مصلحت نظام در موارد 

تعارض مصوبه مجلس با نظر شورای نگهبان.
13- بازنگری در مصوباتی که بر اساس مصلحت 
در مجمع تشخيص مصلحت نظام تصویب شده 

است از حيث تعيين دوره اعتبار مصلحت.
14- رعایت صلاحيت ذاتی قوای ســه گانه در 
قوانين مربوط به تشــکيل نهادهایــی از قبيل 
شوراهای عالی؛ بازنگری در قوانين موجود این 
نهادها؛ پيش بينــی ســاز و کار کارآمد قانونی 
لازم برای تضمين عدم مغایرت مصوبات آنها با 

قوانين عادی.
1۵- تعييــن اولویت هــای قانون گــذاری بــا 
محوریت: گره گشــایی از امور اجرایی کشــور، 
اصول اجرانشده قانون اساسی، سند چشم انداز، 
سياست های کلی نظام، برنامه پنج ساله توسعه 

و مطالبات رهبری.
1۶- رعایت تدابير فرماندهی کل نيروهای مسلح 

در قانون گذاری برای نيروهای مسلح.
17- ترویــج و نهادینه ســازی فرهنگ رعایت، 
تمکين و احتــرام به قانــون و تبدیل آن به یک 

مطالبه عمومی.

سیاست های کلی نظام 
قانون گذاری ابلاغ شد

  خبر

پيشــنهاد روحاني براي امنيت خليــج فارس که 
در هفته هاي گذشته مطرح شــده، این روزها فكر 
کشــورهاي منطقه را مشــغول کرده است. عمان 
دیروز تمایل خود را براي پيوستن به ائتلاف مورد 
نظر ایران اعلام کرد اما عراق گفته فعلا آمادگي اش 
را ندارد. عمان روابط دوســتانه اي بــا تهران دارد. 
اما با وجــود نزدیکي بغداد و تهــران، عراقي ها در 
موضع گيري هایي که در تضاد با آمریکایي ها باشد، 

معمولا احتياط بيشتري به  خرج مي دهند.

   بن علوي: اگر طرح روحاني مبتني بر ثبات 
باشد آن را خواهيم پذیرفت

وزیر امور خارجه عمــان در گفت وگویي مواضع 
عمان را دربــاره »ابتکار صلح هرمز« که توســط 
ایران در ســازمان ملــل ارائه  شــد و همچنين 
بحران هاي کنوني خاورميانه بيان کرد. به گزارش 
المانيتور، یوسف بن  علوي، وزیر امور خارجه عمان 
در گفت وگو با این پایگاه خبــري گفت که عمان 
حمایــت از »ابتــکار صلح هرمز«، طــرح امنيت 

خليج فارس ارائه شــده توسط حســن  روحاني، 
رئيس جمهور ایران را اگر مبتني بر »ثبات باشد«، 
بررســي خواهد کرد. بن علوي با اشــاره به طرح 
روحاني گفت که »من آن را ندیــده ام« اما، »اگر 
موضوع آن]طرح[ مبتني بر ثبات باشد، البته که 
از آن حمایت خواهيم کرد.« بن علوي درادامه در 
پاسخ به این که چشــم انداز و نقش عمان درباره 
تعامل بهتر با ایران و مسائل امنيتي گسترده تر در 
منطقه خليج فارس چه چيزي است و آیا این کشور 
خود را یک ميانجي بــراي این اختلافات مي داند، 
گفت: »درباره مســئله ایران به عنوان جریان هاي 
روز، نظرهاي زیــادي مبني بر ایــن بوده اند که 
حل وفصل این بحران از طریق دیپلماســي است. 
هر دوطرف، یا حتي تمامــي  طرفين، به طریقي، 
تمایل شان را براي مشارکت در نوعي دیپلماسي، 
چه دیپلماسي آشکار یا دیپلماسي غيرعلني، ابراز 
کرده اند.« وزیر امــور خارجه عمان گفت: »عمان 
تاکيد دارد که ما نقش ميانجي نداریم. چيزي که 
ما براي خود انتخاب مي کنيم، نقش تسهيل کننده 

اســت.« او افزود: »ما اکنون مســائل را این گونه 
مي بينيم. البته، تصور یا دیدگاه هاي هرکسي در 
بحران کنوني، درنتيجه حملات رخ داده به آرامکو، 
یک تصور واکنشي است. وقتي غافلگيري در کار 
باشد، واکنش شــدیدي در پي خواهد بود. سپس 
تصوري دیگر، نوعي تصور واضح تر از آن اقدامات 

ایجاد مي شود. ما هنوز در آن دوره هستيم.«

   حکيم: باید زمان بگــذرد تا اوضاع آرام 
شود

 محمدعلي الحکيم، وزیر امــور خارجه عراق، در 
دیدار با محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران، 

راه هاي گسترش روابط دوکشــور را بررسي کرد. 
در این دیدار که در حاشيه نشست مجمع عمومي 
 سازمان ملل متحد در نيویورک برگزار شد، تحولات 
منطقه و بازتاب بحران هاي برخي کشورها بر کل 
منطقه بررسي شد. الحکيم در این دیدار بر ضرورت 
آرام نگه داشتن اوضاع و خودداري از دامن زدن به 
بحران تأکيد کرد. الحکيم در پاسخ به سؤالي درباره 
اینکه آیا عراق آماده پيوستن به ائتلاف پيشنهادي 
ایران است یا نه، گفت: »در مرحله فعلي با پيوستن 
به این ائتلاف مخالفيــم. معتقدیم باید کمي  زمان 
بگذرد تا اوضاع آرام شود و بفهميم که در مذاکرات 

دوجانبه چه مي گذرد.«

پاسخ عمان و عراق به طرح صلح روحاني

سایت  نگار سياسي / گزید     ه اي از تحليل ها ي جناح هاي سياسی

1  باهنر: از سخنان پناهيان تعجب کردم؛ واکنش محمدرضا 
باهنر، دبيرکل جامعه اسلامي  مهندسين و جبهه پيروان خط امام 

و رهبري به سخنان پناهيان: 
پاي منبر پناهيان مي نشينم برخي بحث هاي علمي  او را استفاده 
مي کنم، ولي اگر بخواهم با پناهيان مناظره کنم خيلي حرف دارم. 
بر سر جریان شفافيت آراي نمایندگان، خيلي تعجب کردم که این 
منبري اهل مطالعه و تحليل از واژه هاي سبک و نامناسب عليه یک 
نهاد استفاده کند. با شــناختي که از شخصيت آقاي پناهيان دارم 
باور نمي کردم این حرف ها را وي زده باشد، در موضوع شفاف سازي 
راي نمایندگان مواضعي عکــس پناهيان دارم و معتقد هســتم 
مخفي بودن راي در دنيا فلسفه اي دارد. چرا آراي مردم در انتخابات 
مخفي است؟ چون هر فرد مي تواند آزادانه راي دهد. اشکالي ندارد 
هرکس راي خود را علني کند ولي کســي را نمي توانيم به این کار 

وادار کنيم. )ایرنا(

2  محسن رضايي، سرخود نيروها را فرستاد به غرب کشور 
و ...؛ گزیده گفت وگوي سردار محمد عزلتي مقدم، معاون پيشين 
دفتر سياسي ســپاه با جماران را بخوانيد که درخصوص ماجراي 
بازپس گيري فاو در سال ۶7 بيان کرده است: »خبر ندارم که چه 
کسي این را به فرمانده سپاه پيشنهاد داد. اما در جلسه اي بين آقاي 
محسن رضایي، فرمانده سپاه با مرحوم آیت الله  هاشمي  رفسنجاني، 
فرمانده جنگ– که سه ساعت طول کشيد و نوار آن هم ضبط و پياده 
شده است– آقاي رضایي تلاش مي کند آقاي  هاشمي را توجيه کند 
که ما باید برویم به غرب کشــور و با عراق بجنگيم. آقاي  هاشمي 
 مخالفت مي کند و مي گوید ما باید سرنوشــت جنگ را در همين 
جنوب رقم بزنيم؛ موقعيت جنوب است که تعيين مي کند جنگ 
باید به چه سرنوشتي دچار شــود؛ ما در غرب چيزي نداریم. آقاي 
رضایي اصرار مي کند و آقاي  هاشمي  بســيار با دليل و منطق  به 
ایشان مي گوید، موافق نيستم. اما درنهایت آقاي رضایي مي گوید 
که من نيروها را فرستاده ام. یعني او بدون اجازه آقاي  هاشمي  که 
فرمانده جنگ بود، نيروها را به آنجا اعزام کرده بود. آقاي  هاشمي  

مي گوید خب پس اگر این کار را کرده اید که هيچ.« )جماران(

3  ســفر بيزينس کلاس براي نمايندگان مجلس تمام شد؛ 
عليرضا رحيمي،  عضو هيات رئيســه مجلس در صفحه شــخصي 
خــود در توئيتر نوشــت: »همه ســفرهاي خارجــي نمایندگان 
مجلس از اول مهر امسال با درجه عادي انجام مي شود.  با تصویب 
هيات رئيسه، ســفرهاي خارجي نمایندگان کاهش یافته و دیگر 
خبري از بيزینس کلاس نيســت.  ســال قبل در اولين اقدام بليت 
بيزینس کلاس فقــط به پروازهــاي بيش از سه ســاعت محدود 
شــد. صرفه جویي در هزینه ها در مجلس تشــدید شــده است.« 

)خبرآنلاین(

4  پاره پاره هاي تل آويو را از قعــر مديترانه جمع خواهند 
کرد؛ سردار عباس نيلفروشان، معاون عمليات سپاه درباره احتمال 
بروز جنگ گفت: دشمن مي داند اگر جنگي را شروع کند، پایانش 
دست او نيســت... اگر ما مي خواهيم هيچگاه جنگي اتفاق نيفتد، 
به خاطر این است که مي خواهيم خوني ریخته نشود... اگر دشمن 
دست از پا خطا کند، درسي به او مي دهيم که جبران این چنددهه 

شيطنت او از ماجراي صنعت نفت تا امروز را یکجا دریافت کند... 
نتانياهو و تيمش و تمام رژیم صهيونيستي را اینقدر حقير مي دانم 
که مایل نيســتيم درباره اش حرف بزنم یا حرفش را بشنوم. چون 
اصلا در اندازه اي نيســت که بتواند نظام مقتدري مانند جمهوري 
اسلامي  که تا بالاي سرش رفته اســت و از شرق و غرب و شمال و 
جنوب او را محاصره کرده، تهدید کنــد. نتانياهو و تيمش که اهل 
عمل نيستند اما اگر دست از پا خطا کنند، باید پاره پاره هاي تل آویو 
را از قعر مدیترانه جمع کنند و چيزي از اسرائيل باقي نمي ماند که 
بخواهند بر پایه اش عرض اندام کنند. اگر همين الان یک موشک 
مقاومت در سرزمين هاي اشــغالي اصابت کند، فرودگاه هاي آنها 
براي فرار از کشــور پر مي شود. صهيونيســت ها حقيقتا به آخرت 
اعتقاد ندارند و یک اعتقاد واقعي پشت عمل آنها قرار ندارد. ما هر 
حرکت اشتباه در منطقه براي شروع جنگ را به معناي درگيرشدن 
کل منطقه در جنگ مي دانيم و هرگونه حرکتي براي جنگ منجر 
به شعله ورشدن کل منطقه مي شود که اول خود آنها در آن خواهند 

سوخت. )تسنيم(

5  توضيحات يک مقــام امنيتي به دنبال انتشــار فيلم 
غيراخلاقي منتســب به يکي از نمايندگان اصولگراي ادوار 
پيشين مجلس در فضاي مجازي؛ متهم فراري »م.م.ش« که به 
اتهام جاسوســي به اعدام محکوم و قبل از اجراي حکم به صورت 
غيرقانوني از کشور گریخته است، با هدایت سرویس هاي اطلاعاتي 
دشمن و با اجيرکردن افراد مرتبط در داخل کشور با پوشش هاي 
مختلف، با برخي افراد داراي سوابق مدیریتي ارتباط پيدا کرده و 
پس از تهيه فيلم از روابط شخصي آنها طي تماسي از خارج از کشور 
درخواســت اطلاعات محرمانه و پول نقد مي نماید که با مقاومت 
این نماینده پيشين مجلس مبادرت به انتشار مستندات در فضاي 
عمومي  کرده است... قربانيان با خانمي  که مامور این ارتباط شده 
است، به صورت شرعي و قانوني عقد موقت داشته؛ ليکن از اهداف 
شوم دشمن اطلاعي نداشته و مبتلا گردیده اند. کليه اعضاي داخل 
این شبکه دســتگير شــده و در مرحله تحقيقات قضایي هستند. 

)مشرق(

6  آيا شوراي نگهبان، ســاير نهادهاي حاکميتي را قبول 
ندارد؟ گزیده سخنان محمد مهاجري، فعال رسانه اي اصولگرا در 
ميزگردي درخصوص انتخابات پيش روي مجلس شوراي اسلامي: 
وقتي شــوراي نگهبان مي گوید، اســتعلام از قوه قضائيه، نيروي 
انتظامي  و وزارت اطلاعات برایم کفایت نمي کند، من به عنوان یک 
شهروند مي گویم شــوراي نگهبان اصلا این نهادهاي حاکميتي را 
قبول ندارد و من شــهروند حق دارم بگویم که شوراي نگهبان را 
قبول ندارم یا نه این حق را ندارم؟ در ضمن اگر قوه قضائيه اشتباهي 
کرد، شما مي توانيد اعتراض کنيد ولي هيچ نهاد بالادستي شوراي 
نگهبان وجود ندارد که اگر اعتراض داشت به این نهاد مراجعه کند. 
کدخدایي مي گوید در خيلي از کشورهاي دنيا نهاد انتخابات نهاد 
بالادستي است که من این را قبول دارم اما به کدخدایي گفتم اگر 
به افرادي که براي شــوراي نگهبان کار مي کنند اعتراض کنيم، 
شــما آنها را هم تراز خود مي دانيد که وي در پاســخ من گفت که 
ما همه حرف هاي آنها را قبول نداریم. و من در پاســخ گفتم آنها 
چه مي گویند که شــما گوش مي دهيد یا گوش نمي دهيد؟ متر، 

تقواسنج و اسلام سنج آنها کجاست؟ )تسنيم(

7  ابوترابي فرد را در ليست اميد مي گذاشتيم بهتر نبود؟ 
گزیده انتقادات اسماعيل دوستي، فعال سياسي اصلاح طلب درباره 
عملکرد فراکسيون اميد و ارائه نامناسب ليست توسط شوراي عالي 
سياســتگذاري اصلاح طلبان در انتخابات گذشته مجلس: شوراي 
عالي سياســتگذاري اصلاح طلبان در ارائِه ليســت براي مجلس 
و شوراي شــهر به دقت عمل نکرده اســت. در ارائه ليست نباید 
نگاه سياســي، حزبي و رفيق بازي مبناي باشد. باید بيشتر به فکر 
کارآمدي باشيم، در زمان ارائه ليست به اصلاح طلبان گفتم که چرا 
آقاي ابوترابي فرد را وارد ليست نمي کنيد؟ آقاي ابوترابي فرد که الان 
امام جمعه تهران است، اگر در مجلس شوراي اسلامي  حضور پيدا 
مي کرد، آیا از 1۰تا نماینده ليست اميد بهتر نبود؟ ابوترابي فرد در 
صورت حضورش در مجلس مي توانست منشاء اثر باشد زیرا شخصي 
متدین، داراي سابقه درخشــان، برنامه ریز، اقتصاددان و نسبت به 
انقلاب و رهبري بسيار وفادار است. در زمان ارائه ليست مجلس به 
اصلاح طلبان اعتراض کردم. خطاب به اصلاح طلبان گفتم، به جاي 
اینکه افراد ناشناس را وارد ليســت کنيد، آقاي ابوترابي فرد را در 
ليست قرار دهيد، اکنون این حرف ها را به اصولگراها هم مي زنم. اگر 
اصولگرایان در ميان اصلاح طلبان شخص متدین، کارآمد، کاردان، 
سالم و پيرو خط امام را مي شناسند، چرا نباید آن را در ليست خود 
قرار دهند؟ معتقدم اصلاح طلبان و اصولگران هردو در تهيه ليست 
دچار اشتباه شــدند؛ از این رو باید به اشــتباهات خود پي ببرند و 
نيروهاي کارآمد و دلسوز نظام را مدنظر قرار دهند و مبنا خطي و 

حزبي نباشد. )باشگاه خبرنگاران جوان(

8  مردم به دم خروس مــا راي خواهنــد داد؛ عبدالرضا  
هاشم زایي، نماینده تهران و عضو فراکسيون اميد مجلس، با انتقاد 
از تخریب مجلس و فراکســيون اميد، گفت: امسال سال انتخابات 
است و باید منتظر تخریب بيشتر اصلاح طلبان بود. جناح مقابل به 
نحوي رفتار مي کند که مردم تحریک شوند، اما در این شرایط مردم 
به اصلاح طلبان رأي مي دهند. اصولگرایان با بحث هایي که مطرح 
مي کنند به نحوي گل به خودي مي زنند. اصــولًا در محفل هایي 
تصميماتي مي گيرند و به  وســيله  روحانيوني مانند آقاي پناهيان 
یا مداحان بي سوادي که محرم را بهانه قرار مي دهند، مي خواهند 
مجلس را تضعيف کننــد و فکر مي کنند که بــا تضعيف مجلس، 
به خصوص اصلاح طلبان و ليست اميد، مردم به آنها روي مي آورند. 
این نماینده مجلس تاکيد کــرد: در مجلس قبلــي حداقل رأي 
نمایندگان تهران 1۶۰هزار رأي بوده و ما در مجلس دهم، بيش از 
یک  ميليون رأي آوردیم. آنها فکر مي کنند که اگر مردم در انتخابات 
شرکت نکنند، قاعدتاً جناح راست و تندروها رأي مي آورند. اما به 
نظر بنده با تخریب هایي که انجام مي شود مردم دیگر قسم حضرت 
عباس را باور نخواهند کرد، بلکه دم خروس را باور مي کنند و قطعاً 
به ما -اصلاح طلبــان- رأي مي دهند. اگر اوضاع به همين شــکل 
پيش برود، ممکن است ما در شهرهاي بزرگ رأي کسب نکنيم. اما 
دوستان اصولگرا در این 4۰ســال به نحوي پيش رفته اند که دیگر 
مردم صداقت آنها را باور نمي کنند. بنابراین به نظر مي رسد جو به 
شــکلي پيش خواهد رفت که مردم به اصلاح طلبان رأي خواهند 

داد. )اعتمادآنلاین(

انتشار تصوير سه نفره رهبر انقلاب، سيد حسن 
نصرالله و سردار قاسم سليمانی روی جلد 

نشريه تبيينی – تحليلی مسير که متعلق به 
دفتر حفظ و نشر آثار آيت الله خامنه ای است، 

باعث واکنش های بسياری در فضای مجازی 
شده است. اين عکس را می توان در واقع حلقه 
ديگری از تصاويری دانست که در ماه های اخير 

از ديدارهای رهبران مقاومت با رهبر انقلاب 
منتشر شده است، تصاويری که با سفر رهبران 

حماس آغاز شد، بعد از آن سفر سخنگوی 
حوثی ها به تهران را شاهد بوديم و بعد از آن هم 

موکب داران عراقی با رهبر انقلاب ديدار کردند و 
در نهايت هم اين عکس که ديدار رهبر حزب الله 

لبنان و فرمانده سپاه قدس با رهبری را نشان 
می دهد. 

در حالی که حســين ميرمحمد صادقی، معــاون قوانين 
مجلــس شــورای اســلامی، در گفت وگــو بــا خبرنگار 
اعتمادآنلایــن، با اشــاره به مصوبه مجلــس در خصوص 
تشــکيل وزارت بازرگانی، گفته که رئيس جمهور باید دو 
وزیر جداگانه معرفی کند؛ ظاهرا نظر نمایندگان این نيست. 
عبدالغفور ایران نژاد، نماینده چابهار در مجلس در گفت وگو 
با خبرنگار الف با بيان اینکه بر اســاس مصوبه مجلس تنها 
یک وزارتخانه یعنی وزارت بازرگانی تشکيل می شود، گفت: 
بنابراین فقط باید برای وزیر بازرگانی از مجلس رای اعتماد 
گرفت. حسينعلی حاجی دليگانی هم در گفت وگو با ميزان، 
گفت: در حال حاضر وزیر صمت داریــم. بنابراین وزارت 
جدیدی به نام وزارت بازرگانی تشــکيل می شود که فقط 
وزیر این وزارتخانه باید به مجلس معرفی شود. سيدجواد 
حسينی کيا، عضو هيات رئيسه کميسيون صنایع و معادن و 

نماینده سنقر در مجلس هم با بيان اینکه رئيس جمهور باید 
تنها یک وزیر پيشنهادی به مجلس معرفی کند، تاکيد کرد: 
با توجه به اینکه مصوبه مجلس درباره  تشکيل وزارتخانه 
جدید است و واژه انتزاع در مصوبه مجلس نيست؛ به نظر 
بنده نيازی به معرفی وزیر برای این وزارتخانه نياز نيست. 
علی اصغر یوسف نژاد، نماینده مردم ساری هم با بيان اینکه 
وزیر صمت قبلا یک بار از مجلس برای یک وظيفه ای رای 
اعتماد گرفت، گفت: ابهاماتی که مطرح می شود، از نظر من 
نادرست است. عضو هيات رئيسه مجلس شورای اسلامی با 
بيان اینکه وزارت صنایع و معادن بدون تغيير سرجای خود 
باقی است و نيازی به معرفی وزیر به مجلس نيست، گفت: 
چون وزارتخانه جدید برای صنعت تشکيل نمی شود بلکه 
بخشی از وظایف وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت منتزع 

و در اختيار وزارتخانه دیگر قرار می گيرد.

غلامرضا جلالی، رئيس ســازمان پدافند غيرعامل کشور، 
ظاهرا پس از دیدار اخير با محمدجواد آذری جهرمی، به او 
و مواضعش بسيار نزدیک شده است. او در برنامه تلویزیونی 
دست خط در حمایت از آذری جهرمی سخن گفته و اتهام 
هميشــگی اصولگرایان یعنی کم کاری او در زمينه شبکه 
ملی اطلاعات را رد کرده است. به گفته جلالی: »شبکه ملی 
اطلاعات به جاهای خوبی رسيده است یعنی مثلًا در حوزه 
ارتباطات، زیرساخت ارتباطی پيشرفت خوبی داریم. یک 
جاهایی کم و کسری داریم که آن کم و کسری را مثلًا آقای 
جهرمی می گوید در قانون برای من تکليف نشــده است. 
یعنی مشخص نشده اینها را چه کسی باید انجام دهد که به 
نظر من باید مرکز ملی یا شورای عالی فضای مجازی این 

3 یا 4 ابهام را برطرف کند و ما سریع متمرکز شویم و انجام 
دهيم. اگر کسری ها و ابهامات برطرف شود، شبکه ما تکميل 
می شــود.«. این دو نفر روز ســوم مهر ماه در اولين جلسه 
کارگروه ارزیابی تاب آوری فضای سایبری در محل عمارت 
کلاه فرنگی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با هم دیدار 
کرده بودند. رابطه خوب این دو نفر در حالی است که پيش 
از این جلالی در یک ســخنرانی از اختصاص ســرور برای 
تلگرام )پس از فيلترینگ( توسط وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در ساختمان بزرگ مخابرات در ميدان توپخانه 
سخن گفته بود که این موضوع با واکنش وزیر روبه رو شد 
و او روز بعد خبرنگاران را به آن ساختمان برد تا ببينند که 

خبری از سرور اختصاص یافته برای تلگرام نيست. 

واکنش باهنر به سخنان پناهيان، توضيح یک مقام امنيتي درباره فيلم هاي غيراخلاقي و...
  عکس روز

  نکته روز

  حاشیه روز

رئيس جمهور کشورمان در سخنراني خود در هفتادوچهارمين نشست مجمع عمومي  سازمان ملل درباره 
طرح پيشنهادي اش براي امنيت خليج فارس گفت: »بنا به مسئوليت تاریخي کشورم در حفظ امنيت، 
صلح، ثبات و پيشرفت در منطقه خليج فارس و تنگه هرمز، همه کشورهایي را که از تحولات خليج فارس 
 Hormoz Peace( »یعني»ابتکار صلح هرمز »HOPEو تنگه هرمز متأثر مي شــوند به »ائتلاف اميد
Endeavor( دعوت مي کنم.« او افزود: »هدف »ائتلاف اميد« ارتقاي صلح، ثبات، پيشرفت و رفاه کليه 

ساکنان حوزه تنگه هرمز و تفاهم متقابل و روابط صلح آميز و دوستانه ميان ایشان است. «

تفاهم غيرمنتظره وزیر و سردار

نيازی به معرفی وزیر صنعت نيست
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عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس با انتقاد 
از قانون ســهمیه اعضــای هیأت علمــی گفت: بر 
اســاس اطلاعات رســیده در سال گذشــته حدود 
7۰درصد از دانشــجویان دندانپزشــکی با سهمیه 
در دانشگاه ها پذیرفته شــده اند. بشیر خالقی، عضو 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در حوزه انتقال 
غیرقانونی دانشجویان علوم پزشکی از خارج کشور به 
دانشگاه های کشور توضیح داد: متأسفانه در مواقعی 
مشاهده می کنیم که افرادی برای ادامه تحصیل به 
دانشــگاه های نامعتبر برخی از کشورهای خارجی 
مراجعه می کنند و با دور زدن قانون با طی کردن دوره 
کوتاهی از تحصیل برای ادامه دادن تحصیل شــان 
به داخل کشــور منتقل می شــوند. بررسی های ما 
نشــان می دهد برخی از این افــراد فرزندان اعضای 
هیأت علمی دانشگاه ها هســتند. در راستای مبارزه 
با این ظلمی که در حق دانشجویان مستعد صورت 
می گیرد لازم اســت وزارت علوم و وزارت بهداشت 
اقدامات مؤثری را انجام دهند. این قانون باید از سوی 
مجلس و دولت مورد بازنگری قرار گیرد. بر اســاس 
اطلاعات رسیده در سال گذشــته حدود 7۰درصد 
از دانشجویان دندانپزشکی با سهمیه در دانشگاه ها 
پذیرفته شــده اند که این موضوع نشان دهنده ضایع 
شدن حق دانشجویان مستعد دیگر است... افزایش 
ظرفیت دانشگاه های علوم پزشــکی کمکی به رفع 
این معضل نمی کند و با افزایش دادن ظرفیت ها باز 
هم شاهد جذب بیشتر فرزندان اعضای هیأت علمی 
خواهیم بود. مطابق بررســی های ما ســال گذشته 
حدود 1۶۰۰ نفر از دانشــجویان ایرانی در کشــور 
اوکراین در حال تحصیل بودنــد که همین افراد نیز 
ممکن است با دور زدن قانون برای ادامه تحصیل به 
کشور مراجعه کنند و مجلس نیز تمام تلاش خود را 
برای جمع کردن بساط دلالان به کار خواهد گرفت«؛ 
این خبری است که خبرگزاری »فارس« منتشر کرده 
و بازتاب های گسترده ای در شــبکه های اجتماعی 
داشــته چراکه موضوع ســهمیه ها همیشه یکی از 
موضوعات بحث  برانگیز و ملتهب برای افکار عمومی 
بوده و واکنش ها به آن مختلف. امسال هم که پیش 
از اعلام نتایج کنکور  سراســری، نتایج کنکور ارشد 
اعلام و مشخص شد در برخی رشــته ها متقاضیان 
با رتبه 2 و 3 نیز قبول نشــده اند. حــالا هم یکی از 
نمایندگان مجلس گفته که در کنکور سراسری نیز 
7۰درصد پذیرفته شدگان دارای سهمیه بودند! چقدر 
این موضوع درســت و اصولا مسئله مبهم سهمیه ها 
چیست که هنوز حل نشده است؟ از سوی دیگر این 
آمار، ابعــاد نهفته دیگری در دل خود دارد و نشــان 
می دهد رشته دندانپزشکی از نظر محبوبیت دارای 
محبوبیت شگفت انگیزی نسبت به سایر رشته های 

پزشکی است. راز این جذابیت چیست؟

   چند آمار و سهمیه
برای آنکه ببینیم آمار دقیق سهمیه های رشته های 
پزشکی و دندانپزشکی دقیقا چقدر است، با مسئولان 
وزارت بهداشت و نمایندگان مجلس گفت وگو کردیم 

که آن ها در ادامه مرور می کنیم. 
1 کیارش جهانپور، مدیرکل روابط عمومی وزارت 
بهداشــت درباره آمار و ارقام مربوط به سهمیه های 
رشته های پزشکی می گوید: »ســهمیه رشته های 
مختلف اصولا جزو قوانین و مصوبات مجلس هستند 
و وزارت علــوم و وزارت بهداشــت در تعیین آن ها 
نقشی ندارند. طبق آخرین مصوبه مجلس، سهمیه 
داوطلبان ورود به رشته های تجربی حدود 3۰درصد 
است. یعنی 2۵ به علاوه ۵درصد سهمیه ایثارگران 
سهمیه ورود به حوزه علوم تجربی است. وزارت علوم 
و بهداشت موظف شــد ه اند که 2۵درصد از سهمیه  
داوطلبان کنکور را به همســر و فرزندان شــاهد، 
جانبازان، آزادگان و همســر و فرزنــدان آزادگان و 
همسر و فرزندان جانبازان بالای 2۵درصد جانبازی 
اختصاص دهنــد. البته باید توجه داشــته باشــد 
کســب حداقل 7۰درصد حدنصاب شرایط علمی 
و امتیاز پذیرفته شــدگان برای رشــته ها و مقاطع 
تحصیلی الزامی و این میزان در خصوص رشته های 
پزشکی 8۰درصد حدنصاب شــرایط علمی است. 
همچنیــن جانبازان زیــر 2۵درصد و همســران و 
فرزندان جانبازان زیر 2۵درصد و همسران و فرزندان 
رزمندگان با حداقل ۶ ماه حضور داوطلبان نیز دارای 
سهمیه ۵درصدی هســتند. یعنی در مجموع این 
ســهمیه ها به 3۰درصد می رسد.« او درباره سهمیه 

فرزندان هیــات علمی و مناطق محــروم می گوید: 
»درباره سهمیه فرزندان هیات علمی یک باور اشتباه 
وجود دارد که فرزندان آن ها دارای سهمیه های خاص 
و جداگانه هستند. واقعیت این است آن ها باید حتما 
در همان رشته قبول شوند و بعد بتوانند به دانشگاه 
دیگری انتقال پیدا کنند. مثلا فرزندان هیات علمی 
اگر صنایع غذایی قبول شده باشــند نمی توانند به 
رشته پزشکی منتقل شوند اما اگر در رشته پزشکی 
هر کدام از شــهرهای ایران قبول شوند، در صورت 
درخواست مثلا می توانند به دانشگاه شهید بهشتی 
منتقل شــوند.« این مقام مســئول درباره سهمیه 
مناطق محروم می گوید: »از آنجایی که این سهمیه ها 
و قوانین آن هر از گاهی توســط نمایندگان مجلس 
تغییر می کند، بهتر اســت آخرین جزئیات آن را از 

نمایندگان مجلس سوال کنید.«
2 حسینعلی شهریاری، عضو کمیسیون بهداشت 
مجلس درباره سهمیه مناطق محروم به هفت صبح 
می گوید:»چند سال پیش مجلس مصوبه ای داشت 
مبنی بر پذیــرش 3۰درصدی داوطلبــان مناطق 
محروم. در چند ســال گذشــته بزرگ ترین معضل 
مناطق محروم نداشتن نیروی تخصصی بود. از امسال 
اما اولین گــروه از فارغ التحصیــلان مناطق محروم 
که با قانون جدید مجلس پذیرش شــده بودند، وارد 
بازارکار شدند و خوشــبختانه توانستند کمی از این 
خلأ را اشــباع کنند. طبق قانون جدید مجلس این 
افراد باید پس از فارغ التحصیلی به مدت سه سال در 
مناطق محروم خدمت کنند. تــا پیش از این قانون، 
پزشکان پس از اتمام دوره طرح خود به شهرهایشان 
باز می گشــتند و امکان نگه داشتن آن ها در مناطق 
محروم وجود نداشــت. وزارتخانه راه های مختلفی 
را امتحان کرد اما هیچ کــدام موفقیت آمیز نبود. در 

نهایت این طرح ســهمیه 3۰درصدی برای مناطق 
محروم را تصویب کردیم و برای اولین بار در دفترچه 
به طور واضح و شــهر به شهر مشخص کردیم که هر 
شهر و استان، چه تعداد پذیرش سهمیه محروم دارد. 
در نتیجه این سهمیه اتفاق خوبی بود و باعث می شود 
که نیروی های متخصص حداقل به مدت سه سال در 
مناطق محروم خدمت کنند. بــه این ترتیب تا چند 
سال آینده به یک تعادل از نظر پراکندگی نیروهای 
مختصص می رســیم.« او درباره آمــار 7۰درصدی 
که عضو دیگر کمیســیون بهداشت مجلس منتشر 
کرده، می گوید: »من این آمار را تایید نمی کنم و فکر 
نمی کنم صحیح باشد. آمار دقیق را وزارت بهداشت و 

وزارت علوم دارند.«

   نتیجه: سهمیه 60درصدی
با کنار هم گذاشتن صحبت های فوق به این نتیجه 
می رسیم که به طورکلی ۶۰درصد داوطلبان ورود به 
رشته های پزشکی بر اساس سهمیه وارد دانشگاه ها 
می شــوند. البته بســیاری از کارشناسان آموزشی 
معتقدند که نباید سهمیه 3۰درصدی مناطق محروم 
را جزو این دسته از سهمیه ها حساب کرد و حتی باید 
آن را بیشتر هم کرد. مثلا حبیب الله نیکزادی پناه 
نماینده مردم کرمان در مجلس گفته:» امیدواریم 
طرح افزایش ظرفیت پذیرش رشــته های پزشکی 
هرچه ســریع تر در مجلس مورد بررسی قرار گیرد. 
به اعتقاد بنده کمبود پزشــک در کشور به ویژه در 
برخی اســتان ها بیداد می کند. ایــن موضوع تاثیر 
زیادی بر بخش بهداشــت و درمان استان گذاشته 
است. از جمله راهکارهای حل این مشکل، استخدام 
و تربیت نیروی پزشک بومی است که امیدواریم به 
آن پرداخته شود. در حال حاضر 3۰درصد ظرفیت 
رشته های علوم پزشــکی به صورت استانی در نظر 
گرفته شده اســت که این موضوع عادلانه نیست. 
علت عادلانه نبودن ســهمیه 3۰درصدی استان ها 
در زمینه ظرفیت رشــته های پزشکی این است که 
دانش آموزان مراکز اســتان از امکانات آموزشــی 
بیشتری نسبت به سایر داوطلبان استان برخوردارند 
و در مناطق محروم، امکانات دانش آموزان بســیار 
کمتر است. در همین راســتا، درخواستی مبنی بر 
اختصاص سهمیه ای به داوطلبان گروه علوم تجربی 
مناطق محروم برای تحصیل در رشته های پزشکی 

داریم.«

  دو نظر متفاوت درباره سهمیه ها
1 دکتر باقــر لاریجانی معاون آموزشــی وزارت 
بهداشت در توضیح سهمیه های ورود به رشته های 
پزشکی به ایســنا می گوید: سهمیه 3۰درصد بومی 
داوطلبان در واقع سهمیه محسوب نمی شود چراکه 
بومی نوعی نحوه پذیرش دانشجو محسوب می شود 
و این افراد نیز سهمیه آزاد محسوب می شوند اما این 
دانشجویان ســه برابر مدت تحصیل تعهد خدمت 
دارند. با این احتســاب می توانیم بگوییم 7۰درصد 
دانشــجویان به صورت آزاد وارد رشــته های علوم 

پزشکی می شوند.«
2  اصغرسلیمی عضو فراکسیون ایثارگران مجلس 
به خبرگزاری خانه ملت می گوید: » نکته مهم درباره 
ســهمیه ۵+2۵درصــدی ایثارگران این اســت که 
2۵درصدی که در اولویت هستند  کمتر از 3۰هزار 
نفر بوده و در قیاس با جمعیت یک میلیون و 1۰۰هزار 
نفری که در کنکور شرکت می کنند، درصد پایینی 
هستند ولی ۵درصد ســهمیه اختصاصی جمعیتی 
بالغ بر 11۰هزار نفر دارند که رقابت ســنگینی بین 
آن ها بــرای حضور در ســهمیه مازاد وجــود دارد. 
جالب این است با این حال که قانون حدنصاب نمره 
برای داوطلبانی را که از سهمیه اختصاصی ۵درصد 
استفاده می کنند 7۰درصد تعیین کرده اما به دلیل 
رقابت سنگین و سهمیه محدود، این داوطلبان حد 
نصاب نمره بــالای 9۵درصد آخریــن نمره علمی 
فرد مجاز را کســب می کنند که این مسئله به دلیل 
وجود اعمال چندین نوع ســهمیه برای جانبازان و 
خانواده های آن ها بوده و به دور از عدالت اســت. با 
توجه به اینکه ســال های ابتدایی آغاز دفاع مقدس 
نیز شــورایعالی انقلاب فرهنگی در مورد سهمیه ها 
تصمیم گیری می کرد ولی به این دلیل که این موارد 
قرار است تبدیل به قانونی دائم شود، این وظیفه مهم 
به مجلس واگذار شده که به دلیل اینکه برای تغییر 
و اصلاح قوانین بالادستی نیاز به دو سوم رأی است، 
شــرایط برای اصلاح قانون بسیار ســخت است لذا 
ضرورت دارد شورایعالی انقلاب فرهنگی به موضوع 

اصلاح سهمیه ها ورود کند.«

     تیتر2

فرید عطارزاده  
درآمد دندانپزشکان هفتصبح

چقدر است؟
دندانپزشکی از آن رشته های 

پر درآمد است که داوطلبان کنکور 
از دوران دبیرستان برای قبولی در 

آن برنامه ریزی می کنند. همین حالا 
20 هزار دانشجوی دندانپزشکی در 

66 دانشکده مشغول تحصیل هستند 
و پیش بینی می شود تا سال 1400 

تعداد دندانپزشکان ما به 50 هزار نفر 
برسد. این یعنی با توجه به جمعیت 

80 میلیونی کشور، حداقل در مناطق 
محروم همچنان ظرفیت و بازار کار برای 
این شغل وجود دارد. البته دانشجویان 

این رشته برای تبدیل شدن به یک 
دندانپزشک عمومی باید 217 واحد 

درس بخوانند که همین حداقل 6 سال 
طول می کشد )دانشجویان مهندسی 
به طور متوسط 140 واحد می گذرانند( 
بعد هم به شرط گذراندن طرح اجباری 

خدمت در مناطق محروم، می توانند 
مطب تاسیس کنند. تجهیزات 

دندانپزشکی قیمت های بالایی دارد اما 
در عوض درآمد آن هم دندانگیر است. 
البته اگر کسی متخصص باشد هم طبعا 

درآمد بالاتری دارد. در حال حاضر 
تعداد دندانپزشکان عمومی ایران 

حدود 18 هزار نفر تخمین زده می شود 
اما متخصصان این رشته فقط 3 هزار 

نفرهستند. یعنی تقریبا به ازای هر 27 
هزار ایرانی یک متخصص دندانپزشکی 

وجود دارد و همین شانس آنها را 
برای کسب درآمد بالا می برد. درباره 

درآمد دندانپزشکان آمار دقیقی 
وجود ندارد اما می توان آن را تخمین 

زد. مثلا مراجعه به یك كلینیك 
دندانپزشكي در كمترین صورت بین 

100 تا 150 هزار تومان هزینه دارد. 
هر كلینیك به طور متوسط بین 120 
تا 150 مراجعه كننده دارد که با یك 

حساب سر انگشتي مي توان گفت كه 
یك كلینیك دندانپزشكي در كمترین 
حالت روزانه 15 میلیون درآمد دارد كه 

با كسر 12 درصد هزینه های جاری و 
معمول؛ بین 12 و نیم تا 13 میلیون سود 

خالص روزانه دارد. بنابراین می توان 
گفت میانگین در آمد ماهانه برخی 

دندانپزشکان به بیش از 300 میلیون 
تومان مي رسد.

کته
ن

همه می خواهند دندانپزشک شوند.  شما چطور؟
گزارشی از آمار عجیب یک نماینده مجلس 

درباره سهمیه 70درصدی پذیرفته شدگان رشته دندانپزشکی

سومین جلسه رسیدگی به اتهامات شبنم نعمت زاده، 
احمد لشگری پور و شــرکت دارویی رسا دیروز برگزار 
شــد. نکته ویژه جلســه دیروز این بود که همان ابتدا 
قاضی مسعودی مقام گفت به تازگی اموالی از شما ]یک 
انبار دارو[ کشف شده. رئیس دادگاه به همین دلیل به 
متهمین تذکر جدی داد که صداقت را رعایت کنند و به 
جای اینکه تقصیرات را گردن دیگری بیندازند حقیقت 
را بیان کنند. بخش عمده جلســه دادگاه به دفاعیات 
احمد لشگری پور گذشــت و البته نماینده دادستان 
و نماینده ســازمان غذا و دارو و شستا هم توضیحاتی 
ارائه دادند. چند نکته از آنچه در جلسه دیروز گذشت 
را با نگاهی به گزارش خبرگزاری میزان در ادامه مرور 

می کنیم.
  انبار شخصی بود؟

با توجه به تذکر جدی قاضی در ابتــدای دادگاه طبعا 
اولین بحثی که مطرح شد همان مسئله انبار تازه کشف 
شده بود. احمد لشگری پور در دفاعیاتش گفت: »هیچ 
دروغی در جلســه قبل نگفتم و تا پایان سال 9۶،  22 
انبار وجود داشت که دارای مجوز بودند و تا روزی که در 
شرکت حضور داشتم زیر بار تاسیس انبار جدید نرفتم. 
از رئیس دادگاه تقاضا دارم کــه اجاره نامه را ملاحظه 
بفرمایند این انبارها را چه کســی به وجود آورده است. 
خانم شبنم نعمت زاده چندین بار اعلام کرد که باید یک 
انبار شخصی ایجاد کنیم و تا زمانی که در شرکت حضور 
داشــتم با این کار مخالفت کردم و مطمئنم که ایجاد 
این انبار یک قرارداد شخصی است. خانم نعمت زاده از 
طرف من نامه ای را امضا می کند در حالی که من آنجا 
نبودم این اتفاقات در شرکت ما افتاد و از انبارهایی که 
شما گفتید کشف کرده اید اگر یک ریال من برده باشم 

مرا اعدام کنید.« 

  طلب سنگین شرکت فارابی
لشــگری پور در مورد علت بدهی ها هم گفت: »بدهی 
شــرکت به خاطــر تخفیف به مشــتریان اســت. به 
شرکت هایی بدهکار هستیم. تمام تخفیف 18۰ میلیارد 
تومانی از موجودی شرکت نبوده است و تحصیل مال 
نامشروع صورت نگرفته است. وقتی شرکت ها تخفیف 
می دادند به تمام شــرکت های پخش ارائه می شد. از 
شــرکت فارابی عذرخواهی می کنم چرا که بیشترین 
بدهی ما مربوط به این شرکت است. این شرکت به ما 
جایزه ای ارائه می داد که با فروش 4.۵ میلیارد تومان در 

ماه ۵ درصد جایزه داده می شد.« 
  داروخانه یا کیف پول؟

قاضی از متهم پرسید از چه زمانی متوجه کسری شدید؟ 
لشگری پور پاسخ داد: »از سال 9۵ متوجه کسری شدیم. 
در تاریخ 2۰ بهمن 9۶ خانــم نعمت زاده کارگروهی را 
ایجاد کرد که مدیران و سرپرستان در آن حضور داشتند 
و همیشــه اذعان می کردند که مشکل جذب سرمایه 
وجود ندارد و هنگامی که در خصوص کســری بودجه 
سخن می گفتم بیان می کرد که با فلان بانک صحبت 
کردم و به زودی حل می شود. شرکت های پخش دارو 
نقدینگی بالایی ندارند و از بانک شــهر و بانک ملت )از 
هرکدام 4 میلیارد تومــان( وام گرفتیم. این موارد زیاد 
رخ می داد و خانم نعمت زاده نامه می زدند که باید فلان 
مبلغ را پرداخت کنید. خانم نعمــت زاده می گفت که 

داروخانه ها مانند کیف پول است.« 
  انحصار به قصد رقابت 

بعد نوبت به وکیل متهم لشــگری پور رسید که او هم 
گفت موکلش ارتباطی با دپوی داروها نداشــته و خود 
نعمت زاده مسئولیت این مورد را برعهده گرفته. او اتهام 
انحصار در بــازار را هم رد کرد و گفت: »پیشــنهادات 

شــرکت های تولیدی به صورت ریالی یــا زمانی ارائه 
می شــد قصد انحصار وجود نداشــته و فقــط اهداف 
رقابتی وجود داشته.عمده شــکایت شرکت ها مربوط 
به طلب های آنان است. در کیفرخواست آمده که جوایز 
ارائه شــده موجب اخلال در نظام اقتصادی شده است 
که شرکت پخش سبب به وجود آمدن آن نبوده است.«

 چک در اختیار تربت
نماینده دادستان وقتی در جایگاه قرار گرفت مسئولیت 
لشگری پور را محرز دانست و سوالاتی خطاب به متهم 
مطرح کرد از این قرار: »درباره چک هایی که از داروخانه 
گرفته ایــد و در بازار تنزیل کردید که نام شــخصی به 
نام آقای تربت هــم به میان آمد توضیــح بدهید. چرا 
هزینه های واقعی شما در اظهارنامه مالیاتی ثبت نشده 
است؟ چرا شرکت دو دفتره بود؟« بعد متهم لشگری پور 
به این ســوالات اینطور پاســخ داد: » درباره دو دفتره 
بودن باید بگویم من از اول با این موضوع مخالف بودم 
درباره آقای تربت هم او قراردادی با شرکت ما داشت و 
چک های ما مدت دار بود و با سررسید نقدی نبود فکر 
کنم رقم آن حدود بیســت میلیارد تومان است که در 

اختیار آقای تربت قرار دادیم.« 
  توضیحات نماینده غذا و دارو

نماینده ســازمان غذا و دارو هم درباره انبار تازه کشف 
شده توضیحاتی ارائه داد: »در خصوص انبار ها آیین نامه 
انبارداری وجود دارد. انبار کرج در حوزه استان البرز بوده 
و هیچ گونه مجوزی نداشته است وقتی در شرایط تحریم 
تأمین دارو صورت می گیرد و شرکتی تخفیف های قابل 
توجه ارائه می کند مورد قبول سازمان غذا و دارو نیست. 
همچنین خرید و فروش مستقیم دارو به داروخانه ها نیز 
ممنوع است که این کار طبق اظهارات متهمین صورت 
گرفته است. کشــف انبار جدید از طریق دانشگاه علوم 
پزشکی البرز صورت گرفته و این انبار مجوزی نداشته 
است و کشف این انبار در دادسرای البرز در حال بررسی 

است.«
  علت کمبود آنتی بیوتیک 

در این جلسه نماینده شســتا )شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی( که مالک چند شــرکت داروســازی 
طلبکار از متهمان این پرونده است هم چند جمله ای 
صحبت کرد و گفت: » با بررسی های صورت گرفته در 
این پرونده کیفری بودن موضوع مشخص گردید. شرکت 
رسا که با سرمایه اولیه یک میلیون ریالی تأسیس شده 
چگونه حجم تراکنش بالای 3۵۰ میلیارد تومان داشته 
است؟ خانم نعمت زاده اظهار می کرد که مالباخته است، 
این سوال وجود دارد که خانم نعمت زاده مالباخته است 
یا موکلینی که حدود 19۰ میلیارد تومان ازسرمایه آن ها 
تلف شده است. شرکت رسا موجب کمبود یک نمونه از 
دارو های آنتی بیوتیک شده است و این موضوع موجب 
شوک به بازار گردید و در ســال 9۶ کمبود این دارو در 
بازار احساس شد.« البته نماینده شرکت دارویی رسا هم 
در پاسخ گفت: » ضعیت ۵۰ مشتری اصلی بررسی شد و 
حدود 3۰ شرکت وجود دارد که دارو گرفته اند، اما پولی 

نداده اند و در حال حاضر طلبکار هم هستند.« 

داروخانه مثل کیف پول است!
شرحی از آنچه در جلسه سوم رسیدگی به پرونده 

شبنم نعمت زاده و احمد لشگری پور گذشت 

ادامه ازصفحه   اول

مورد باورنکردنی منشــا: خطیر دیروز مصاحبه ای 
علیــه گادوین منشــا انجــام داد و مدعی شــد او 
حاشــیه های زیادی در زندگی شخصی اش داشت؛ 
حاشیه هایی که منجر به شکستن تخت خانه منشا 
هم شده است! این مصاحبه واکنش تند منشا را به 
دنبال داشت. منشا گفت: »وقتی قراردادم با استقلال 
تمام شد، به باشگاه رفتم و می خواستم بگویم که با 
پایان قرارداد می خواهم از اســتقلال جدا شوم ولی 
به یکباره دیدم او برگه ای جلویم گذاشــت که روی 

آن نوشــت طبق این نامه تو 2۰هــزار دلار به من 
بدهکار هستی.

 او اصرار داشــت که من آن را امضا کنم ولی هرگز 
زیربار نرفتم. وقتی مخالفت کردم، او در را به روی من 
بست و به نوعی من را در اتاق زندانی کرد و از پشت 
در اصرار می کرد که باید نامه را امضا کنم. من او را 
تهدید کردم و گفتم که پرونده ات را به فیفا می برم 
و این رفتارت را به مســئولان فدراســیون جهانی 
می گویم ولی او در را بســته بود و باز نمی کرد.  به او 
گفتم تو باید گذرنامه و بلیت خانواده من به کشور 

ایتالیا را بگیری و من از ایران بروم، حتی به او گفتم 
که با پلیس تماس می گیرم و با هر ترفندی که بود 
از ساختمان باشگاه بیرون رفتم و ماجرا را با پلیس 
درمیان گذاشتم.  جنجال های قبلی خطیر در فوتبال 
ایران مسبوق به سابقه بوده و مشــابه آنها قبلا هم 
در باشگاه های مختلف رخ داده بود اما اتهام )ثابت 
نشده(زندانی کردن بازیکن خارجی و طلب پول از 
او و البته اتهامات دیگر منشــا بی سابقه است و اگر 
صحت داشته باشد می تواند برای خطیر دردسرهای 

زیادی درست کند.

حقایق درباره تخت شکسته
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کاهش تعداد چک های برگشتی در کل کشور
 آمارهای رسمی نشان می دهند، حدود هفت میلیون و ۳۰۰هزار 
فقره چک به ارزش حدود ٨٦هزار میلیارد تومان در مردادماه 

امسال در کل کشور مبادله شده که از میان آنها حدود ٦٤٧هزار 
فقره چک)حدود 9درصد( به ارزش ١٠هزار میلیارد تومان 

برگشت خورده است. تعداد چک های برگشتی نسبت به ماه قبل 
از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 9.۸درصد و ۲.۸درصد کاهش 
نشان می دهد. در استان تهران بالغ بر ١٩٦هزار فقره چک به 

ارزشی حدود پنج هزار میلیارد تومان برگشت داده شد و در کل 
کشور ۸.9درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و ۱۲.۵درصد 

از کل مبلغ چک های مبادله ای برگشت داده شده است.

کاهش شدید قیمت سکه در امسال
 سکه بهار آزادی طرح جدید از ابتدای سال جاری 

در حدود ۱۳درصد ارزان شده است. بررسی 
روند قیمت سکه امامی از ابتدای سال نشان 

می دهد، این سکه تا کنون  ٦٠٠هزار تومان معادل 
١٣درصد ارزان شده است. بهای سکه طرح جدید 

در ابتدای فروردین ماه چهارمیلیون و ٦٥٠هزار 
تومان بود و قیمت روز آن به چهارمیلیون و 

٥٠هزار تومان رسیده است. بالاترین قیمت سکه 
امامی در سال 9۸ مربوط به نیمه اردیبهشت ماه به 

ارزش پنج میلیون و ٢٠٠هزار تومان است.

جدیدترین آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت نشــان 
مي دهد از بين 9کالاي اساسي که تغييرات قيمت آن ها 
منتشر شده، قيمت هفت قلم کالا نســبت به ماه قبل 
کاهش پيدا کرده است. با این حال قيمت گوشت مرغ 
تازه با افزایش بيش از 12.۵درصدي بيشترین افزایش 
قيمت را به خود اختصاص داده است. قيمت گوشت مرغ 
تازه در تير و مرداد سال جاري به ترتيب حدود 12هزار 
738تومان و 14هزار 32۵تومان بوده اســت. این رقم 
در روزهاي اخير یکبار دیگر تــا 13هزار تومان کاهش 

پيدا کرده است.
 به این ترتيب باید گوشت مرغ را به عنوان پرنوسان ترین 
خوراکي تا اینجاي کار به حســاب بياوریم چون یک بار 
هم در تيرماه قيمت آن با افزایش بيش از 1۰درصدي 
نسبت به خرداد، بيشــترین افزایش قيمت را به خود 

اختصاص داده بود. 
با این وجــود، همچنان خبــر خوب این اســت که از 
بين 9قلم کالاي اساســي که تغييرات قيمت آن ها در 
مردادماه امسال منتشر شده، همين گوشت مرغ و بعد 
هم گوشت گوســفندي کمي  افزایش داشــته اند. این 
دومي  با افزایش 1.8درصــدي از 9۶هزار و 7۵2تومان 
در تيرماه به 98هــزار 474هزار تومــان در مردادماه 
رسيده است در عوض قيمت گوشت گوساله با کاهش 
1.9درصــدي از 87هــزار و 2۶3تومــان در تيرماه به 

8۵هزار ۶۰3تومان در مردادماه رسيده است.
همچنين قيمت شکر بسته بندي 9۰۰گرمي  با کاهش 

4.8درصدي در مردادماه امسال نســبت به ماه قبل از 
آن، بيشــترین کاهش را به خود اختصاص داده است؛ 
به طوري که قيمت این محصول در تير و مرداد ســال 
جاري به ترتيــب پنج هزار و ۶93تومــان و پنج هزار و 

418تومان بوده است.
 قيمت شکر ســفيد نيز با کاهش دودهم درصدي در 
مرداد نســبت به ماه قبل از آن به پنج هزار و 18۶هزار 
تومان در هر کيلو رســيد. قيمت برنج داخلي  هاشمي 
 درجه  یک، پاکستاني باســماتي درجه یک، طارم اعلا 
و تایلندي نيز در مردادماه امســال به ترتيب هرکدام 
2.7، 2.۶، 2.3 و هفت دهــم درصد نســبت به تيرماه 
کاهش یافته اســت؛ به طوري که ایــن چهارنوع برنج 
در مردادماه به ترتيب به قيمت 22هزار و ۶3۶تومان، 
1۰هزار و ۶18تومان، 23هزار و 243تومان و هفت هزار 

و 42۶تومان در بازار عرضه شده است.
اما اگر ملاک مقایسه را بازه  یک ســال گذشته درنظر 
بگيریم، متوجه مي شویم گوشت گوسفندي با افزایش 
97.۶درصدي در مردادماه امســال نســبت به ســال 
گذشته، بيشــترین افزایش قيمت را نســبت به سال 
قبل داشته و برنج پاکستاني باســماتي درجه یک نيز 
با افزایش 2۵.۵درصدي کمترین افزایش قيمت را در 
این بخش به خود اختصاص داده است. قيمت هر کيلو 
گوشت گوســفندي در مردادماه سال گذشته 49هزار 
و 833تومان بوده،  اما در زمان مشــابه سال جاري به 

98هزار 474تومان رسيده است.

   اقتصاد خانواده

نکات امیدوارکننده از تغییرات قیمت کالاهای اساسی

تمدید بخشودگی سود و جرایم وام بانکی 
 بانک عامل مسکن طرح بخشودگی سود و جرایم تسهیلات مسکن 
را برای مشتریان مشمول اولویت های ابلاغی بانک مرکزی به مدت 
سه ماه دیگر در دستور کار قرار داد. به این ترتیب دریافت کنندگان 

تسهیلات یارانه ای مورد حمایت دولت برای حوادث غیرمترقبه و 
مسکن روستایی و همچنین اشخاص حقیقی و حقوقی که به  دلیل 

بازپرداخت اقساط تسهیلات زندانی شده و حکم محکومیت ایشان 
قطعی شده است و آسیب دیدگان ناشی از زلزله بم که قبل از وقوع 
زلزله تسهیلات دریافت کرده  بودند، به همراه کلیه پرونده هایی تا 
سقف ۵۰میلیون تومان كه از سوی بانک عامل بخش مسکن اقدام 
حقوقی صورت گرفته است، می توانند از این معافیت استفاده کنند.
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 جدیدترین آمار منتشرشده از سوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت)صمت(، حاکی از افزایش ۱۳.۶درصدی تولید یخچال و 
فریزر و کاهش ۱۷.۶درصدی تولید انواع تلویزیون در پنج ماهه 

نخست امسال نسبت به مدت مشابه در سال گذشته است. در این 
 مدت ۲۴۷هزار و ۸۰۰دستگاه تلویزیون تولید شده که نسبت 
به تولید ۳۰۰هزار و 9۰۰دستگاه در مدت مشابه سال ۱۳9۷ 

حدود ۱۷.۶درصد کاهش داشته است. در این میان تولید یخچال 
و فریزر ۱۳.۶درصد افزایش داشته، به طوری که تولید این کالا 
تا پایان مرداد سال گذشته ۴۵۳هزار و ۶۰۰دستگاه بود اما در 

مدت مشابه سال جاری به ۵۱۵هزار و ۳۰۰دستگاه رسیده است.

حد
شاخص بورس رکوردشکنی کرد 5615وا

 شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات روز 
شنبه شش مهر، با جهش پنج هزار و ۶۱۵واحد به ارتفاع بی سابقه 

۳۲۰هزار و ۲۴واحد رسید و رکورد شکست. در این روز 
معامله گران در بورس تهران بیش از ۴.۷میلیارد سهام حق تقدم 

و اوراق مالی در قالب ۵۱۱هزار نوبت معامله دست به دست 
کردند تا به  این ترتیب ارزش روز بازار به بیش از یک میلیون و 
۱۶9هزارمیلیارد تومان برسد. همچنین نمادهای تاثیرگذار در 

تقویت شاخص بورس شامل فولاد مبارکه اصفهان، مخابرات 
ایران، توسعه معادن و فلزات، معدنی و صنعتی گل گهر، بانک 
پاسارگاد، تاپیکو و شرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی بودند.

   تهران؛ 700متر با 700میلیون اجاره
یکــی از گران تریــن مغازه های تهــران که در 
آگهی های رهن و اجاره واحدهای تجاری می توان 
پيدا کرد، مربوط به یک مغازه 3۶۰متری در بلوار 
اندرزگو است. احتمالا همين موقعيت آن می تواند 
مقدمه ای برای قيمت نجومی اش باشد. آنطور که 
مشاور املاک می گوید، این ملک تجاری 24۰متر 
زیربنا دارد که با بالکن 12۰متری، جمعا می شود 
3۶۰متر. آنطور کــه در جزئيات آگهی آمده، یک 
زیرزمين 2۰۰متری هم با ایــن مغازه در اختيار 
مشتری قرار می گيرد. این واحد تجاری، چهار خط 
تلفن و 9پارکينگ سندی دارد. سرویس بهداشتی 
ایرانی و فرنگی، آبدارخانه مجهز و تابلوخور عالی، 
از جمله ویژگی هایی است که صاحب آگهی برای 
تعریف از ملک می شــمارد. آنطور که او می گوید 
این ملک تجاری لوکس، بيشــتر به درد بانک ها، 
دفاتر شرکت های هواپيمایی، نمایندگی برندهای 

بزرگ و معروف می خورد. البته بــا قيمتی که او 
برای ملکش در نظر گرفته، بعيد است کسی جز 
این موارد بتواند از پس هزینه هــاي آن بربياید. 
چرا که پول ودیعه در نظر گرفته شــده برای این 
ملک 3۶۰متری، رقمی معادل 1۰ميليارد تومان 
ودیعه سالانه است که معادل آن می شود، اجاره 
ماهانه 3۰۰ميليون تومان. با این حساب کسی که 
بخواهد برای چنين مغازه ای پا پيش بگذارد، باید 
از درآمد ماهانه ۶۰۰ميليون تومانی خود در این 

ملک مطمئن باشد. 
کار به همينجا ختم نمی شــود. یک ملک تجاری 
7۰۰متری در فرشته آگهی شــده که رقم اجاره 
آن دود از سرمان بلند کرده است. مشاور املاک 
می گوید این ملک به درد رســتوران های بزرگ 
و برندهای معروف می خورد. عــلاوه بر زیربنای 
7۰۰متری، حدود 4۰۰متر حيــاط اختصاصی 
دارد و باید ظرفيت پارک 2۵خودرو را هم در بين 

ویژگی های آن در نظر بگيریم. دو ورودی مجزا و 
ســقف بلند از دیگر ویژگی هایی است که مشاور 
املاک برای تعریف از این ملک تجاری می شمارد. 
صاحب ملک می خواهد در ازای آن، ماهانه رقمی 
حدود 7۰۰ميليون تومان اجاره بگيرد! کسی که 
بخواهد با اطمينان خاطر پای این معامله بنشيند، 
باید از درآمد ماهانه یــک ميليارد و 4۰۰ميليون 
تومانی کســب و کار خود در ایــن ملک تجاری 

مطمئن باشد. 

   مشهد؛ هزار متر با ماهی 80میلیون اجاره
هاشميه و وکيل آباد مشــهد پر است از فایل های 
اجاره برای ملک های تجاری ميلياردی. نمونه ای 
از آن دو مغازه 4۵۰متری کنار هم است که صاحب 
آن می خواهد هر دو را با هم اجاره دهد. آنطور که 
مشــاور املاک می گوید، این دو مغازه در مسير 
رفت وکيل آباد واقع شــده اند. در جزئيات آگهی 

آمده این دو مغازه نوســاز و کليــد نخورده اند و 
هر کدامشــان پنج متر ارتفاع دارند و یک بالکن 
۵۰متری رو هم برای هر کدام در نظر گرفته شده. 
با این حســاب مجموع متراژ مغازه ها و بالکنشان 
به هزار متر می رســد. مشــاور املاک می گوید 
کفپوش و دیواره هــای مغازه ها تماما از ســنگ 
است و تابلوخورشان عالی است. چراکه هر کدام 
1۵متر دهنه دارند و ویترین خوبی می توان برای 
آنها طراحی کرد. مشــاور امــلاک می گوید این 
مغازه ها برای مشاغلی مثل رستوران و نمایشگاه 
خيلی مناسب به نظر می رسند. قيمتی که صاحب 
ملک برای ایــن دو مغازه در نظر گرفته، شــامل 
۵۰۰ميليون تومان پول پيش و 8۰ميليون تومان 
اجاره ماهانه است. با این حساب اجاره نهایی این 
دو ملک رقمی حدود 9۵ميليــون تومان در ماه 
خواهد بود و این یعنی کسی که بخواهد در این دو 
مغازه کسب و کار راه بيندازد، باید از درآمد ماهانه 

2۰۰ميليون تومانی خود مطمئن باشد. 

   اصفهان؛ 115متر با وســایل، 550میلیون 
ودیعه

یک کافه فست فود در اصفهان دیگر نمی خواهد 
به کار خود ادامه دهد و بــرای همين می خواهد 
کافه خود را با تمام تجهيزاتش اجاره دهد. آنطور 
که صاحــب آگهی می گوید، قصــدش مهاجرت 
اســت و برای هميــن می خواهد قيد کســب و 
کارش را بزند. ایــن کافه رســتوران در خيابان 
توحيد واقع شــده و نزدیک چهارباغ بالا اســت. 
این ملک تجــاری 11۵متر زیربنــا دارد و آنطور 
که در جزئيات آگهی آمده، تجهيزات آشپزخانه 
این کافه رســتوران تقریبا کامل به نظر می رسد. 
از جملــه تجهيزات کافــه می توان به دســتگاه 
اسپرسوســاز، آبميوه گيری، وافل ســاز، شيکر، 
بلندر، ســاندویچ ميکر، شــو کيک و تمام ظروف 

مورد نياز کافه اشاره کرد. آنطور که صاحب آگهی 
می گوید تجهيزات فســت فود هم کامل است و 
شامل فر پيتزا مجملی، سرخ کن دو لگن، گریل و 
فلت، گاز دو شعله، هود استيل، سانتریفيوژ چهار 
اسب و یخچال و فریزر می شود. به عبارتی بدون 
هيچ هزینه اوليه و صرفا بــا رهن کردن این کافه 
رستوران می توانيد کسب و کارتان را راه بيندازید. 
مشاور املاک می گوید صاحب این کافه، مبلغی 
معــادل ۵۵۰ميليون تومان به عنــوان ودیعه در 
نظر گرفته است. با این حساب کسی که بخواهد 
این مجموعه را اجاره کند، بایــد از درآمد ماهانه 

3۰ميليون تومان اطمينان داشته باشد.
به عنــوان نمونــه دیگــری از امــلاک تجاری 
گران قيمــت در اصفهان می توان بــه یک مغازه 
24۰متری در خيابان سروش اصفهان اشاره کرد. 
مشــاور املاک زیاد از جزئيات آن نمی گوید، اما 
آنطور که پيداست، این مغازه تقریبا نوساز به نظر 

می رسد. چراکه در ســال 9۶ ساخته شده است. 
صاحب مغازه بــرای اجــاره دادن آن می خواهد 
1۰۰ميليون تومان پول پيش و ماهانه 3۰ميليون 
تومان از مستاجرش اجاره دریافت کند. کسی که 
می خواهد در این ملک تجاری کســب و کار راه 
بيندازد، باید بابت درآمد ماهانه ۶۰ميليون تومان 
خود در این ملک مطمئن باشد، در غير این صورت 

نمی تواند از پس هزینه های آن بربياید.

   کرج؛ 420متر با شش میلیارد تومان پول رهن
در بين فایل های رهــن و اجاره املاک تجاری در 
کرج، یکی از فایل های لوکس حسابی خودنمایی 
می کند. موضوع آن یک مغازه نوساز 42۰متری 
اســت که در فاز یک مهرشــهر کرج واقع شده. 
البتــه این 42۰متــر، مجموع همکــف و بالکن 
است. مشــاور املاک می گوید همکف این مغازه 
34۰متر زیربنا دارد و ارتفاع آن شش متر است. 
طبقه دوم یا همان بالکن مغــازه هم 24۰متری 
اســت که ارتفاع آن خيلی کمتر و حدود دو متر 
و 8۰سانتی متر اســت. صاحب مغازه نگاه کلانی 
به ملک تجــاری اش دارد و می گویــد این ملک 
بيشــتر به درد بانک، فروشــگاه های زنجيره ای، 
هایپرمارکــت و نمایندگی های برندهای بزرگ و 
معتبر می خورد. مبلغی که صاحــب مغازه برای 
این ملک تجــاری در نظر گرفتــه، رقمی معادل 
شــش ميليارد تومان پول رهن است. کسی که 
بخواهد زیربار چنين هزینه ای بــرود، باید بابت 
درآمد ماهانه 3۶۰ميليون تومانی خود از این ملک 
مطمئن باشــد. چراکه چنين پول رهنی، معادل 

ماهانه 18۰ميليون تومان اجاره است. 

   شیراز؛ 600متر با 80میلیون اجاره
یکی از مشاوران املاک حســابی برای یک فایل 
تجاری مایه گذاشــته. موضــوع فایل، یک ملک 
۶1۵متری در بلوار ستارخان شيراز است. اینطور 
که پيداســت این مغازه علاوه بر همکف و بالکن، 
زیرزمين هم دارد که شامل پارکينگ اختصاصي 
می شــود. آنطور که مشــاور املاک می گوید، در 
این مغازه برقی است و شيشــه های آن از جنس 
سکوریت ساخته شده. مشــاور املاک طوری در 
جزئيات آگهی صحبت کــرده انگار ملک تجاری 
برای خود اوســت. او می گوید کســی که کاربلد 
است، جوهر کار دارد و واقعا دنبال موقعيت خوب 
می گردد پيشقدم شــود. البته وقتی مبالغ رهن 
و اجاره را بشــنوید، می بينيد کســی بدون این 
خصوصيات نمی تواند از پس پرداخت هزینه های 
آن بربياید. چراکه صاحب ملک برای اجاره دادن 
آن رقمی حدود 3۰۰ميليون تومان پول پيش و 
ماهانه 8۰ميليون تومان اجاره می خواهد. با این 

حساب می توان نتيجه گرفت که اجاره نهایی این 
ملک با احتساب ســه درصد پول پيش، به رقمی 
حدود 9۰ميليون تومان می رسد و این یعنی کسی 
که بخواهد به قول مشاور املاک، برای این ملک 
پيشقدم شود، باید بابت درآمد ماهانه 18۰ميليون 
تومان از این ملک تجاری مطمئن باشــد. در غير 
این صورت اجاره کردن ایــن ملک برای او صرفه 

اقتصادی نخواهد داشت.

   تبریز؛ 650متر با 100میلیون اجاره
یکی از فایل های گرانقيمت در شهر تبریز به یک 
ملک تجــاری ۶۵۰متری اختصــاص دارد. البته 
باید توجه داشته باشيد که این ۶۵۰متر هم سطح 
نيســت. طبقه اول این مغازه 38۰ متر اســت و 
حدود 27۰متر هم بالکن دارد. این مغازه در محله 
وليعصر تبریز، خيابان کریمخان واقع شده و برای 
اجاره آن باید رقمی معــادل ۵۰۰ميليون تومان 
پول پيش و ماهانــه 1۰۰ميليــون تومان اجاره 
بدهيد. صاحب این مغازه ميانه خوبی با اغذیه ای ها 
ندارد و می گوید مغازه اش را برای رســتوران و ... 
اجاره نمی دهد. یک حســاب سرانگشتی نشان 
می دهد اجــاره این مغازه، با در نظر گرفتن ســه 
درصد پول پيش به رقمی حــدود 11۵ميليون 
تومان می رســد و این یعنی کسی که بخواهد در 
این مغازه مشغول به کار شود، باید ماهانه حدود 

23۰ميليون تومان درآمد داشته باشد.
صاحب یکــی از املاک تجــاری گران قيمت در 
تبریز، دل خوشی از آهنگرها و مکانيکی ها ندارد. 
احتمالا زیاد حال و حوصله برای سر و صدای این 
مشــاغل ندارد، چراکه در آگهی خود گفته ملک 
تجاری اش را به آهنگر و مکانيک اجاره نمی دهد. 
او بيشــتر به دنبال قناد اســت و ترجيح می دهد 
مغازه اش به یک قنادی تبدیل شــود. حالا اینکه 
چطور می خواهد برای شغل مستاجرش تصميم 
بگيرد، خدا می داند. آنطــور که از جزئيات آگهی 
پيداست، این مغازه 37۰متر زیربنا دارد و دهنه 
آن 12متری است. مشــاور املاک می گوید این 
ملک نوساز است و کار ساخت آن همين چندماه 
پيش تمام شده. کسی که این ملک را اجاره کند 
می تواند از دو پارکينگ اختصاصی آن هم استفاده 
کند. با همه این تفاسير، مبلغی که صاحب ملک 
برای رهن آن در نظر گرفته، شــگفت آور به نظر 
می رسد. چراکه او می خواهد هر سال یک ميليارد 
و ۵۰۰ميليون تومان از مستاجرش ودیعه بگيرد. با 
یک حساب سر انگشتی می توان نتيجه گرفت که 
این مبلغ عجيب برای شــهر تبریز، معادل ماهانه 
4۵ميليون تومان اجاره است و کسی که بخواهد 
چنين مغازه ای را اجاره کند باید از درآمد ماهانه 

9۰ميليون تومانی خود مطمئن باشد. 

شمابگوچیمیفروشی؟
بررسی آگهی های املاک تجاری در شهرهای بزرگ 

نشان می دهد رقم اجاره در این فایل ها ممکن است به 
ماهی 700میلیون تومان برسد

احمدرضا نجفی | هوش از سرتان می پرد، اگر بگویم یک ملک تجاری در تهران قرار است به ازای 
ماهانه 700میلیون تومان، اجاره داده شود. املاک تجاری فقط در تهران با ارقام میلیاردی معامله 
نمی شوند. اگر سری به شهر های دیگر بزنیم، می بینیم اجاره یک مغازه ممکن است تا چند 10میلیون 
تومان اجاره یا بالای یک میلیارد تومان پول ودیعه، خرج روی دستمان بگذارد. مشاوران املاک 
می گویند کسی که بخواهد کسب و کار پررونقی داشته باشد و چراغ مغازه اش را روشن نگه دارد، 
باید دوبرابر مبلغ اجاره ماهانه، درآمد داشته باشد تا دست کم نصف سودی که از کسب و کارش به 
دست می آورد، برای خودش و کارمندانش باشد. در غیر این صورت زیاد طول نمی کشد که دخل 
و خرج مغازه با هم نمی خواند و مستاجر مجبور می شود قید کسب و کارش را بزند. با این حساب 
کسی که می پذیرد ماهانه 100میلیون تومان اجاره به صاحب مغازه بپردازد، باید مطمئن باشد که 
می تواند در ماه 200میلیون تومان درآمد داشته باشد. تازه این اعداد مربوط به ملک های تجاری 
واقع در شهرهایی به غیر از تهران است و نرخ اجاره مغازه های لوکس در تهران به چند برابر این 

ارقام می رسد. 
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هفت میلیون و 400هزار

11میلیون و 500هزار

هفت میلیون و 300هزار

11میلیون و 600هزار

هشت میلیون و 200هزار

9میلیون و 900هزار

17میلیون و 300هزار

هفت میلیون و 200هزار

11میلیون و 700هزار

هشت میلیون

قیمت انواع یخچال فریزر دوقلو

امرسان

هیمالیا

دونار

دیپوینت

سیلور

الکترواستیل

سامسونگ

سینجر

کلور

یخساران

FN15D-RH15D

پانوراما

DNR 290T-366T

D4-i

SR-103

ES24

RR30PN-RZ30PN

SERD 55

RNT101-FNT101

8001DW-8005D

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع هارد اکسترنال با ظرفیت دو ترابایت

وسترن دیجیتال

وسترن دیجیتال

توشیبا

سیلیکون پاور

سیلیکون پاور

ای دیتا

ای دیتا

اپیسر

سیگیت

ترنسند

Elements

My Passport Ultra

Canvio Advance

Armor A65

Armor A30

HD725

HV300

AC532

STEA2000400

StoreJet 25H3

850هزار

950هزار

830هزار

یک میلیون و 100هزار

یک میلیون و 300هزار

یک میلیون و 180هزار

یک میلیون

یک میلیون

920هزار

970هزار
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فروش 11هزار و 540

12هزار و 625

14هزار و 180

سه هزار و 140

دو هزار و 35

چهار میلیون  و 50هزار

چهار میلیون و 20هزار

دو میلیون و 100هزار

یک میلیون و 300هزار

408هزار و 100

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 11هزار و 440

12هزار و 475

13هزار و 980

سه هزار و 120

دو هزار و 15

سه میلیون و 950هزار

سه میلیون و 920هزار

دو میلیون

یک میلیون و 200هزار

----

  شگرد بازار

بیت کوین دوباره وسوسه انگیز شد!
کاهش دو هزار دلاری قیمت می تواند توجهات را به خود جلب کند. مراقب باشید و با احتیاط 

قدم بردارید
بيت کوین دوباره به کانون توجهات برگشته منتها این بار 
به خاطر کاهش قيمــت. ارزش این ارز دیجيتالی فعلا با 
تجربه کاهش 22درصدی، به پایين ترین ســطح خود 
از ماه ژوئن سال جاری رســيده است. معمولا در چنين 
مواقعی مانند زمان افزایش قيمت رسانه ها و افکارعمومی 
متوجه بيت کوین و بازار آن می شوند لابد چون کاهش 
قيمت می تواند افراد تازه کار را وسوسه  کند روی ارزهای 
مجازی سرما یه گذاری کنند. مثلا همين جمعه گذشته 
با وجود کاهش قيمت ارزش ایــن ارز تعداد 19هزار و 
119توئيت جدید در مورد بيت کوین در سراسر جهان 
انتشــار پيدا کرد که این تعداد بالاتر از ميانگين ســال 
جاری بوده است. پس احتمالا شما هم موافقيد که حتی 

در زمان کاهش قيمت بيت کوین لازم است اطلاع رسانی 
را ادامه دهيم تا مردم با احتياط تصميم بگيرند.   

۱     در پایــان روز 27 ســپتامبر 2۰19، قيمــت 
بيت کویــن روی رقم 8.2۵1دلار بســته شــد. به ا ین 
ترتيب ارزش بيت کوین در 24ساعت، به ميزان اندک 
1.71درصــد معادل 138دلار افزایــش را تجربه کرد. 
این ميزان هنوز هم ۵8درصــد از ارزش بيت کوین در 
اوج قله  تاریخی خود  )17دسامبر 2۰17 بود( با ارزش 

2۰.۰89دلار کمتر است.

۲    کارشناسان ارز دیجيتال هفته گذشته را هفته ای 

سخت برای ســرمایه گذاران بيت کوین می دانند. چون 
اولين و مهم ترین ارز دیجيتالی جهان بيش از 2۰درصد 
ســقوط کرد و حتی به هفت هزار و 7۵7دلار رسيد که 
این رقم پایين ترین قيمت ثبت  شده برای بيت کوین از 
ماه ژوئن تاکنون است. این ارز دیجيتال که به نوسانات 
شدید معروف است، از ماه آگوست تا قبل از این هفته، 
قيمتی پایدار داشــت و در حدود 1۰هزار دلار معامله 
می شد. سقوط سنگين قيمت بيت کوین در این هفته 
از روز دوشنبه آغاز شد و تا انتهای معاملات هفته ادامه 
پيدا كرد. این هفته سایر ارزهای دیجيتال مهم، مانند 
اتروم و ریپل، هم به ترتيب 24 و 19درصد سقوط کردند. 
تحليل گران می گویند این ســقوط قيمت به علت ارائه 

ناموفق ویژگی جدیدی برای معامله بيت کوین اســت 
که باعث شکسته شدن سطح تکنيکال قيمت آن شد. 
این ویژگی جدید که باکت نام دارد، به عنوان راهی برای 
جذب سرمایه گذاران جدید بيت کوین که ممکن است 
در مورد تجارت آن در بورس ها محتاط باشند، معرفی 
شده است. مایکل مورو، مدیرعامل جنسيس تریدینگ، 
می گوید پس از معرفی این ویژگی جدید و به ویژه پس 
از آن که معلوم شد این ویژگی با حجم معاملات بسيار 
کمی روبه رو شــده اســت، قيمت ها به شدت با سقوط 

روبه رو شدند.

۳    ميــزان معامله بيت کویــن، در پایــان جمعه 
148ميليــارد و 212ميليون و ۶3۵هــزار و 834دلار 
اعلام شــد که در حال حاضر، ۶8درصد از کل ارزهای 
دیجيتالی سراسر جهان را به خود اختصاص داده است.

۴    حجم معاملات بيت کوین در روز جمعه گذشته، 

1۶ميليارد و 4۰8ميليون و 941هزار و 1۵۶دلار بود که 
پایين ترین سطح در طول سه روز گذشته، شش درصد 
بالاتر از متوســط سالانه بوده اســت. این یعنی ارزش 
بيت کوین های معامله شده در این روز معادل 341تن 

طلا بوده است.

۵    در روز جمعه، 3۰3.771معامله انجام شــد که 
9درصد پایين تر از ميانگين ســال جاری و 32درصد 
پایين تر از بالاترین سطح معاملات انجام شده در سال 

2۰19 بوده است.

۶    هزینــه تراکنش این رمــز ارز در روز جمعه، به 
ميزان ۰.37دلار مشاهده شد که 3.34دلار پایين تر از 
بالاترین هزینه تراکنش در سال جاری، یعنی 3.71دلار 

بوده است.

۷    تا کنون، تعداد 12۰42ميليونر بيت کوین در 

سراسر جهان وجود دارد که هر کدام به ارزش بيش 
از یک ميليــون دلار بيت کویــن را در اختيار دارند. 
علاوه بر این، 1۰مالک برتــر بيت کوین ۵۰۶درصد، 
1۰۰مالک برتــر 14.۵درصد و هزار مالک با ســهم 
34.3درصدی از کل موجودی این پول دیجيتالی را 

در دست دارند.

۸    در حال حاضر، شرکت ملی نفت چين، با داشتن 
سرمایه 149ميليارد دلاری، بالاترین سرمایه گذاری را 

در بيت کوین انجام داده است.

9    در تاریخ 27نوامبر 2۰17، جان مکفی پيش بينی 
کرد کــه ارزش بيت کوین تــا پایان ســال 2۰2۰، به 
یک ميليون دلار خواهد رســيد، اما متاســفانه او فعلا 
92.4درصد از پيش بينی خود عقب است؛ زیرا بر اساس 
محاسبات انجام شده، قيمت این رمز ارز در حال حاضر 

باید به 1۰7927دلار می رسيد.ح

   مدیرعامل ســتاد معاینه فني خودرو هــاي تهران از 
تغيير شــرایط معاینه فني براي مســافربرهاي اینترنتي 
خبر مي دهد. به گفته سيد نواب حسيني منش، از آنجا که 
این خودرو ها در گروه ناوگان پرتردد محسوب مي شوند و 
پيمایش آن ها در سطح شهر مشــابه خودرو هاي تاکسي 
است، لذا در دســتورالعمل جدید با هدف ارتقاي ایمني 
سرنشينان و حفظ کيفي شرایط عمومي، معاینه فني این 
خودرو ها مطابق با وسایل نقليه  عمومي  لحاظ شده است. 
براســاس قانون مجلس شوراي اســلامي  در قانون هواي 
پاک مدت معافيت خودرو هاي عمومــي  نو از معاینه  فني 
یک سال است و این خودرو ها پس از یک سال بسته به سن 
هر شش ماه یا سه ماه یک بار باید براي معاینه  فني خودرو 
اقدام کنند. او در ارتباط با ســن فرسودگي این خودرو ها 
مي گوید، طبق قانون، خدمات عمومــي  مرتبط با خودرو 
نظير بيمه شخص ثالث و معاینه فني نباید به خودرو هاي 
فرسوده ارائه شود، اما با عنایت به شرایط موجود که از رده 
خارج  کردن خودرو هاي فرسوده و جایگزیني با خودرو هاي 
نو امکان پذیر نيست، فعلا پذیرش این خودرو ها در سامانه 
ملي معاینه فني)سيمفا( متوقف نشده و این خودرو ها در 
صورت سلامت و داشتن شرایط لازم مي توانند معاینه فني 

دریافت کنند.

   عظيم حجــت، عضو هيات مدیــره اتحادیه مرغداران 
گوشتي، از افزایش سه درصدي قيمت مرغ نسبت به اواخر 
هفته گذشته خبر مي دهد و مي گوید آخرین نرخ متوسط 
هر کيلو مرغ زنده در مرغداري ها هشت هزار و 8۰۰تومان 
تا هشــت هزار و 9۰۰تومان و مرغ آماده به طبخ در خرده 

فروشي ها 12هزار و 9۰۰تومان تا 13هزار تومان است.

   معاون نظارت و بازرسي سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان مرکزي از نوع جدید تخلف در فــروش برنج خبر 
مي دهد. محمدجواد قربانيــان در گفت وگو با خبرگزاري 

ایسنا مي گوید، اخيرا قيمت برنج داخلي افزایش پيدا کرده 
اســت و همزمان با این اتفاق خودروهایي از شمال کشور 
برنج پاکستاني را به عنوان برنج ایراني با قيمت بسيار کمتر 
در سطح گسترده در کشور توزیع مي کنند. پرونده هایي در 
این راستا تشکيل شده اســت، اما همچنان روند این اقدام 
ادامه دار خواهد بود و برخــي از واحدهاي صنفي اقدام به 
خرید این برنج ها مي کنند که لازم است اتحادیه نسبت به 

موضوع ورود کند.

   نایب رئيس اتحادیه مشــاوران املاک با اشاره به روند 
نزولي قيمت مسکن در مناطق مختلف مي گوید در نيمه 
دوم سال بازار اجاره معمولا آرام و به دور از نوسان است و 
امسال هم به دليل زودتر آغازشدن بازار اجاره، قيمت ها به 
ســمت ارقام نجومي  حرکت نخواهند کرد. به گفته حسام  
عقبایي کاهش قــدرت خرید مــردم و همچنين ميزان 
ســرمایه گذاري در چندماه گذشــته باعث شکسته شدن 
حباب قيمتــي و همچنيــن کاهش قيمــت در برخي از 
واحد ها شده اســت و واحد هاي کوچک متراژ زیر ۵۰متر 
تا مرز 3۰درصد و در شــهر هاي کوچک تا مرز 2۰درصد 

کاهش داشته اند.

   وزیــر آموزش وپــرورش مي گویــد، پــاداش معوق 
فرهنگياني که تا پایان 97 بازنشســته  شــده اند، امروز به  

حسابشان واریز مي شود. 

   رئيس هيات مدیره اتحادیه کشوري تعاوني هاي سهام 
عدالت مي گوید، هم اکنون حدود ۵۰ميليون ایراني مالک 
سهام عدالت و داراي برگه هاي سهام هستند. به گفته عسگر 
توکلي امسال نيز مانند گذشــته اولویت پرداختي سود به 
خانوارهاي زیرپوشــش کميته امداد امــام خميني)ره( و 
بهزیستي است و پس از آن به دیگر دهک هایي که داراي 

برگ هاي سهام هستند، پرداخت خواهد شد.

  نبض بازار

50میلیون ایراني مالک سهام عدالت هستند

معاون نظارت و بازرسي سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان مرکزي از نوع 

جدید تخلف در فروش برنج خبر 
مي دهد. ظاهرا بعضي ها برنج پاکستاني را 

از شمال بار مي زنند و در سایر شهرهاي 
كشور به اسم برنج ایراني مي فروشند

  بازارگردي 

 اقتصادي ترین گزینه ها براي خانه هاي نقلي
مقایسه تلویزیون هاي 32اینچ موجود در بازار که خرید آنها نهایتا سه میلیون تومان خرج دارد

گروه بازار |       اگر خانه کوچکي دارید یا مي خواهید براي اتاق خوابتان یک تلویزیون جداگانه بخرید، مي توانید روي تلویزیون هاي 32اینچ حساب باز کنید. این تلویزیون ها با اندازه کوچکي که دارند، 
کیفیت تصویرشان بیشتر به چشمتان مي آید. شاید در ظاهر این تلویزیون ها تصاویر HD نشان بدهند، اما درنهایت کیفیت نمایش با توجه به ابعاد کوچک تلویزیون، بالا و قابل قبول خواهد بود.

32N5550 ۱   سامسونگ، مدل

32N5550 یکي از تلویزیون هاي شــرکت سامسونگ است که 
کار طراحي و توليد آن در خط توليد داخل کشور انجام شده. این 
تلویزیون با ابعاد 32اینچي گزینه  مناسبي براي سالن هاي کوچک 
به حساب مي آید. کيفيت تصویر در این تلویزیون HD بوده که با 
توجه به ســایز آن، تصویري مطلوب به نمایش مي گذارد. سيستم 
صوتي آن به لطــف دوبلندگوي 1۰واتي، معــادل 2۰وات صداي 
خروجي دارد که براي ســالن هاي کوچک کاملًا مناســب است. 
تلویزیون از نوع غيرهوشــمند اســت و امکان اتصال به اینترنت و 
استفاده از مزایاي تلویزیون هاي هوشــمند براي آن درنظر گرفته 
نشــده. به لطف گيرنده  دیجيتال داخلي آن، مي توانيد شبکه هاي 
داخلي را بدون هيچ مشکلي دریافت کنيد. براي این تلویزیون ساده 
قابليت قفل کودک هم در نظر گرفته شده است. درگاه هاي ارتباطي 
32N5550 کاملًا متناسب با کاربري اش طراحي شده اند و تنوع 
به خصوصي ندارند. بــراي آن دو عدد درگاه HDMI و یک درگاه 
USB در نظر گرفته شده است. براي دستگاه هاي قدیمي تري که 
HDMI ندارند هم یک درگاه کامپوننت در نظر گرفته شده است.

قیمت: دومیلیون و 800هزار تومان

تلویزیون ال اي دي دوو مدل DLE-32H1800 در سایز 32اینچ 
توليد شده است. به عبارتي مي توان براي خانه هاي کوچک یا حتي 
سوئيت ها روي این تلویزیون حساب باز کرد. این مدل داراي کيفيت 
تصویر HD اســت و صفحه نمایش تخت دارد که امکان تماشاي 
تصاویر باکيفيتي را برایتان فراهم مي کند. رزولوشن 72۰×128۰ 
و نسبت تصویر 1۶:9 که نسبتي رایج در بين تلویزیون ها به حساب 
مي آید، تصویري واضح را با ابعادي مناســب نمایش مي دهد. این 
تلویزیون یک مدیاپلير اســت و از فرمت هــاي صوتي و تصویري 
مختلف پشتيباني مي کند. درگاه هاي ارتباطي متنوع این محصول، 
اشتراک  گذاري فایل ها و اتصال دستگاه هاي دیگر را به این تلویزیون 
 HDMI و دوعدد پورت USB ممکن کرده اند. این مدل یک پورت
دارد. از طریــق پــورت USB مي توانيد یک درایــو حافظه مانند 
فلش مموري را به تلویزیون متصل کرده و از فایل هاي خود استفاده 
کنيد. باید توجه داشته باشيد که این تلویزیون هوشمند به حساب 
نمي  آید و نباید انتظار زیادي از آن داشــته باشــيد. طوري که نه 

بلوتوث دارد، نه قابليت اتصال به اینترنت.
قیمت: دو میلیون و 400هزار تومان

تلویزیون OS32N9100 یکي از محصولات شرکت آنستار 
اســت که براي فضاهاي کوچک و جمع و جور طراحي شــده 
اســت. کيفيت تصویر این تلویزیون HD اســت که با توجه به 
اندازه کوچکي که دارد، مناسب به نظر مي رسد. این تلویزیون 
دواســپيکر شــش واتي دارد که مجموع توان آنها به 12وات 
 OS32N9100 مي رسد. باید توجه داشته باشيد که تلویزیون
مجهز به یک عدد پورت USB است که به واسطه  آن ها مي توانيد 
فلش مموري یا  هارد اکسترنال خود را متصل کنيد و اطلاعات 
موجود در آن ها را روي تلویزیون نمایــش دهيد. این درگاه از 
فناوري USB 2.۰ پشــتيباني مي کند. همچنين براي اتصال 
سایر دستگاه هاي صوتي و تصویري به تلویزیون، دوعدد پورت 
HDMI و پورت  کامپوننت در نظر گرفته شــده است. یکي از 
امکانات بسيار پر کاربرد این مدل، گيرنده  دیجيتال داخلي آن 
است. زاویه دید گسترده این تلویزیون هم از دیگر ویژگي هاي 
جالب توجه آن به حســاب مي آید. این تلویزیون از فرمت هاي 
رایج صوتي و تصویري پشــتيباني مي کند تا کاربران بتوانند از 

فایل هاي خود به راحتي استفاده کنند. 
قیمت: دومیلیون و 600هزار تومان

OS32N9100 ۲     آنستار مدلDLE-32H1800 ۳   دوو مدل

دبير انجمن شــرکت هاي هواپيمایي از آغاز فروش بليت 
پروازهاي اربعين توســط شــرکت هاي هواپيمایي داراي 
مجوز خبر مي دهد. مقصود اســعدي ساماني در گفت وگو 
 با خبرگــزاري فارس، جزئيــات فروش بليت را تشــریح 

کرده است. 
   فروش بلیت پروازهاي اربعین فقط با دو روش 

فروش بليت هواپيما براي پروازهاي اربعين از طریق دفاتر 
خدمات مسافرت هوایي داراي مجوز و معرفي شده از سوي 
شرکت هاي هواپيمایي و سایت شرکت هاي هواپيمایي در 
حال انجام است. فعلًا براي فروش به سایت هاي اینترنتي، 
مجوز فروش بليت  پروازهاي اربعين داده نشده است، زیرا 
پيش از این تخلفاتي از سوي برخي سایت هاي فروش بليت 
هواپيما رخ داده بود و نرخ هاي بالاتر عرضه کرده بودند که 
فعلا سازمان هواپيمایي تصميم گرفته  فروش بليت توسط 

سایت ها انجام نشود. 
   پیش بیني جابه جایي 108هزار زائر اربعین با هواپیما

اسعدي ساماني در تشریح پيش بيني ميزان جابه جایي زوار 
اربعين توسط مدل حمل ونقل هوایي مي گوید، سال گذشته 
1۰8هزار نفر از زوار اربعين با حمل  و نقــل هوایي جابه جا 
شدند، امسال هم با توجه به محدودیت ناوگان، پيش بيني 

مي شود همين ميزان زوار جابه جا شوند.
   نرخ  رسمي  فقط براي 20 تا 30مهر 

دبير انجمن شــرکت هاي هواپيمایي با بيــان اینکه طرح 
جابه جایي زوار اربعين با نرخ هاي مشخص براي تاریخ 2۰ 
تا 3۰مهر ماه است، مي گوید در این مدت از سوي سازمان 

هواپيمایي کشوري و انجمن شرکت هاي هواپيمایي، نظارت 
بر نرخ ها وجود دارد. همچنين نرخ بليت پروازهاي کودکان 
در طرح اربعين 7۰درصد نرخ بليت پرواز بزرگسالان است 
و نرخ کلاس تجــاري در این ایام، به صورت آزاد محاســبه 

خواهد شد.
   زائران اربعین حتما از ایران بلیت بگیرند

اسعدي ساماني به زائران اربعين توصيه مي کند، در صورت 
تمایل به استفاده از پرواز براي این ایام، حتما بليت رفت و 
برگشت تهيه کنند، حتي اگر در سفر رفت مدل حمل و نقلي 
دیگري را انتخاب کرده اند و قصد دارند در سفر برگشت از 
هواپيما استفاده کنند، حتما بليت خود را از ایران تهيه کنند 

تا در فرودگاه هاي نجف و بغداد دچار مشکل نشوند.
   تخلفات را گزارش دهید

زائران اگر با تخلفي مواجه شدند حتما مراتب را به انجمن 
شرکت هواپيمایي، سازمان هواپيمایي کشوري و نهادهاي 
نظارتي اعلام کنند. این نکته را در نظر داشــته باشيد که 
 براي تاریخ هاي 2۰ تا 3۰مهرماه امسال، نرخ بليت پروازهاي 
تهران ـ نجف ـ تهران و تهران ـ بغداد ـ تهران 2.2ميليون 
تومان و نرخ بليت مشهد ـ نجف ـ مشهد و مشهد ـ بغداد ـ 
مشهد 2.8ميليون تومان تعيين شده است. نرخ بليت سایر 
شهرســتان ها هم در مســيرهاي نجف و بغداد مشابه نرخ 
تهران به نجف و بغداد اســت ولي نرخ بليت هاي یک طرفه 
در مسيرهاي تهران ـ نجف یک ميليون و 1۰۰هزار تومان 
و در مســير مشــهد ـ نجف یک ميليون و 4۰۰هزار تومان 

خواهد بود.

   حمل و نقل هوايي

آغاز فروش بلیت هواپیما براي زائران اربعین



دنيایخودرو
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107 هزار دستگاه. این تعداد آخرین فراخوان شرکت جنرال موتورز است که برای شاسی بلندهای برند شورولت 
اعلام شده. این سازنده آمریکایی اعلام کرده همه مدل های 2017 شورولت تراکس باید به دلیل بروز نقص فنی 

در سیستم تعلیق و ضرورت اصلاح آن به کارخانه بازگردانده شوند.

گاراژ

جدال 11 یاغی در پیچ تاندرهیل 
مجله معتبر راد اند تراک تا هفته آینده یکی از این خودروها را به عنوان بهترین 

خودرو عملکرد بالای جهان انتخاب می کند
 تویوتــا ســوپرا GR، لوتــوس اوورا GT، مک لارن 
 M2 600، لامبورگینــی هــوراکان اوو، ب.ام.وLT
کامپتیشن، مزدا MX.5 میاتا کلوب، هیوندای ولوستر 
 GT-R نیسان ،S پورشه 911 کاررا ،RC F لکسوس ،N
و شورولت کوروت استینگری نام خودروهایی هستند 
که در لیست نهایی مجله معتبر راد اند تراک به عنوان 
نامزدهای کســب جایزه خودرو عملکرد بالای سال 
2020 دیده می شوند. جالب ترین اتفاق ورود کوروت 

استینگری 2020 به این فهرست است که باعث شده 
هیجان رقابت به منتهای خود برســد. کوروت که در 
آخرین نســل خود با یک طراحی کاملا متفاوت پای 
به مسابقه گذاشته، نسبت به نسل قبل خود تحولات 
بسیاری را از سر گذرانده اســت. این خودرو در حالی 
روبه روی رقبایی قــدر قرار گرفته کــه هیات ژوری 
مســابقه این بار ســنجش خودروهــا را در پیچ های 
کوهستان تاندرهیل در کالیفرنیای آمریکا انجام داده 

است. آزمایش سختی که برخی ها از موفقیت احتمالی 
نسل تازه تویوتا سوپرا در پایان آن خبر می دهند. البته 
جایزه این مسابقه که سال گذشته با موفقیت آلپاین 
A110 به پایان رسید، ممکن است به شورولت کوروت 
استینگری هم برسد. شائبه ای که با توجه به عکس بالا 
که در صفحه اینستاگرام مجله منتشر شده، احتمال 
موفقیت این سوپراسپورت آمریکایی را تقویت می کند. 
اســتینگری 2020 که هنوز در ابتدای راه خود قرار 
دارد، در صورت کســب این جایزه اعتبــار بالایی به 
دســت خواهد آورد چرا که جایزه مجله راد اند تراک 
ارزش زیادی داشته و سال هاســت که به طور مداوم 

برگزار می شود.
اما در لیســت خودروهایی که در این مقایسه مهیج 
دیده می شوند، نام چند خودرو دیگر دیده می شود که 
مدعیان شایسته کسب عنوان خودرو عملکرد بالای 
سال 2020 هستند. برای نمونه نسل تازه پورشه 911 
کاررا با آن طراحی ستودنی و عملکرد تحسین برانگیز، 
یکی از مدعیان اصلی رقابت امسال است که بعید نیست 
روی دســت کوروت و رقبا بلند شود. دیگر خودرویی 
که شانس بالایی برای موفقیت در این رقابت و کسب 

جایزه اصلی را دارد، خودرو مهیج مک لارن است. 
 road and( منتها از آنجا کــه مجله راد اند تــراک
track(  اغلب برندگان را از بین کوپه های اســپورت 
کوچــک و ارزان انتخاب می کند کــه دامنه کثیری 
از خریداران قدرت اســتفاده از آنها را دارند، شــانس 
محصولات لاکچری و کمیاب یــا خودروهایی نظیر 
لوتوس اندک است. به نظر می رسد آن خودرویی که در 
پایان پیچ های تند کوهستان تاندرهیل به کسب جایزه 
اصلی این رقابت نائل می شود، سوپرا محصول مهیج 
تویوتا است. فعلا اما تا انتشار اسم برنده این رویداد باید 

صبر پیشه کرد. 

آینده رنو در آینه آوانتیم
این طرحی است که یکی از طراحان جوان استودیو طراحی رنو خلق کرده. یکی مینی ون 
کشیده هوشــمند با رادارهای جانبی و انبوهی از سنســورها و سیستم های لیدار که 
قادر است به صورت خودران به مسیرش ادامه دهد. رنو که مدت هاست وارد این دوره 
خاص از حیاتش شــده، تاکید دارد که مدل های خودران را تحت برند ای زی در قالب 
کانسپت های پیشرو معرفی کرده و سطح عملکرد آنها را بسنجد. حالا در آخرین گام هم 
رندر دیجیتالی کریستوفر ژیرو از مدل تازه ای خبر می دهد که رنو احتمالا به زودی از 
آن رونمایی می کند. این طراح فرانسوی که نام آوانتیم را به یاد مدلی تولید انبوه از رنو با 
همین نام ) در سال 1999 تولید شد( طراحی کرده، به دلیل فرم خاص طراحی بدنه و 

اتاق از فضای بسیار بزرگی در کابین خود برخوردار است. 

اولین ماشین چینی ایران در عصر کودتا!

با اینکه اغلب افراد ســابقه ورود خودروهای چینی به کشور را به سال های میانی دهه 
80 خورشیدی و ورود برند چری به کشور می دانند، ولی شواهد تازه از ورود نخستین 
خودروهای چینی به کشور در دهه 30 و 40 خورشــیدی حکایت دارد. اینجا در این 
تصویر می توانید خودرو اوراقی و زمین گیری را ببینید کــه در کلیات فنی و خطوط 
طراحی یادآور کامیون برجسته استودیبکر ای اس6 ساخت آمریکا و نیز زیل 157 روسی 
است. این محصول که ساخت فاو چین است و به عنوان یک کامیون نظامی، در سال های 
میانی دهه 60 میلادی وارد کشور شده نامش فاو جیفانگ CA-10 است. خودرویی که 
همانند محصولات روسی محکم و مثل خودروهای آمریکایی قدرتمند بود و تا پنج دهه 
بعد در ایران از آنها استفاده می شد. فاو که جزو قدیمی ترین خودروسازان چین است، در 
همه این سال ها با کمک مزدا، فورد، فولکس واگن و تویوتا توانسته آهسته آهسته خود 
را از یک مونتاژکار ساده به خودروســازی استاندارد تبدیل کند. دیدن آخرین نسل از 
کامیون های فاو با نام جیفانگ J7 به خوبی پیشرفت این برند چینی را در زمینه ساخت 

خودروهای تجاری اثبات می کند.

نانجون نام شریک تازه هیوندای است

خودروساز قدرتمند کره ای که در اندیشه افزایش سهم بازار خود در چین است، تلاش 
دارد فعالیت های خود را در بخش خودروهای تجاری تقویت کند. بر این مبنا هیوندای 
قصد دارد جوینت ونچر تــازه ای را در چین ایجاد کند که با تمرکــز تولید در یکی از 
استان های شرقی این کشور، کار تولید خودروهای تجاری سبک و نیمه سنگین اعم 
از کامیونت، بارکش، مینی بوس و کامیون را گسترش دهد. گروه خودروسازی نانجون 
همکار تازه هیوندای در این فعالیت است و طبق شنیده ها، در تولید اتوبوس و ون برای 

بازارهای محلی این منطقه ید طولایی دارد.

آگوست بدمزه برای نابغه کره ای
سقوط هیوندای در چین با افت 20 درصدی فروش همراه شده است. این خودروساز 
کره ای که در ماه آگوست با نزول 18 درصدی در میزان خریدارانش روبه رو شده، طی 
30 روز تنها کمی بیش از 58 هزار دستگاه خودرو فروخته است. عددی که در پایان ماه 
هشتم سال به زحمت از مرز 382 هزار دستگاه گذر کرده و خبر از سقوط همه جانبه 
بزرگ ترین خودروساز کره جنوبی در بازار بزرگ چین می دهد. این اتفاق در حالی رقم 
خورده که حال و روز نیسان، هوندا و تویوتا در چین بد نیست و این شرکت های ژاپنی 
کماکان رشد فروش دارند. هیوندای که تولیداتش را در چین با کمک شرکت بایک در 
قالب یک جوینت ونچر واقع در استان هوبی می سازد، در بدو ورود به چین برنامه داشت 
سالانه 1.35 میلیون دستگاه خودرو در این کشور تولید کند. عددی که با عملکرد امروزه 

هیوندای فاصله بسیاری دارد.

دندهمعکوس   

 نوستالژی

 نیش ترمز

داشبورد    

در حالی که مدتی است مونتاژ ام جی 360 در ایران خاتمه یافته، 
نسل قدیمی این خودرو در بازار کشور با کد 350 طرفداران 

بسیاری دارد. آیا می توان به این خودروها اعتماد کرد؟

350 یا 360؛ دو برادر کاملا متفاوت

 چهار چرخ

قیمت  سدان های کامپکت و کوچک چینی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت  سدان های لوکس اروپایی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای کمیاب بازار)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت هاچ بک های وارداتی   )قیمت ها بر حسب تومان(
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آگوست و 25 بازیگر درجه یک اروپایی
در کمال تعجب و به فاصله کوتاهی از معرفی 

فولکس واگن تی-راک، این کراس اوور آلمانی موفق شده 
جای رنو کپچر را در صدر جدول شاسی بلندهای کوچک و 

ساب کامپکت بگیرد

هفت صبح| ماه آگوســت با همه تلخی هایش گذشــته و در واپسین روزهای 
سپتامبر، انتشار آمار فروش ماهانه 25 مدل برتر بازار اروپا، گویای نکاتی جالب 
توجه از پویایی های این بازار مهم اســت. شواهد موجود نشــان می دهد   گلف 
کماکان پرچمدار بازار در آمار کلی اســت و پرفروش ترین هاچ بک قاره سبز هم 
هست. این خودرو که آماده ورود به نسل هشتم است، در آگوست با 23.6 درصد 
افت،  فروشش در عدد 26411 دستگاه متوقف شده است. عددی که در ماه های 
اولیه عرضه نســل هفتم گلف حتی به 40 هزار دســتگاه هم می رسید. اینجا در 
چند نکته به بررسی لیستی می پردازیم که حاوی آمار فروش 25 خودرو برتر ماه 

آگوست در سرتاسر اتحادیه اروپا بوده است. 
1 در لیســت نام 25 خودرو برتر بــازار به ترتیب به این شــرح اســت: 1- 
فولکس واگن گلف/ 2 – داچیا داستر/ 3- فولکس واگن تی-راک/ 4- داچیا ساندرو/ 
5- فولکس واگن پولو/ 6- رنو کلیو/ 7- اشکودا اکتاویا/ 8- فولکس واگن تیگوان/ 9- 
اوپل کورسا/ 10- رنو کپچر/ 11- نیسان قشقایی/ 12-سئات لئون/ 13- اشکودا 
فابیا/ 14-پژو 208/ 15- فورد فیستا/ 16- سیتروئن سی3/ 17-تویوتا یاریس/ 
18- فولکس واگن تی-کراس/ 19-مرســدس بنز Aکلاس/ 20- فورد فوکوس/ 
21-تویوتا کورولا/ 22-مرســدس بنز C کلاس/ 23-پژو 3008/ 24-سوزوکی 

ویتارا/ 25-پژو 2008.
2  کماکان گروه فولکس واگن با هشــت مدل از برندهای ســئات، اشکودا و 
فولکس دســت بالا در تولید مدل های پرفــروش را دارد. مجموع فروش ماهانه 
این هشت خودرو حدود 130 هزار دستگاه است. رنو –نیسان نیز با داشتن پنج 
محصول که مجموع فروش آنها در آگوست به 80 هزار دستگاه رسیده، وضعیت 
مناسبی در مقایسه با رقبا دارد. پژوسیتروئن-اوپل هم با پنج محصول و 60 هزار 

دستگاه از دیگر گروه های بزرگ این لیست است. 
3  حدود دو ماه پیش در گزارشــی که تیتر آن روی جلــد روزنامه هم رفت، 
از شــانس بالای فولکس واگن تــی-راک برای برتــری بر رنو کپچــر در بازار 
کراس اوورهای ساب کامپکت نوشــتیم و حالا، در پایان هشــتمین ماه از سال 
2019 این هدف مهم محقق شده است. رنو که سال ها بود با سری کپچر رهبری 
این بخش از بازار را برعهده داشــت، حالا با اختلافی نســبتا چشمگیر، نظاره گر 
موفقیت فولکس تی-راک است  اما رنو هنوز ناامید نیست. با اینکه مجموع فروش 
دو محصول هم اندازه فولکس واگن یعنی تی-راک و تی-کراس در ماه آگوســت 
از 30 هزار و 500 دستگاه عبور کرده، ولی تجمیع آمار فروش داچیا داستر و رنو 
کپچر هم نشــان می دهد رنو در این بخش فعلا با حدود 33 هزار دستگاه فروش 

دست بالا را دارد.
4  نکته جالب ماجرا افت دسته جمعی خودروهای قدیمی و صعود حیرت انگیز 
مدل هایی است که تازه به بازار معرفی شــده اند. برای نمونه در حالی که نیسان 
 A قشقایی در این ماه 45 درصد کاهش فروش داشته، آمار مرسدس بنز کلاس
و فورد فوکوس که به تازگی رونمایی شده اند به ترتیب از رشد 30 و 18 درصدی 

حکایت دارد. 

سایپا در تدارک یک اس یووی لجوج!
اخیرا طرحی در صفحه یکی از طراحان گروه سایپا منتشر شده که خبر از 
آغاز یک فعالیت تازه در این شرکت برای خلق یک کراس اوور شهری کوچک 
می دهد. امیرحسین مرادی که در گروه سایپا جزو تیم طراحی است، با انتشار 
چند طرح جالب از فرزند تازه سایپا تحت عنوان stubborn، شایعات درباره 
عرضه خودروهای تازه ای از سوی این گروه خودروسازی را قوت بخشید. 
طرحی که به نظر به فرم نسل قبل محصولات ام جی شباهت دارد. سایپا که 
فعلا عرضه سدان مدرن رهام را برای سال 99 در دست تدارک دارد، تلاش 
می کند نسخه فیس لیفتی از سایپا کوییک را نیز برای بازارهای خارجی آماده 
كند. خودروساز وطنی که در سال های اخیر با محصولاتی نظیر تیبا، تیبا2، 
ساینا، کوییک و رهام نشان داده در زمینه طراحی حرف هایی برای گفتن 
دارد، فعلا در بخش تامین موتور رهام با مشکلاتی روبه روست. مشکلاتی 
که کار را برای تغییر نسل محصولاتش سخت كرده و سایپا را به فکر ارتقاي 

دوباره پیشرانه ساینا انداخته است.

گروه خودرو| ام جی سابقه ای نزدیک به نیم قرن در 
ایران دارد.این خودروساز خاص و پیشرو که جز دوره 
اخیر اغلب با خودروهای کوپه، رودستر و اسپورت در 
بازار ایران شناخته می شد از حدود یک دهه قبل با 
واگذاری سهامش به گروه چینی سایک به ساخت 
خودروهای سواری و ســالن روی آورده و توانسته 
فروش خود را در دو بازار چین و انگلستان احیا کند. 
ام جی که از حدود شش سال پیش با دو خودرو 550 
و 350 وارد بازار ایران شده، هم اینک طیفی نسبتا 
وسیع از محصولاتش شامل خودروهای 3، 6، 360، 
GT،   GSو RX5 را در کشــور عرضه کرده و نامی 
شناخته شده تر از باقی محصولات ساخت چین در 
ایران است. آنچه از خلال بررسی برند ام جی در بازار 
ایران می توانیم ببینیم، دو خــط روایی کلی دارد. 
یکی اینکه اغلب خریــداران ام جی را به رغم چینی 
بودن محصولی بهتر از ساخته های چینی می دانند 
که دلیل آن کیفیت ساخت مناسب خودروهای این 
برند است و دیگری اینکه، واردات و مونتاژ متزلزل 
محصولات ام جی، تا حد زیادی حیثیت این شرکت 
را لکه دار کرده است. این بین، تنها خودرو ام جی که 
در دو نسل مختلف به کشور وارد شده و عملکردی 
قابل تحسین را از خود به جای گذاشته، سدان سری 
300 این شرکت است که در نسل اول با کد 350 و 
در نسل فعلی به نام 360 در بازار شناخته می شوند. 
محصولاتی که ضمن اقتصادی بودن، جادار، بادوام و 
البته کمی گران هستند که وقتی با هزینه نگهداری 
نســبتا بالای آنها روبه رو می شوید، ممکن است جا 
بخورید. گزارش ما از ویژگی های فنی این دو خودرو 

و ارزش خرید آنها را اینجا می توانید بخوانید.  
 350، کورولای چینی

این خودرو در بدو ورود به ایران با مدل نسبتا مجهز 
550 به بازار عرضه شد ولی هرچقدر خودرو دومی 
پرفروش شد، 350 اسیر حواشــی گشت و به دلیل 

قیمت بالا، نتوانســت مقابل کورولا، الانترا و سراتو 
دوام بیاورد. طول و عرض و ارتفــاع 350 در حالی 
به 4.52، 1.78 و 1.49 متر می رســد که رقبایش 
در این کلاس یعنی دنا پــلاس، برلیانس H330 و 
چری آریزو5 اندکی کوچک تر از این خودرو هستند. 
این خودرو که به غیر از شــش کیسه هوای ایمنی و 
انواعی از سیستم های ترمز به روز، به جعبه دنده چهار 
سرعته اتوماتیک، سیستم اطلاعات سرگرمی مجهز 
به دستیار صوتی و هشت بلندگو، صندلی های برقی 
هشــت جهته مجهز به چرم مصنوعــی، چراغ های 
ال ای دی و ســانروف مجهز اســت و به نسبت سال 
ســاخت که به 2014 برمی گــردد، قیمت 120 تا 
140 میلیونی آن قابل قبول اســت. این خودرو که 
در بازار به دوام و مصرف پایین ســوخت مشــهور 
است، تنها ایرادش در بخش موتور بوده که با حجم 
1500سی سی توانی اندک معادل 107 اسب بخار را 
به خریداران ارائه می کند. توانی که برای وزن 1280 
کیلویی بدنه زیاد نیست و 350 را به سدانی مناسب 
ترافیک شــهری و نه مجهز برای جولان در جاده، 
تبدیل می کند. از آنجا که کابین هم ساده، بی آلایش 

و پوشیده از پلاستیک است، شاید بتوان ایراد بزرگ 
دیگر 350 را اتاق بی روح آن دانست.

 360، کمی خشن، کمی اقتصادی
360 که نمونه جدید و فیس لیفت مدل 350 است، 
با طول، عــرض و ارتفاعی معــادل 4/57، 1/80 و 
1/49 متر خبر از خودرویی جادار و مناســب برای 
خانواده هــای ایرانــی می دهــد. 360 را می توان 
خودرویی دانست که بر طبق استانداردهای سگمنت 
C و ســدان های شهری ســاخته شــده و با حجم 
صندوق 480 لیتر از نظر گنجایــش و دربرگیری، 
خودرویی اســتاندارد، مطلوب و جادار اســت. این 
خودرو با دو پیشرانه چهار ســیلندر بنزینی 1500 
سی ســی و 1400 توربو تولید می شــود که این دو 
به ترتیب قدرتی معادل 107 و 154 اســب بخار و 
گشتاوری در حدود 135 و 232 نیوتون متر تولید 
می کنند. قدرت و کشش مدل توربو البته بهتر است.

سواری آرام ام جی یکی از مهم ترین محسناتی است 
که می تواند در مورد مدل 360 نیز صدق کند. این 
خودرو که در بازار چین بــا نام رووی 360 و در بازار 
انگلستان با نام ام جی 360 به فروش می رسد، در دو 
سال اخیر و تا پایان 2018، حدود 157هزار دستگاه 
در بازار چین فروش داشــته است. مدل 360 که در 
بازه قیمتی 150 تا 200 میلیون تومان قابل خرید و 
فروش است، در نمای جلو طرحی محافظه کارانه و 
تا حدی خشن در قیاس با محصولاتی همچون پژو 
301، رنو سیمبل یا چری آریزو5 دارد. طرحی  که 
گرچه به روز تر از مدل 350 است اما در فضای داخلی، 
همان حس و حال خانوادگی را به سرنشینان انتقال 
می دهد. تریم داخلی در انواع تیره و روشن، تزئینات 
چوب نما، پشــت آمپر دیجیتالی و مــدرن، مانیتور 
لمســی در کنار صندلی ها و فرمان بــزرگ ام جی 
شــرایط خوبی را برای پنج سرنشین بزرگسال مهیا 
می کند. در نهایت اما گرچه 360 در مقایسه با 350 
کمی به روزتر شده ولی نســبت به نسل قبلی خود، 
امکانات بهتری ندارد و حتی چند گام عقب تر است!

 نتیجه نهایی
خرید نسل جدید با قیافه اندکی جدیدتر، تنها تلف 
کردن پول اســت و نه چیزی بیشــتر. البته نسخه 
توربو 360 هندلینگ و شتاب مناســبی دارد ولی 
این مقوله آنقدر قابل توجه نیست که بتوان آن را به 
دستاویزی برای زدن 350 تبدیل کرد. 350 در واقع 
همان کیفیت سواری و دوام سری 360 را با امکاناتی 
بهتر و یک ظاهر متعارف تلفیق و محصولی مناسب 
را در رده قیمتی 100 میلیــون تومان به خریداران 

ارائه می کند.

تنها ایراد MG350 در بخش
موتور بوده که با حجم 1500سی سی 

توانی اندک معادل 107 اسب بخار را به 
خریداران ارائه می کند
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مهسا مژدهی| انتخابات ریاســت جمهوری افغانستان 
دیروز با و جود تهدیدهای طالبــان و ناامنی های ماه های 
اخیر برگزار شد. این در حالی بود که حتی تا یک هفته قبل 
از برگزاری آن، نیروهای امنیتی و دولت هنوز به برگزاری 
انتخابات در تاریخ تعیین شده مطمئن نبودند. اینجا چند 

نکته را در مورد این انتخابات بخوانید:
1    تعداد نامزدهای انتخاباتی، 13 نفر بود. البته در ابتدا 
18 نفر ثبت نام کرده بودند اما بعد برخی از آنها اســتعفا 
دادند. عبدالله عبدالله و اشرف غنی دو نامزد اصلی انتخابات 
بودند اما گلبدین حکمتیار هــم با حضور در مصاحبه های 
تلویزیونی و اظهارنظرهای عجیبش تلاش کرد تا نام خود 
را مطرح کند. با وجود اینکه زنان در افغانستان برای رئیس 
جمهور شدن منعی ندارند اما این بار نام هیچ زنی در میان 

کاندیداهای ریاست جمهوری به چشم نمی خورد.
2    ســه نامزد مطرح انتخابات روز شنبه هر کدام نظر 
متفاوتی در روز رای دهی مطرح کردند. اشرف غنی رئیس 
جمهور افغانستان بعد از آنکه رای اش را در صندوق انداخت 
بر شــفافیت در انتخابات و جلوگیری از تقلب تاکید کرد. 
عبدالله عبدالله رئیس اجرایی این کشــور هم در موقعیت 
مشابه از نیروهای دولتی خواست در انتخابات دخالت نکنند 
و از مردمی که شــرکت کرده بودند تشکر کرد  اما گلبدین 
حکمتیار نظر جنجالی تری از رقبایــش ابراز کرد و گفت 

تقلب گسترده و بی شــرمانه ای در انتخابات نسبت به 18 
سال گذشته روی داده و این شرم آور است.

3   انتخابات دیروز زیر سایه تهدیدهای امنیتی طالبان 
برگزار شد. در ماه های گذشته افغانستان مورد شدیدترین 
حملات قرار گرفته بود و تعداد بسیاری از شهروندان این 
کشــور جان خود را از دســت دادند. این گروه همچنین 
تهدید کرده و از مردم خواســته بود که از مراکز رای دهی 
دور شوند  اما وضعیت امنیتی در روز شنبه آنقدرها هم بد 
نبود. نسبت به انتخابات قبلی افغانستان وضعیت این کشور 
امن تر بود و گزارشی از قطع انگشتان دست رای دهندگان 
هم منتشر نشــد. با این حال این تهدیدات تاثیر خودش 
را بر میزان شرکت کنندگان گذاشــت. 9 میلیون و 600 
هزارنفر قبلا برای شــرکت در رای گیری ثبــت نام کرده 
بودند  اما بر اساس گزارش هفت صبح، تنها 42 درصد از این 
افراد روز شنبه به پای صندوق رفتند. با این حال مقامات 
افغانستان در شرایط سخت موجود  از این تعداد راضی اند. 
بر اساس آخرین آمار 98درصد از کارمندان حاضر بودند، 
96  درصد از مراکز، موارد انتخاباتی را داشتند و 98 درصد 
از مراکز بدون مشکلی باز بودند. هرچند عکس هایی هم از 
اعتراضات مردمی که پشت درهای بسته این مراکز مانده 

بودند، منتشر شد.
4   به اعتقاد بســیاری رای زنان در این انتخابات بسیار 

تعیین کننده بود. هنوز  آماری از میزان مشارکت آنها منتشر 
نشــده، با این حال با وجود تهدیدهای امنیتی که زنان را 
نشانه رفته و به دلیل نارضایتی آنها از صلحی که به نظرشان 
مردانه اســت و منافع نیمی دیگر از جامعه افغانســتان را 
قربانی قدرت می کنــد، زنان حضور خوبــی در انتخابات 
داشتند. بر اســاس آمار اولیه زنان در دایکندی، بامیان و 
هرات مشارکت بیشتری در انتخابات داشته اند. بااین حال 

در ثبت نام اولیه تعداد زنان 50 درصد کمتر از مردان بود.
5   نتیجه انتخابات احتمالا بسیار دیرتر از آنچه انتظارش 
را داریم منتشر خواهد شــد  اما نگرانی هایی بابت ادعاهای 

حکمتیار وجود دارد. او تهدید کرده بود   در صورتی که تقلب 
شده و انتخاب نشــود می تواند بجنگد. به نظر می رسد در 
صورتی که توافقی میان نامزد های انتخاباتی انجام نگیرد، 
اوضاع در افغانستان دشوارتر شــود. با این حال نیروهای 
امنیتی این کشــور نشــان دادند در کنترل خشونت های 
طالبان می توانند بسیار خوب عمل کنند. بااین حال هنوز 
هم تصاویر مخابره شده از اندکی شــرارت های این گروه 
عجیبند. دیروز فیلمی از ولایت لوگر با بیش از 300 هزار 
نفر جمعیت منتشر شد که در آن افراد طالبان با اسلحه در 
خیابان های این ولایت برای ترساندن مردم رژه می رفتند.

  تخلفات ترامپ بسیار جدی تر از نیکسون است
گاردین روز شنبه در مقاله ای نوشت، »ریچارد نیکسون« رئیس جمهور اسبق آمریکا با 
سوءاستفاده از قدرت سیاسی خود تلاش کرد بر رقبای خود در دور دوم برای تصاحب 
این سمت پیروز شده و سپس بر آن سرپوش بگذارد.  دونالد ترامپ، رئیس جمهور فعلی 
نیز تلاش کرد با کمک همتای اوکراینی خــود، رقیبش در انتخابات 2020 را از میدان 
خارج کرده و برای بار دوم رئیس جمهور آمریکا شود. در یک نگاه می توان گفت تخلف 
نیکسون شامل سرقتی خرابکارانه )گذاشــتن شنود در کمپین انتخاباتی حزب رقیب( 
بود، در حالی که تخلف ترامپ یک کشور خارجی را نیز شامل می شود  اما باز هم موضوع 
فراتر از  اینهاست. سوءاستفاده از قدرت توسط نیکسون پس از انتخاب مجددش به عنوان 
رئیس جمهور آمریکا افشا شد. با اینکه او کلاهبرداری خطرناک بود اما در آن زمان به این 
نتیجه رسید که بیش از این به دموکراسی آمریکایی ضربه نزند. اما سوءاستفاده ترامپ 
از قدرت سیاسی 14 ماه پیش از انتخابات سال 2020 افشــا شد. او اکنون در برهه ای 
قرار دارد که برای پیروزی در انتخابات حاضر است دست به هر کاری بزند. اگر »رابرت 
مولر« بازرس ویژه پرونده تبانی روسیه برای رئیس جمهور شدن آمریکا شواهد محکمی 
درخصوص تقاضای ترامپ از »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه برای از دور خارج 
کردن »هیلاری کلینتون« رقیب انتخاباتی اش پیدا می کرد، می توانســت برای خاتمه 
دادن به ریاست جمهوری ترامپ کفایت کند. اکنون که مشخص شده است که ترامپ 
از »ولادیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین درخواست کرده است به او کمک کند تا 
»جو بایدن« رقیب انتخاباتی وی در سال 2020  را از میدان به در کند، چه کسی می تواند 
بگوید که او این بار خواستار اســتمداد پوتین نخواهد بود؟ روزنامه »واشنگتن پست« 
گزارش کرده اســت که ترامپ در سال 2017 با دو مقام روســی در دفتر خود ملاقات 
کرده و به آنها گفته است درخصوص مداخله روس ها در انتخابات آمریکا نگرانی ندارد 
زیرا آمریکا نیز همین کار را با کشورهای دیگر انجام می دهد. چنین سخنانی کارکنان 
کاخ سفید را مجبور کرد دسترســی به صورتجلسه این سخنان ترامپ را محدود کنند. 
ترامپ نسبت به سال 2016 موقعیت محکم تری پیدا کرده است، زیرا به منبع کمک های 
مالی و نظامی بین المللی دسترسی دارد که می تواند زندگی حاکم هر کشور خارجی را 
بسیار لذت بخش کند یا برعکس برایش دشواری های زیادی ایجاد کند. نویسنده مقاله 
نوشــت: »یاد گرفته ایم که ترامپ از هر اهرمی که بتواند برای ریاست جمهوری مجدد 
خود استفاده می کند. این هنر معامله است. برای محافظت از فرایند انتخابات خود در 
سال 2020 روی چه کسی می توانیم حساب کنیم؟« به طور قطع این فرد، »ویلیام بار« 
دادستان کل آمریکا نیســت. در متن تماس تلفنی ترامپ و زلنسکی می بینیم که او از 
زلنسکی می خواهد با دادستان کل درخصوص تحقیق درباره پسر بایدن همکاری کند. 

 سایه ترس از طالبان
 بر سر انتخابات افغانستان

تنها 46 درصد از کسانی که ثبت نام کرده بودند در انتخابات روز شنبه 
رای دادند

  تلسکوپ

دردسرهاي تماس با اوکراين 
براي ترامپ تمامي  ندارد

در حالي که طي روزهاي اخیر رســوایي افشاي 
محتواي تمــاس دونالد ترامــپ، رئیس جمهور 
آمریکا با ولادیمیر زلنســکي، همتاي اوکرایني 
خود دردسرساز شده، ســه مقام مطلع پیشین 
دولت آمریکا به روزنامه واشنگتن پست گفتند، 
ترامپ در ســال 2017 طي دیــداري با دومقام 
ارشد روسي در دفتر کار خود در کاخ سفید گفته 
بود، هیچ نگراني درباره دخالت ادعایي مســکو 
در انتخابات سال 2016 ندارد زیرا واشنگتن نیز 
همین کار را علیه دیگر کشورها انجام مي دهد. 
بر این اســاس، اذعان ترامپ به دخالت آمریکا 
در انتخابات دیگر کشــورها منجر به آن شد که 
مقامات کاخ سفید دسترســي کارمندان به این 
اظهارات را محدود کرده و فقــط تعداد کمي  از 
افراد از آن مطلع باشــند. بعد از این خبر بود که 
شــبکه ســي ان ان گزارش کرد که مقاماتي که 
معمولًا اجازه دسترسي به نسخه اي از مکالمات 
رئیس جمهور را دارا بودنــد، به هیچ عنوان موفق 
به دریافت متــن گفت وگوي تلفنــي ترامپ با 
محمد بن سلمان نشــدند و همچنین دسترسي 
مقامات آمریکایي به نسخه اي از دست کم یکي 
از مکالمات رئیس جمهور آمریکا با رئیس جمهور 

روسیه نیز به شدت محدود شده است.
از ســوي دیگر ســه کمیته مجلس نمایندگان 
آمریکا جمعه مایک پمپئو، وزیر امور خارجه این 
کشور را براي اداي شهادت در ارتباط با تحقیقات 
استیضاح از دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا 
احضار کردند. طبق نوشــته خبرگزاري رویترز، 
الیوت انگل، رئیس کمیتــه روابط خارجي، آدام 
شیف، رئیس کمیته اطلاعاتي و الیجاه کامینگز، 
رئیس کمیته نظارت و اصلاحات با ارسال نامه اي 
به مایک پمپئو از او خواسته اند اسناد مربوط به 
اوکراین را تحویل دهــد. و درنهایت اینکه کرت 
ولکر، مدیر موسســه مک کیــن و نماینده ویژه 
آمریکا در امور اوکراین روز جمعه استعفاي خود 

را اعلام کرد. )فارس و بي.بي.سي(

  لنز

درباره ارتباط بوريس جانسون 
و يک زن تحقیق مي شود؟ 

دفتر نخســت وزیري بریتانیــا با عصبانیت 
به ارجاع بوریس جانســون، نخســت وزیر 
به نهادي ناظر واکنش نشــان داده و آن را 
اقدامي صرفا سیاسي خوانده است. به گزارش 
بي.بي.سي گفته شده که قرار است این نهاد 
در این باره که آیا آقاي جانســون در مورد 
رابطه اش با یک تاجر زن آمریکایي در زماني 
که شهردار لندن بود، مشــمول تحقیقات 
کیفري مي شــود یا نه تصمیم گیري کند. 
ادعا شده وقتي آقاي جانسون شهردار لندن 
بود، جنیفر آرکیوري، تاجــر آمریکایي به 
دلیل دوستي اش با او، با چند هیات تجاري 
بریتانیا در سفرهاي خارجي همراه شده که 
پیش تر با آن موافقت نمي شد و همچنین 
چندین هزار پوند هم کمک مالي دریافت 
کرده بود. اما آقاي جانســون این ادعاها را 
رد کرده است. اولین بار روزنامه بریتانیایي 
ســاندي تایمز، ادعاها در مورد دوســتي 
نخســت وزیر بریتانیا با خانــم آرکیوري، 
کارآفرین حوزه تکنولوژي، را منتشر کرد. 
براساس ادعاي این روزنامه، خانم آرکیوري 
به هیات هاي تجاري که ریاست آن با آقاي 
جانســون در زمان شــهرداري لندن بود، 
پیوســته و کمپاني او چندین هــزار پوند 
کمک مالي دریافت کرده بــود. پس از آن 
اداره نظارت بر عملکرد مسئولان لندن که 
بر فعالیت شهردار و سایر اعضاي شهرداري 
نظارت مي کند، در نامه اي بــه نهاد ناظر 
بر عملکــرد پلیس از آن ها خواســت تا در 
این مورد بررســي کرده و در صورت لزوم 
تحقیقاتي کیفري انجــام دهند. یک مقام 
اداره نظــارت بر عملکرد مســئولان لندن 
گفته درخواست تحقیقات در این مورد به 
معناي آن نیســت که خطاي کیفري آقاي 
جانسون در زمان شــهرداري لندن ثابت 

شده باشد.

  گالری     

پرنس هری، از 
اعضای خاندان 

سلطنتی بریتانیا، 
در یک میدان مین 

در آنگولا به طور 
نمادین یک مین را 
منفجر کرده است. 

)عکس از گتی 
ایمیجز(

تصویری از 
کهنه سربازهای 

جنگ کره، 
عکس یک 

روزنامه وال 
استریت ژورنال 

شده است. 

عرب نیوز، 
چاپ جده از 

سرمایه  گذاری 26 
میلیارد دلاری 

عربستان سعودی 
در صنعت توریسم، 

سخن گفته است. 

ارتش رژیم صهیونیستی برای 
اینکه منطقه آموزش نظامی 

نیروهای خود را هر چه بیشتر به 
مناطق جنوبی لبنان شبیه کند، 
اولا مکان آموزش نیروهای خود 
را در نزدیک ترین نقطه به لبنان 

قرار داده و علاوه بر این، در 
منطقه ای از شهرک صهیونیستی 

»الیاکیم« )در مرز لبنان( 
پرچم های حزب الله و عکس 

»سید حسن نصرالله« دبیر کل 
حزب الله را نصب کرده است. 

ارتش رژیم صهیونیستی معتقد 
است این اقدامات در برهه 

فعلی برای بهبود آمادگی جنگی 
افسران و یگان ها مفید است. 

)فارس به نقل از لبنان 24(

سايت  نگار جهان

1    اســرائیل در 20ســال اخیر، 120هزار فلسطیني را 
بازداشت کرده اســت؛ مرکز پژوهشي اســراي فلسطین به 
مناسبت نوزدهمین  ســالروز انتفاضه »الاقصي«)28سپتامبر 
2000( اعلام کرد، از آن زمان تا کنون 119هزار نفر بازداشــت 
شده اند که در بین آنها 2070زن، 16490کودک و 68نماینده 
مجلس قانونگــذاري دیــده مي شــوند و دادگاه هــاي رژیم 
صهیونیستي بیش از 29821دستور بازداشت موقت)بازداشت 
بدون محاکمه( صادر کرده اند. ریاض الاشــقر، سخنگوي این 
مرکز اعلام کــرد: در آغاز انتفاضه الاقصي فقط 300اســیر در 
زندان هاي)رژیم( اشــغالگر بودند اما تعداد این اســرا درنتیجه 
سیاست  بازداشــت کورکورانه مقامات)رژیم( اشــغالگر علیه 
فلسطیني ها به ویژه در کرانه باختري بســیار بالا رفت تا اینکه 
در سال 2004 به 12هزار اسیر زن و مرد رسید و سپس کم کم 
بیشتر شد تا در زمان فعلي که به 5700اسیر از جمله 40اسیر 
زن، 220کودک و هفت نمایند شوراي قانونگذاري رسیده است. 

)فارس به نقل از وبگاه دنیا الوطن(

2    بوریس جانســون با جرمي  کوربین تعویض خواهد 
شد؛ بوریس جانســون، نخســت وزیر انگلیس که به دنبال آن 
اســت که برگزیت را چه با توافق و چه بــدون توافق در تاریخ 
31اکتبر انجام دهد، با چالش جدیدي مواجه شده است. اعضاي 
حزب SNP و کارگر جمعه شــب درباره دادن راي عدم اعتماد 
به نخســت وزیر انگلیس در اوایل هفته آینده گفت وگو کردند. 
اعضاي برجســته حزب SNP به تلگراف گفتنــد که آنها قصد 

دارند جرمي کوربین، رهبر حزب کارگر را به عنوان نخست وزیر 
انگلیس نامزد کنند چون این کار تنها راهي اســت که مانع از 
خروج بدون توافق انگلیس از اتحادیه اروپا خواهد شد. )فارس 

به نقل از دیلي تلگراف(

3    عملیات حشدالشــعبي براي اربعین آغاز شد؛ ژنرال 
علي الحمداني، فرماندهي عملیات »فرات مرکزي« وابسته به 
حشد الشــعبي اعلام کرد که عملیات پاکسازي و گشت زني در 
شمال استان بابل آغاز شده است. او همچنین گفت که طي این 
عملیات، مناطق جرف النصر نیز از عناصر تروریستي پاکسازي 
خواهد شد تا مقدمات برگزاري مراسم اربعین فراهم شود. علي 
الحمداني با تأکید بر آمادگي نیروهاي حشــد الشــعبي براي 
تأمین امنیت مراســم اربعین امام حسین)ع( گفت که این نیرو 
با دیگر نهادهاي امنیتي در هماهنگي کامل به ســر مي برد. در 
همین حال، اولین دسته هاي پیاده روي اربعین حسیني از منطقه 
رأس البیشــه در بصره که جنوبي ترین منطقه عراق محسوب 
مي شود، به سمت شهر مقدس کربلا به راه افتاده  است. )فارس 

به نقل از المعلومه(

4    دســتور افتتاح گذرگاه القائم اعلام شد؛ رسانه هاي 
عراقي روز جمعه)پنجم شهریور( از موافقت عادل عبدالمهدي، 
نخســت وزیر عراق با  افتتاح گذرگاه مرزي القائم با ســوریه از 
روز دوشــنبه آتي خبر دادنــد. کاظم محمد بریســم العقابي، 
رئیس کمیته گذرگاه هاي مرزي عــراق روز جمعه خبر داد که 

نخست وزیر این کشور با گشــایش گذرگاه مرزي القائم از روز 
دوشــنبه موافقت کرده و این گذرگاه براي عبور مســافران و 
همچنین مبادلات تجاري آماده است. نیروهاي سوري و عراقي 
و هم پیمانان آنان گذرگاه »بوکمال-القائم« را اواخر سال 2017  
از دست گروه تروریستي داعش پس گرفتند، اما بازگشایي این 
گذرگاه چندین بــار به دلیل ناتمام بودن امکانــات آن به تعویق 

افتاد. )فارس(

5    آتش سوزي دو نفتکش در سواحل کره جنوبي؛ در پي 
وقوع انفجار نفتکشي در سواحل کره جنوبي و سرایت شعله هاي 
آتش به یک نفتکش دیگر شماري مجروح شدند. گارد ساحلي 
کره جنوبي روز شنبه اعلام کرد، حوالي 11صبح به وقت محلي، 
نفتکش 25هزار تني »اســتالت گروئنلند« با 25خدمه، طعمه 
حریق شد. به گفته گارد ســاحلي، شعله هاي آتش به نفتکشي 
دیگر نیز که 21خدمه داشــت ســرایت کرد. در پي این حادثه 
9نفر زخمي  شــدند که حال یکي از آن ها وخیم گزارش شــده 
است. گارد ساحلي کره جنوبي همچنان درحال تحقیق بر روي 
علت وقوع سانحه است و پلیس نیز به دلیل وجود نگراني نسبت 
به انفجارهاي بیشتر، راه هاي ورود به این اسکله را مسدود کرده 

است. )فارس به نقل از رویترز(

6    برخي دونــدگان ماراتن قطر انصــراف دادند؛ روث 
چیپنگتیچ، دونده کنیایي برنده مسابقه ماراتن مسابقات جهاني 
دو و میداني دوحه قطر شــد، این درحالي اســت که 28نفر از 

68شرکت کننده این مسابقات به دلیل شرایط آب و هوایي این 
شهر مجبور شدند در میانه راه مسابقه را ترک کنند. این مسابقه 
نیمه شب به وقت محلي آغاز شد، اما گرماي 32درجه و رطوبت 
بالاي هوا باعث شد که شمار زیادي از ورزشکاران نتوانند تا خط 
پایان ادامه دهند. به رغم نگراني از این که شــرایط آب و هوایي 
احتمالا بر عملکرد دوندگان تاثیر خواهد داشت، برگزارکنندگان 
مســابقه مطابق با برنامه ریزي قبلي آن را برگزار کردند. مربي 
تیم ملي ماراتن اتیوپي گفته که هیچ مسابقه ماراتني با چنین 
وضعیت آب و هوایي در کشورش برگزار نمي شود. هرچند دونده 
23ساله کنیایي توانســت به خط پایان این مسابقه برسد و به 
مدال طلا دست یابد، اما او با زمان دوساعت و 32دقیقه و 43ثانیه 
تقریبا یک ربع آهســته تر از رکورد جهاني این مسافت را دوید. 
دونده بریتانیایي و نیز دونده اسرائیلي که قهرمان مسابقات دو 
و میداني اروپاست، از جمله دوندگاني بودند که به دلیل شرایط 
آب و هوایي مجبور به کناره گیري از مسابقات شدند. )بي.بي.سي(

7    خشونت در اعتراضات  هائیتي بالا گرفت؛ پلیس  هائیتي 
به سمت هزاران تظاهرکننده اي که براي اعتراض به سیاست هاي 
جوونل موئیز، رئیس جمهوري این کشور به خیابان ها آمده بودند، 
گاز اشک آور شلیک کرد. مخالفان در پورتوپرنس، پایتخت این 
کشور واقع در منطقه کارائیب، به ســمت ایستگاه هاي پلیس، 
مغازه ها و بانک ها هجوم بردند. گفته مي شود در روزهاي اخیر 
چهارنفر در درگیري ها کشته شده اند. کمبود سوخت، افزایش 
قیمت ها و فســاد دولتي به جریان هاي اعتراضــي در  هائیتي 

به عنوان یکي از فقیرترین کشورهاي آمریکاي لاتین دامن زده 
است. به دنبال گسترده شدن اعتراض ها در هفته گذشته، آقاي 
موئیز سخنراني خود در مجمع عمومي  سازمان ملل را لغو کرد 
تا بتواند آرامش را به این کشــور بازگرداند. اوایل ســال جاري 
میلادي، مردم  هائیتي از رئیس جمهوري خواستند که از سمت 
خود استعفا دهد. آقاي موئیز این درخواست را نپذیرفت و گفت 
کشور را در حالي که اسیر چنگال »گروه هاي مسلح و قاچاقچیان 

مواد مخدر« است، به حال خود رها نخواهد کرد. )بي.بي.سي(

8    50نفر در یک روز در هند به خاطر ســیل مردند؛ یک 
مقام رسمي  هند گفت، ظرف 24ساعت گذشته، حدود 50نفر 
در اثر بارش شدید باران و جاري شدن ســیل در ایالت شمالي 
اوتار پرادش کشته شده اند. این ایالت که بزرگترین ایالت هند 
محسوب مي شود، ظرف چندروز اخیر شاهد بارش بي وقفه باران 
و افزایش سطح آب رودخانه ها بود. روز پنجشنبه نیز در پي بارش 
شدید باران و جاري شدن سیل در شــهر »پونه« هند دستکم 
11نفر کشته و شش نفر مفقود شدند. همچنین سیل ماه گذشته 
در بخش هاي جنوبي هند، دست کم 244کشته برجاي گذاشت. 
بارش هاي مانســون در جنوب آســیا که موجب جاري شدن 
سیل و رانش زمین مي شــود، هرســال از ماه ژوئن)خرداد( تا 
سپتامبر)شــهریور( ادامــه دارد. با این حال، ایــن بارش ها که 
70درصد کل بارش هاي ســالانه هند را تأمین مي کنند براي 
کشاورزي و توسعه اقتصادي این کشور حیاتي هستند. )فارس 

به نقل از رویترز(

دردسرهاي ورزش کردن در قطر، آمار عجیب مرگ و میر به خاطر سیل در هند، آغاز عملیات تامین امنیتي اربعین و ...
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  سايتنگار

چرازيباکلامازتتلومیترسد؟
1  عبدالرضا اکبری درباره مسئله گريم در ســینما و سريال ها می گويد: من در 
سریالی به نام »عید آن ســال ها« به کارگردانی سعید ابراهیمی فر بازی کردم. در این 
سریال نقشی وجود داشت که از سی سالگی شروع می شد و تا سن هفتاد سالگی ادامه پیدا 
می کرد. خب این موضوع برای آقایان بهتر جواب می دهد؛ البته من در آن کار هم پیشنهاد 
کردم که برای سنین مختلف از هنرپیشه هایی که شرایط سنی شان مناسب است استفاده 
کنند؛ اگر بخواهیم نمونه های خارجی را مورد بررسی قرار دهیم، بهترین آن ها فیلم »روزی 
روزگاری در آمریکا« است که نوجوانی ها آنقدر درست انتخاب شده که وقتی شخصیت ها 
به مرور زمان بزرگ می شوند برای تماشاچی باورپذیر است. من چیزی از مسائل پشت پرده 
نمی دانم و اطلاعی از گفت وگوهایشان ندارم اما به عنوان یک مخاطب این گریم را نمی توانم 
بپذیرم. چطور هنرپیشه های مرد گریم می شوند و تغییر چهره می دهند اما هنرپیشه زن که 
محور اصلی این سریال است، نباید این اتفاق برایش بیفتد، به نظرم یا باید گریم را باورپذیر 

می کردند یا فرد دیگری را جایگزین این نقش می کردند.

2  محمد شريف پناهنده 40 ساله، يکی از 21 صیادی که حدود پنج سال پیش اسیر 
دست دزدان دريايی سومالی شده بود، سه شــنبه هفته گذشته از چنگال دزدان 
دريايی سومالی آزاد شد. وی درباره نحوه نجات خود و سرنوشت صیادانی می گوید که 
خانواده های شان پنج سال است از آنها بی خبرند. نزدیک یک قبیله و در جنگلی بود که 
روزها به خاطر آفتاب شدیدش خیلی اذیت می شــدیم. افراد قبیله به دزدان می گفتند 
خانواده اینها پول ندارند که پرداخت  کنند و از آنها خواسته بودند به ما غذا بدهند. دزدها 
امکانات زیادی داشتند، اما به ما نمی دادند. نه غذا، نه آب و نه دارو و بهداشت. امروز صبح 
غذا می دادند تا صبح روز بعد. مقدار خیلی کمی برنج می دادند که در آب می جوشاندیم و 
می خوردیم. به خاطر نداشتن غذای  کافی، هر ۱۵ روز یک بار اجابت مزاج داشتیم. بعضی 
وقت ها از شدت گرسنگی حتی نمی توانستیم صحبت  کنیم. برگ درختان را می خوردیم  
که خیلی تلخ بود و نمی توانستیم طعم شان را تحمل کنیم. دزدان دریایی که می دیدند برگ 
می خوریم، به ما شلیک می کردند. وقتی سردمان می شد، یک گونی به ما می دادند تا بکشیم 
روی مان و گرم شویم. دو نفر دونفر ما را با زنجیر و قفل به هم بسته بودند و به همین دلیل 

نمی توانستیم راحت بخوابیم. یک سال و هفت ماه همین وضعیت را داشتیم.

3  مصطفی داننده در عصر ايران نوشت: کاش حداقل از سیدجلال حسینی 
کاپیتان پرسپولیس ياد می گرفتیم. وقتی خبرنگارها در مورد اشتباه سرهنگ علیفر 
در مورد او و حضورش در ترکیب تیم لوانته پرســیدند، گفت:» ایشان همکار شماست و 

زیاد به آن نپردازید.«
او به ما خبرنگارها تلنگر زد که او همکار شماست و حرمتش را نگه دارید.

واقعا چرا باید کار به جایی برسد که یک رسانه ای با درک تمام مشکلات ریز و درشت این 
شــغل چه از نظر اقتصادی و چه از نظر فرهنگی، خواستار برخورد قضایی و غیرقضایی با 

همکاران خود می شود؟
آیا او نمی داند که اشتباه در کار رســانه اجتناب ناپذیر است؟ آیا او نمی داند تعطیلی یک 

رسانه یعنی بیکار شدن بخشي از خبرنگاران؟

4  به گزارش عصر ايران به نقل از يورونیوز، رئیس کمیته برگزار کننده جام جهانی 
2022 قطر، به خبرنگاران گفت:  این کشور در نظر دارد از کشتی های کروز برای رفت و آمد 
هواداران در طول این رقابت ها استفاده کند. ناصر الخاطر، مدیر اجرایی جام جهانی ۲۰۲۲ 
همچنین قول داده است که منعی برای هواداران کشورهایی چون بحرین، عربستان سعودی، 
امارات و مصر برای حضور در این کشور وجود نداشته باشد. قطر پیش تر هم اعلام کرده بود 
برای مسابقات جام جهانی باشگاه ها در سال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ میلادی که قرار است به 

میزبانی این کشور برگزار شود، نوشیدن الکل آزاد خواهد بود.  

5  يک شــاهکار گم شــده 
هنری متعلق به نقاش فلورانسی 
قــرن سیزدهم»ســیمابو« در 
آشپزخانه ای در نزديکی پاريس 

پیدا شد.
به گــزارش عصرایــران بــه نقل از 
مونت  کوئــل«  ســی ان ان،»جرم 

متخصص موسسه »کبینت تورکین« پس از کشف این شاهکار هنری در اوایل تابستان 
ســال جاری در این باره گفت: این تابلو احتمالا با قیمت تقریبــی 6.۵۹ میلیون دلار )6 
میلیون یورو( در حراجی ماه آینده به فروش می رسد. این کارشناس خبره نقاشی در این 
باره گفت: این تابلوی مفقودی توسط یک خانم مسن فرانسوی در شهر »کمپین« فرانسه 
خریداری شده است. او فکر می کرد که این تابلو یک نماد مذهبی قدیمی یونانی است و آن 
را در آشپزخانه خود نصب کرد. این خانم فرانسوی در مورد مفقود شدن این تابلو چیزی 
نمی دانست. پیگمنت های این اثر با وجود ذرات غبار و چربی حاصل از آشپزی در شرایط 

بسیار خوبی قرار دارد.
این نقاشی در ماه های گذشته روی یک دیوار  در مجاورت گاز پخت و پز قرار داشت. اما قرار 
است این تابلو در ۲7 اکتبر در حراجی »اکتیون« در شمال پاریس به فروش برسد و قیمتی 

حدود 6 میلیون یورو برای آن پیش بینی شده است.

6  صادق زيبا کلام در کانال تلگرامی خود نوشت: نخستین بار»تتلو« ها را پنج 
سال پیش ديدم. مراسم تشییع جنازه »مرتضی پاشایی« بود. صدها هزار دهه شصتی 
و هفتادی آرام و در سکوت جنازه را تشییع می کردند. در چشمانشان آمیزه ای از بغض و 

کینه، گره خورده با عصیان موج می زد...
آن روزها نه اینستا بود، نه غول بی شــاخ و دم فضای مجازی و نه عضویت چهل و پنج 
میلیون ایرانی در تلگــرام. اما امواج حیــرت آور »تتلو« ها در تشــییع  جنازه مرتضی 
پاشــایی ایران را تکان داد.  بار دوم آن هــا را در ناآرامی های دی ماه نودوشــش دیدم. 
اینباردیگرســکوت نکرده بودند. چند ماه بعد تب جام جهانی فوتبال کشور را در خود 
فروبرد. احساسات »تتلو« ها برای تیم ملی غریب بود. هیچکس دیگر را حاضر نبودند 
در میان خودشــان بپذیرند. گویی تیم ملی فقط به آنها تعلق داشت. هنوز تب فوتبال 
فروکش نکرده بود که »وحید مرادی« را در زندان کشــتند. اگــر یک نفر از کره مریخ 
بزرگداشــت و تجلیل از وحید مرادی را در فضای مجــازی می دید تصور می کرد یک 
اسطوره و قهرمان ملی ازمیان رفته. »تتلو«ای به نام »مائده هژبری« که در فضای مجازی 
ویدئو رقصیدنش دست به دست شده بود، در تلویزیون گریست که فریبش داده بودند 
و پشیمان است و تتلوها به حمایت ازش برخاستند. بعد سوختن »دخترآبی« تتلوها را 
بسیج کرد. بعد »تتلو«ی دیگری از طرفدارانش خواست که برایش دوازده میلیون کامنت 
بگذارند و پیروان هم لبیک گفتندو... از صمیم قلب می خواهم اشــتباه کرده باشم و به 
قول متخصصین آمار »هیچ رابطه معناداری« میان مرتضی پاشایی، حمایت از تیم ملی 
فوتبال، ناآرامی های دی ماه نود و شش، وحید مرادی، مائده هژبری، دخترآبی، امیرتتلو 
و... نباشد.  امیدوارم هیچ بغض و کینه و نفرتی در دهه هفتادی ها و به تدریج هشتادی ها، 
نهفته نشده باشد و ترس من از آنها بی مورد باشــد. آن ها همه ارزش ها، باورها، نُرم ها و 
هنجارهای ما را پذیرفته باشند و تنها مشکل نسلی شان با ما آن باشد که عواطف، علاقه 
و احساسا تشان را نسبت به ما نمی دانند چگونه  بروز دهند. برای آینده کشور امیدوارم 

اینگونه باشد و ترس من از تتلوها بی مورد بوده باشد.

7   مريم ايراندوست مربی موفق بانوان ملوان به فارس گفت: وقتی آمدم حرف 
من این بود سه ماه در لیگ یک باشم تا تیم تشکیل شــود که اینطور نشد و در لیگ 
برتر هم بودم. آن زمان قول دادند تیم ملوان با 6۰۰ میلیون بودجه تشکیل شود و برای 
قهرمانی تلاش کند اما در نهایت نشد. حدود 7۰ میلیون برای ملوان هزینه کردند، از بازی 
نهم به بعد از طریق کمک های مردمی هزینه ها را تامین کردیم بازی های داخلی را هم با 
کمک هیات فوتبال برگزار می کردیم. فصل بسیار سختی بود، من به اندازه کافی جنگیده ام 

حالا فضا فراهم شده و فوتبال بانوان جا افتاده است.
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال بانوان خاطرنشان کرد: ما نیروی مضاعف گذاشتیم تا این 
موضوع مطرح شود که بانوان جدا از پختن قورمه سبزی می توانند در زمین فوتبال هم بازی 
کنند. الان نگاه های آزاردهنده کمتر شده است شاید باز هم چنین نگاه هایی باشد اما بسیار 

محدود است. من و امثال من تلاش کردیم بگوییم دختر هم می تواند فوتبال بازی کند.

8  ضیا جعفــری، رئیس اورژانس اجتماعی بــه خبرآنلاين می گويد، تعداد 
اتومبیل های اين اورژانس کفاف رسیدگی به آسیب های موجود در شهرها به ويژه 
تهران را نمی دهد:  یکی دیگر از برنامه های ما بحث موتوری کردن اورژانس اجتماعی 
است. لذا جهت تسریع و سهولت دسترسی به افراد در معرض آسیب و آسیب دیده اجتماعی 
به ویژه در موارد اقدام به خودکشی و خشونت های خانگی مانند کودک آزاری، بحث موتوری 
کردن خدمات اورژانس اجتماعی ضروری است اما محدودیت عمده ای که در این زمینه  

وجود دارد این است که 7۰ درصد از همکاران ما در اورژانس اجتماعی زن هستند. 
به عنوان مثال  برای انجام ماموریت ها از طریق موتور باید دو  نفر از خانم ها  اعزام شوند که 
در شرایط فعلی به دلایل گوناگون امکان پذیر نیست لذا  به فکر چاره جویی برای حل این 

مشکل هستیم  تا  با رعایت جمیع جهات بتوانیم این مسئله را حل کنیم.

9  کافه سینما : رقم انتشار نســخه های قاچاق فیلم های ايرانی، متاسفانه 
شدت گرفته است. در ســال ها و ماه های اخیر، نسخه  قاچاق این فیلم ها، منتشر شده 
است: رستاخیز، تگزاس ۲، مارموز، شبی که ماه کامل شد، همه می دانند، آن سوی ابرها، 
محمد رسول الله، نهنگ عنبر ۲، خوب بد جلف، ۵۰ کیلو آلبالو، و گشت ارشاد ۲. در این میان 
انتشار نسخه  قاچاق رستاخیز، با توجه به خرید مالکیت شصت درصد فیلم، توسط بنیاد 
دولتی فارابی، به مبلغ هفده میلیارد تومان از اقتصاد مرکزی، دریغ انگیزتر است. حالا در 
تازه ترین اخبار و تصاویری که به دست کافه سینما رسیده، مشخص شده که فیلم رحمان 
۱4۰۰، که در میانه  اکران عید، از نمایش اش در سالن های سینما جلوگیری شد، به شکل 
قاچاق منتشر شده است. ضمن درخواست از مخاطبان فضای مجازی برای دانلود نکردن 
نسخه   قاچاق باکیفیت بالای فیلم ها، این سوال همیشگی وجود دارد که این فیلم ها از چه 
مسیری درز می کنند و منتشر می شوند؟ وی افزایش نجومی دستمزد بازیگران را ناامید 
کننده خواند و اضافه کرد: افزایش دســتمزد بازیگران کاملًا بی منطق و ناعادلانه است، 
بازیگری که تا دو سال پیش با دویست میلیون تومان بازی می کرده، حالا با یک میلیارد 
و دویست میلیون تومان هم سر پروژه نمی آید، من نمی دانم این دستمزدها از کجا آمده 
و اصلا چرا بازیگران باید این مبالغ را دریافت کنند؟ بازیگران را با دستمزدهای نجومی به 
شــبکه نمایش خانگی می برند و آن بازیگر با توقع همان دستمزد وارد سینما می شود و 

همین عاملی شده که ارقام نجومی به دستمزد بازیگران نفوذ کند.

انتظار ۱۲ ساله طرفداران مارتین اسکورسیزی به 
پایان رسید و بالاخره جدیدترین اثر این کارگردان 
مطرح هالیوود با نام »مرد ایرلندی« روز گذشته 
اکران شــد. اثری که مراحل ابتدایــی تولید آن 
در ســال ۲۰۰7 شروع شــد و از آن زمان تاکنون 
مشکلات مالی مختلف و البته نرسیدن تکنولوژی 
به سطح مورد نظر اسکورسیزی، ساخت و اکرانش 
را با تاخیری قابل توجه همراه کرد. روز گذشته اما 
بالاخره مرد ایرلندی با حضور چهره های مطرحی 

همچون آل پاچینو، رابرت دنیرو و جو پشــی در 
پنجاه و هفتمین فســتیوال فیلم نیویورک اکران 
شــد تا منتقدها نیز اولین واکنش هــا و نقد های 
خود را برای آن منتشــر کنند. تاکنون با در نظر 
گرفتن ۲۰ نقد منتشــر شــده برای مرد ایرلندی 
این فیلم توانسته متوسط امتیاز ۱۰۰ در وبسایت 
راتن تومیتــو و ۹۲ را در متاکریتیــک بــه خود 

اختصاص دهد. 
دو وبسایت اصلی که به جمع آوری نقد  فیلم های 

سینمایی می پردازند و یکی از اصلی ترین ملاک ها 
برای سنجش کیفی فیلم ها شــناخته می شوند. 
منتقد تایم در بخشــی از نقد خود به این موضوع 
اشاره کرده که هرچند دو ســاعت و نیم ابتدایی 
از ســه ســاعت و 3۰ دقیقه زمان فیلــم، روایتی 
هوشمندانه و جذاب دارد اما در یک ساعت پایانی 
با تغییری قابل توجه، شاهد رویکردی کاملا جدی 
و تاثیرگذار هســتیم که تنها در آثار اسکورسیزی 

پیدا می شوند.
کارشــناس ورایتی با اختصاص نمره کامل به مرد 
ایرلندی آن را فیلمــی معرفی کرده که طرفداران 
اسکورسیزی سال ها انتظارش را داشتند. تریلری 
جدی که روح آثار تبهکاری کلاســیک سینما را 
به همــراه دارد. نیویورک پســت در گزارش خود 
به این نکته اشــاره کرده که مرد ایرلندی با وجود 
زمان سه ساعت و نیمی خود حتی یک لحظه هم 
خسته کننده نمی شــود. فیلمی که تمام بودجه 
۱۵۹ میلیون دلاری و ســنگین خود را به بهترین 
شکل ممکن استفاده کرده. نکته ای که ورایتی نیز 
از آن چشم پوشی نکرده و استفاده از جلوه های ویژه 
کامپیوتری را در بهترین مسیر ممکن تجربه کرده. 
یکی از اصلی ترین دلایل تاخیر در تولید و افزایش 
چشمگیر بودجه مرد ایرلندی به بخش هایی از آن 
ارتباط دارد که جوانی شــخصیت های سه ستاره 
اصلی فیلم را نمایش می دهد و برای تولید چهره 
جوان آنها از جلوه های ویژه کامپیوتری اســتفاده 
شده. در حال حاضر از دید بســیاری از منتقد ها 
مرد ایرلندی یکی از اصلی ترین گزینه های نامزدی 
و حتی برنده شــدن جایزه اســکار بهترین فیلم 
سال ۲۰۱۹ اســت. اثری که البته به واسطه بازی 
ستاره های اصلی خود نیز توانســته تمجید های 

فراوانی را دریافت کند.
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 واگویه های انتظار
نه طاقتی که از آن چشم تیره، دست بدارم/  نه فرصتی که از اين حالِ دست داده بگويم

پناه می بَرم از شرّ شهر بی تو به غربت / به گوشه ای که غمم را به گوش جاده بگويم...

 دستور زبان عشق
من از چشم تو خواندم روز آغاز

که با اين عشق کار دل تمام است
سجاد رشیدی پور   قیصر امین پور

آقا به نظر من این نظریه ای رو که میگه یادآوری 
حــوادث ناراحت کننــده، وقتــی زمــان ازش 
می گذره، تبدیل به کمدی میشــه رو یک کسی 
که فارغ التحصیل شــده راجع به دوران مدرسه 
گفته... البته من بســیار به بوی ماه مدرسه و این 
چیزها علاقه دارم ولی در هر حال بسیار محظوظم 

که صبح ها لازم نیست بلند شم برم مدرسه...
یکی از هیجان های آن دوران، مخصوصا در زمان 
دبستان، پیدا کردن دوست بود... یادمه به واسطه 
همین جمله هم قانعمون می کردن بدون فغان و 
نق و گریه بریم مدرسه...انگار که بنگاه دوستیابی 

می برنمون...
خلاصه که تقدیــر، از روز اول دبســتان افتخار 
دوستی با انسان چندشــی رو به من داد که هنوز 
که هنوزه از این موهبت بی نصیب نیستم... طرف 
از همون روز اول مهرِ اول دبســتان نشون داد که 
خوب دوزاری اش افتاده دنیا دست کیه و تکلیفش 
رو با خودش روشــن کرده و میدونه که چجوری 

باید پیشرفت کنه...
همون دقیقه اولِ روز اول مهرِ اول دبســتان که 
معلم گفت: » آخ...تخته پاک کــن رو یادم رفت 
بیارم« و این دوست جدید ما هم مثل فنر پرید که 
»من برم براتون بیارم؟...من برم براتون بیارم؟...« 
و رفت و برگشت و دو دســتی تقدیم کرد و معلم 
گفت: »آفرین پسرم...اسم شــما چیه؟...« و این 
موجود هم لبخند پیروزمندانه ای زد، معلوم بود 

که خوب کارشو بلده...

خب، به واسطه این سیستم خدمت رسانی، تبدیل 
به اولیــن مبصر زندگی من هم شــد... روزی که 
معلم، این مقام را به اواعطا کرد، همچون شوالیه 
بین میزها قدم می زد و در کمتر از یک ســاعت، 
کلیه اطلاعات لازم دربــاره تمامی دانش آموزان 
را گذاشــت کف دســت معلم... جوری شده بود 
اونقدری که ما از این موجود حساب می بردیم، از 
مدیر و ناظم و معلم نمی بردیم... دلیلش هم این 
بود که آنچنان با آب و تاب یک مســئله جزئی رو 
برای معلم تعریف می کرد که معلم اگر دلش هم 

راضی نبود، باز هم هوس تنبیه می کرد...
خلاصه که همون ســال اول دبستان که اکثر ما، 
روی هوا بودیم و کلا نفهمیده بودیم که چه بلایی 
داره ســرمون میاد و در آینده قــراره چه بلایی 
ســرمون بیاد و کلا گیج می زدیم، این دوست ما 

بارِ خودشو بست...
از بختِ سیاه، ســال دوم دبستان هم چشممون 
به جمال بی همتای ایشون روشن شد که افتخار 
همکلاس بودن باهاشون نصیبم شد... دیگه تجربه 
یک سال تحصیلی هم پشت سرش بود و باز هم 
همون دقیقه اولِ روز اولِ مهرِ دوم دبســتان، به 
معلم نشــون داد که ایشــون همونی هستن که 

می خواستین...
و این دوست سال ها با من بود... نمی دونم چرا، ولی 
هرجوری که کلاس بندی می کردن باز هم ما با هم 
می افتادیم... و اینگونه شد که سال های تحصیل 
من با زنگ صدای این بزرگــوار همراه بود و لحن 

به خصوص و منحوس صدایش، هیچوقت از گوش 
من خارج نمیشه:

- » آقا من حضور غیاب بکنــم؟... آقا برم به آقای 
ناظم بگــم؟... آقــا دفترها رو جمع کنــم؟... آقا 
امتحان نمی گیرین؟... آقا نمی پرسین که بهتر یاد 

بگیریم؟...و... و... «
و این جملات انتهایی نداشت و ایشون هم بدون 
توجه به این که تا چه حد موفق شده منفور کلیه 
بچه ها باشه، کار خودشو می کرد و مسیر خودشو 

می رفت...
خوشبختانه از اواســط دوران دبیرستان، دیگه 
ندیدمش و شــوربختانه، اثری که بر روح و روانم 
گذاشته بود، باعث شده که هیچوقت اون صدا و 
قیافه فراموشم نشه... حتی امروز، بعد از گذشتن 
حدود ۲۵ سال از اون روزها، وسط مغازه فروش 
لوازم التحریر، از بین همهمه مردم،صدایش رو به 
راحتی می تونم تشخیص بدم که مشغول خرید 
برای فرزند اول دبستانیشــه و همزمان مشغول 

نصیحت:
- » ایــن مدادها بــرای خودت... ایــن هم برای 
این که اگر معلمت خواســت بــدی بهش... این 
پاک کن برای خودت، این هــم برای این که اگر 
معلمت خواست بدی بهش... این دفترها رو برای 
خودت گرفتم... این دسته کاغذ هم برای این که 
اگر معلمت خواســت یا خواســتی چیزی براش 
بنویسی... خب... بیا اون ور رو هم ببینیم چیزی 

برای معلمت می تونم پیدا کنم یا نه... «

دندهعقب
اشكانعقيليپور

 با پایان جنگ دوم جهانی تلاش همزمان آمریکا 
و روسیه برای دستیابی به دانشمندان موشکی 
آلمان نازی از عجیب تریــن رقابت های این دو 
ابر قدرت بود. آمریکایی ها بــه ورنر فون براون 
پدر موشکی آلمان دســت یافتند اما در آن سو 
روس ها که با اسرای آلمانی بسیار خشن رفتار 
می کردند  در مقابل متخصصان موشکی مراعات 
کردند و در اقدامی قاطع،  انستیتوهای موشکی 
و فضایی آلمان نازی را  جارو و ۲۲۰۰ دانشمند  
و متخصص آلمانی را به مناطق تحت اشــغال 
خود  در شرق آلمان منتقل کردند. روس ها که 

به لحاظ اقتصادی قدرتمنــد بودند اما به لحاظ 
تکنولوژی فاصلــه عظیمی با آمریکا داشــتند 
توانستند با اتکا بر متخصصان آلمانی در مسابقه 
فضایی از آمریکا جلو بیفتند. آنها زودتر از آمریکا 
سفینه به فضا فرستادند. زودتر از آمریکا اولین 
موجود زنــده را در مدار زمین قــرار دادند و به 
زمین بازگرداندند )ســگی به نام لایکا(. اولین 
فضانورد را به مدار فرستادند )یوری گاگارین(، 
اولین زن فضانورد )والنتینا تروشــکوا (، اولین 
پیاده روی  فضایی را انجام دادند، اولین ربات را 
روی ماه پیاده کردند و از خاکش نمونه برداری 

کردند و...این برتری روس ها بــر آمریکا روح و 
روان آمریکایی ها را به بازی گرفته بود. در نهایت 
آمریکا در یک پروژه فشرده توانست عنوان اولین 
مرد روی کره ماه را بــه خود اختصاص دهد که 
این را هم مدیون تلاش و دیســیپلین ورنر فون 
براون در راه اندازی مرکــز فضایی  آمریکا یعنی 

ناسا بودند. 
به این ترتیب آلمان  و دانشــمندانش پشت سر 

رقابت فضایی هر دو کشور حضور داشتند.
جشــن و شــادی مردم مسکو در اســتقبال از 

گاگارین را می بینید . در سال ۱۹6۱.

ازفونبراونتاگاگارين
تا آخر پايیز، تصاويری  از تاريخ  معاصر همراه با پند و اندرز و حکمت !

آرش خوشخو90عکس

اولینبازتابهاازفیلم200دقیقهایمارتیناسکورسیزی
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مرجانفاطمی  
هفتصبح

برنامه صبحگاهی »ایران و آفتاب«، چهارشنبه، سوم 
مهر به پایان رسید و شــبکه دو در حال حاضر برنامه 
صبحگاهی ندارد. این برنامه در 60 قسمتی که روی آنتن 
بود، هویت خاصی نداشت. چندبار مجری هایش را تغییر 
داد و نهایتا آنطور که باید نتوانست به برنامه جریان سازی 
تبدیل شود و اسمش را ســر زبان ها بیندازد. »ایران و 
آفتاب« چهارمین برنامه  صبحگاهی  است که در سه سال 
اخیر از این شبکه روی آنتن می رود و بعد از مدتی کوتاه 
تعطیل می شود. حالا دیگر می توانیم صراحتا بگوییم که 
شبکه دو  در ساخت برنامه  صبحگاهی موفقیتی ندارد 
و هربار بعد از گذشــت چند ماه به در بسته می خورد و 

برنامه ها را تعطیل می کند.

   عدم ثبات در برنامه صبحگاهی
شــبکه دو درحالی به صورت مداوم درحــال تغییر برندهای 

صبحگاهی است که شبکه های یک و ســه در  این زمینه به 
برندهای خاصی رسیده اند و سعی می کنند آنها را حفظ کنند. 
شبکه یک از ســال ها پیش »صبح بخیر ایران« را روی آنتن 
دارد. در این مدت فقط یک بار بــه فکر تغییر آن افتاد و باز هم 
مجددا به سمت همین برند رفت. شبکه سه از سال 95 تا 97 
»حالا خورشید« پخش می کرد و از شش ماه پیش هم »سلام 
صبح بخیر« را روی آنتن فرستاده که پخش آن کماکان ادامه 
دارد. شبکه دو برخلاف این دو شبکه، از سال 95 تا الان، چهار 
برنامه صبحگاهی روی آنتن فرســتاده. آذر ســال 95 برنامه 
صبحگاهی »باصبح« را داشــت. آذر 96 آنتن اش را در اختیار 
برنامه صبحگاهی »مثبت دو« گذاشت و از تیر تا آذر 97 هم »از 
فراز الوند« از این شبکه پخش می شد. اوایل تیر پخش »ایران 
و آفتاب« را شــروع کرد و حالا هم بعد از 60قسمت، آن را به 

پایان رسانده است! 

   تغییر مداوم مجری ها
مهم ترین دلیل عدم موفقیت »ایران و آفتاب« نداشتن هویت 
مشــخص بود. این برنامه به لحاظ مجــری، دکور، آیتم ها و 
محتوای برنامه هویت خاصی نداشــت و درواقع مخاطبان 

نمی دانستند با چه جور برنامه ای روبه رو هستند.  60قسمت 
روی آنتن بود اما در این مدت، چند بار مجری هایش را تغییر 
داد. ابتدا نجمه جودکی، به عنوان مجری در این شبکه فعالیت 
می کرد. بعد از مدتی، بدون هیچ اطلاع رسانی خاصی، جودکی 
کنار رفت و محمدرضا یزدان پرست، در جایگاه اجرا نشست. 
چند وقت بعد، او هــم از اجرا انصراف داد و محمدحســین 
هاشــمی، خودش را به عنوان مجری برنامه معرفی کرد و تا 
پایان هم مجری برنامه بود. عدم ثبات مجری ها باعث شــد 

مخاطبان نتوانند ارتباط خاصی با آن برقرار کنند. 

   ضعف دکور و جذابیت های بصری
البته مشکل فراتر از تغییر مداوم مجری ها بود. این برنامه به 
لحاظ بصری هم اشتیاقی برنمی انگیخت. در دکوری روباز اجرا 
می شد و در طول برنامه،بدون هیچ دلیل خاصی مدام شاهد 
پخش نماهایی از کوه و آســمان و ... بودیم. مجری ها وسط 
آفتاب روی صندلی می نشستند و دکور برنامه نه رنگ آمیزی 
مشخصی داشت و نه به لحاظ جذابیت بصری طوری بود که 
مخاطبان در نگاه اول به تماشــای آن ترغیب شوند تا شاید 

بتوانند به محتوای آن توجهی نشان دهند. 

   نداشتن برگ برنده
مســئله دیگر این بود که »ایران و آفتاب« در مدت 60روزی 
که روی آنتن بود، هیچگاه جریان ساز نشــد. نه سوژه هایش 
رسانه ای شدند، نه حاشیه ای پیرامون آن به وجود آمد و نه آیتم 
ویژه یا محتوایی متفاوت از سایر شبکه ها داشت. درست مثل 
تمام برنامه های صبحگاهی، مهمان های روتین دعوت می کرد، 
بخشی برای ایرانگردی داشت و نهایتا یک یا چند آیتم طنز و...! 
خب در این صورت چرا باید مخاطبان از برنامه های صبحگاهی 
شبکه های دیگر دست بکشند و آن را انتخاب کنند؟ به هرحال 
هر برنامه صبحگاهی برای اینکه مورد توجه قرار بگیرد نیاز به 
یک برگ برنده دارد که به این راحتی به دست نمی آید. متاسفانه 
از ابتدا تا انتهای برنامه، برگ برنده خاصی وجود نداشت و همین 

هم باعث شد که خیلی ها حتی نام آن را هم نشنیده باشند. 

   به دنبال برنامه صبحگاهی جدید؟
محمدحســین هاشــمی، مجری برنامه »ایران و آفتاب« در 
آخرین قســمت برنامه گفت فصل اول آن به پایان رسیده و 
بعد هم از تمام عوامل و دســت اندرکاران تشکر کرد. در پایان 
هم گفت که احتمال دارد برنامه باز هم ادامه پیدا کند اما خبر 
قطعی درباره ادامه آن نداد. درست مثل زمانی که برنامه های 
»با صبح«، »مثبت دو« و »از فراز الوند« به پایان رسید و در هر 
سه مورد، مجری ها وعده دادند که برنامه از سر گرفته می شود 
و نشد! از دیروز، شبکه دو برنامه صبحگاهی خاصی ندارد و به 
جای آن، برنامه »چلچله« را روی آنتن فرستاده و اول صبح برای 
مخاطبان، موسیقی پخش می کند. آیا باز هم شبکه دو به دنبال 

شروع یک برنامه صبحگاهی جدید با برندی متفاوت است؟

   توئیت بازی
تلویزیون چقدر تاب نقد دارد؟

در تلویزیون برنامه هاي زیادي به منظور نقد و تحلیل سریال ها 
و برنامه هاي تلویزیون ساخته شده اند. حتي در برهه اي شایعه 
شد كه قرار است »هفت تلویزیوني« روي آنتن برود. با این حال 
مســئله »نقد از درون«  آنطور كه باید در این برنامه ها شــكل 
نگرفته است. حالا  سید فضل الله شــریعت پناهی، مدیرگروه 
اجتماعی شــبکه یک از تولید مجله تلویزیونی»ســاختمان 
شیشه ای« با همکاری مشترک شبکه یک ســیما و اداره کل 
روابط عمومی رسانه ملی خبر داده و گفته :» این برنامه سعی 
می کند تا هم نظرات مردم را دربــاره برنامه های مختلف که به 
۱6۲ اداره کل روابط عمومی منعکس می شود، بیان کند و هم 
از نظرات، تحلیل ها و نقدهای کارشناســان حوزه صداوسیما 
بهره مند شــود.« او همچنین تاكید كرده: » امیدوارم با کمک 
اهالی رسانه بتوانیم برنامه ای داشته باشــیم تا هم از توفیقات 
رســانه ملی بگوید و هم با زبان نقد و کارشناســی ضعف های 

احتمالی موجود را به قوت تبدیل کند.«
کامنت ها

  وحید سعیدی: »ساختمان شیشه ای« پروژه بلند پروازانه ای 
است. پروژه ای که های و هوی زیاد دارد اما عملا قرار نیست اتفاق 
خاصی را رقم بزند. برنامه با شعار نقد و بررسی و معرفی برنامه های 
تلویزیون می خواهد کارش را استارت بزند ولی در نهایت در حد 
همان معرفی باقی می ماند. واقعا فکر می کنید در تلویزیون این 
همه سعه صدر وجود دارد که آثار یک شبکه در شبکه ای دیگر نقد 

و بررسی شود. امیدواریم که وجود داشته باشد.

  احمد رنجبر: بالاخره باید یك بار براي همیشه برنامه سازان 
بدانند كه مصون از نقد نیستند منتها براي جا انداختن این مسئله 
كار  خیلي سخت و حتي غیرممکن است.»همه« توقع تقدیر دارند 
و نقد را به حساب مشكل شخصي مي گذارند. شخصا به موفقیت این 

برنامه در دایره محدود و پرسوءتفاهم تلویزیون خوشبین نیستم.

  مرجان فاطمــی:  مدیرگروه اجتماعی شــبکه یک گفته 
می خواهد برنامه ای بسازد که هم از »توفیقات رسانه ملی« بگوید 
و هم با زبان نقد »ضعف های احتمالی« موجود را به قوت تبدیل 
کند. این صحبت به معنای این است که مدیران معتقدند عملکرد 
تلویزیون سراسر توفیق است و احتمال دارد ضعف کوچکی هم 
در آنها وجود داشته باشد! تا وقتی طرز فکر اینطور است چطور 
می توانیم منتظر باشیم با یک برنامه نقد قابل قبول روبه رو شویم؟

برنامه صبحگاهی شبکه دو، بعد از 60 قسمت به پایان رسید. این چهارمین برنامه  صبحگاهی 
است که در سه سال اخیر ناموفق از آنتن بیرون می رود

بازهمناموفقوبیسرانجام

   آنالیز    رصد خانه

هادی چوپان قهرمان حرفه ای پرورش اندام كشــورمان چندي پیش با درخشــش در 
رقابت های مستر المپیا ۲0۱9 توانست عنوان ارزشمند سومی این رقابت ها را به دست 
بیاورد. او جمعه شب مهمان برنامه ورزش از نگاه دو بود و از این رقابت و قهرماني اش گفت. 
بخش عمده گفت وگو به گله هادي چوپان گذشت. او ابتدا به ماجراي ویزاي خود اشاره 
كرد كه در آستانه مسابقات دچار مشكل شده بود:» پیر مي شیم سر مسئله ویزا.« بعد هم 
دلخوري اش را از مسئولان فدراسیون بر سر زبان آورد: »در شش سال قهرماني یك بار 
نشد پیگیرمان باشند و یك تبریك ساده بگویند. خرج بچه ام را كي مي دهد؟ آینده بچه ام 

را كي باید بسازد؟ وقتي پیر شدم با این همه درد چه كنم؟«

برنامه»ویدئو چك« از همان ابتداي شــروع  سعي كرده ســوال هاي نظرسنجي اش 
همگام با مضمون برنامه باشد. به همین خاطر است كه در این سوال ها هم شوخي شاهد 
هســتیم و هم انتقاد. مثلا هفته پیش و بعد از گاف علیرضا علیفر سوال این بود: سید 
جلال حسیني رو توي كدوم تیم بیشتر پسندیدین؟ كه یكي از گزینه ها لوانته بود! این 
هفته هم با ثبت نام محمدرضا داورزني)معاون وزارت ورزش( براي ریاست فدراسیون 
والیبال شوخي شد. ابتدا عبدالله روا ماجرا را به زبان طنز تشریح كرد و بعد سوال پیامكي 
پخش شد: اگه گفتین رئیس بعدي فدراسیون والیبال كیه؟-۱ احتمالا آقاي داورزني 
۲- قاعدتا آقاي داورزني 3- قطعا آقاي داورزنــي 4- لطفا آقاي داورزني 5-عمرا آقاي 

داورزني. نحوه خوانش پاسخ ها هم به جذابیت آن كمك دوچندان مي كند.

برنامه »رخ« شبکه »نسیم«، جمعه شب به مرور خاطرات جمشید گرگین، بازیگر 
پیشکسوت سینما و تلویزیون اختصاص داشت. او خاطره جالبی درباره همکاری اش 
با جمشید مشایخی در فیلم سینمایی »صدای صحرا« به کارگردانی نادر ابراهیمی 
در سال ۱354 تعریف کرد. گفت آنها چند ماه در یک چادر کنار هم زندگی می کردند 
و خیلی حوصله شان ســر می رفته. برای همین هم خیلی وقت ها باهم قایم موشک 
بازی می کردند. این بازی به عنوان یک خاطره مشــترک برای هردوی آنها اهمیت 
داشته و خیلی وقت ها در جلسات مهم و جدی هم به یاد آن می افتادند. تا اینکه یک 
بار بعد از سال ها وقتی جمشید مشایخی به عنوان دبیر جشنواره تئاتر گرگان فعالیت 
می کرده، گرگین از یک برنامه زنده رادیویی با او تماس گرفته و در ارتباط زنده به او 

گفته:»سلام آقای مشایخی، سُک سُک.« او هم از خنده غش کرده.

انتقاد روز       دل پر هادي چوپان روی آنتن شبکه دو

خوش ذوق روز       سوال هاي پیامكي ویدئوچك بامزه است!

بامزه روز      خاطره مشترک گرگین و مشایخی

وحید امیر خانی و عباس 
نادران کارگردان و تهیه کننده 

فیلم سینمایی شاه کش این 
هفته مهمان برنامه هفت 

بودند. این اتفاق در حالي رخ 
داد كه كارگردان هفته پیش از 
حذف مهناز افشار در تیزرهاي 
تلویزیوني شاه كش انتقاد كرده 

بود. دامنه این انتقاد به برنامه 
هفت هم كشیده شد... 

صحبت نادران و امیرخاني با گله گذاري از سانسور شاه كش شروع شد؛ اتفاقي كه           منظر اول | سانسور در هفت
به گفته آن ها باعث شده پایان بندي فیلم دچار ایراد باشد. در ادامه، بحث به ممیزي نام و تصویر مهناز افشار كشیده 
شد. امیرخاني اینطور خطاب به محمد حسن لطیفي گله كرد كه چرا تیزر شاه كش در برنامه خود شما هم نسبت به 
تیزرهاي تلویزیوني كوتاه تر شــده؟ امیرخاني فقط یك بار اسم مهناز افشــار را به كار برد و در ادامه از عنوان»این 
خانم« استفاده كرده. او و تهیه كننده به حذف تصویر افشار از بیلبوردها هم انتقاد داشتند:» اسپانسر مي گوید وقتي 
اسم و تصویر بازیگر وجود ندارد چرا باید فیلم تبلیغ كنم؟ الان تبلیغ فیلم ما شبیه یك كوه یخ شده و انگار یخچال 

تبلیغ مي شود!« 

در برنامه اخیر باز هم شاهد گله گذاري بودیم. نكته مهم تر اینكه برنامه هفت           منظر دوم | باجنبه بودن هفت
مي دانست سازندگان شاه كش دلي پر دارند و انتقادشان را به زبان خواهند آورد. محمد حسین لطیفي اجازه داد 
امیرخاني و نادران حرف شان را بزنند. در پاره اي موارد هم همراهي شان كرد كه خب امتیازي براي برنامه هفت 
محسوب مي شود. چه جایي بهتر از یك برنامه سینمایي تا اهالي سینما مشكل شان را طرح كنند. در پایان بحث 
وحید امیرخاني به نادران اشاره كرد و گفت:» مشــكل فیلم من از زیر سر ایشان بلند مي شود كه آقازاده است.«  
نادران هم لبخندي زد و گفت اتفاقا دنبال فرصتي بودم كه در این برنامه صحبت كنم كه لطیفي عذرخواهي كردو 

گفت وقت نیست. 

شبکه نمایش هفت فیلمی را که به انتخاب خودش جزو کارهای برتر سینمای ایران هستند در قالب بسته ای با عنوان » آثار 
منتخب سینمای ایران« روی آنتن می فرستد. پخش این فیلم ها از روز گذشته با نمایش فیلم »کیمیا« ساخته احمدرضا 
درویش  شروع شد و امشب با فیلم  »ایستاده در غبار« ادامه پیدا می کند.  این فیلم را محمد حسین مهدویان برای سازمان 
اوج ساخته که در جشنواره سی و چهارم موفق به کسب سیمرغ بلورین بهترین فیلم شد. در ادامه و دوشنبه شب قرار است 
اثری از سینمای مجید مجیدی با عنوان »آواز گنجشک ها« پخش شود. این ساخته مجید مجیدی در سال ۲009 به 
عنوان نماینده ایران به آکادمی اسکار معرفی شد  و در جشنواره برلین هم توانست خرس نقره ای بازیگری را از آن خودش 
کند. »بازمانده« ساخته جاویدان »سیف اله داد« هم قرار است سه شنبه شب روی آنتن برود. این فیلم یکی از ماندگارترین 
آثار سینمای مقاومت است.»دست های خالی« ساخته ابوالقاسم طالبی برای چهارشنبه شب در نظر گرفته شد و آنتن 
پنجشنبه هم به »ویلایی ها«ی منیر قیدی رسیده است. پایان بخش هفته »آثار منتخب سینمای ایران« هم فیلم »زیر 

نور ماه« ساخته سید رضا میرکریمی است؛ فیلمی که در سال 78 موج تازه ای در سینمای مذهبی ایران به راه انداخت.

آثار منتخب سینمای ایران
   پخش: شبکه نمایش

   زمان پخش: شنبه تا جمعه
   ساعت پخش: 21

   فیلم ها:کیمیا، ایستاده در غبار، آواز 
گنجشک ها، بازمانده، دست های خالی، 

ویلایی ها و زیر نورماه
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شبكه چهار به تازگي پخش 
میان برنامه اي را شروع كرده است به 

نام »حسین شهادت مي دهد«. در این 
برنامه به طور مختصر شاهد نظرات 
برخي صاحب نظران و اندیشمندان 

هستیم. مثلا در برنامه اخیر محمدرضا 
سنگري درباره چرایي حضور زنان در 

كربلا توضیح داد. 

12
00

قسمت اول سریال خاك سرخ یك 
هفته بعد از آغاز پخش فقط 1200 بار 

در اپلیكیشن تلوبیون مشاهده شده 
است. این میزان براي سریال خوبي 
چون خاك سرخ رقم پاییني است. 

چالش افشار در برنامه هفت! 

شبکهساعت پخش قالب برنامهبرنامه

آی فیلم16سریال ایرانیروز گار جوانی

ورزش16:30هفته 6 سری آ ایتالیالچه - رم

نمایش19فیلم آمریکاییسفرهای گالیور 2 

تماشا22سریال خارجییوهان فالک

ورزش22:30هفته 7 لیگ پرتغال  ریو آوه - پورتو

یک22:15سریال ایرانیترور خاموش
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احتمال کنار گذاشته شدن لیورپول
از جام اتحادیه

به علت اســتفاده از بازیکن غیرمجاز، لیورپول ممکن است با وجود 
پیروزی برابر میلتون کی دانز از رقابت های جام اتحادیه حذف شود. 
اتحادیه فوتبال انگلیــس احتمال می دهد کــه لیورپول در جریان 
نخستین بازی فصل جدید خود در رقابت های لیگ کاپ، از بازیکن 
غیرقانونی استفاده کرده باشد. شاگردان یورگن کلوپ، حالا پیش از 
این  که در این جام در خانه مقابل آرســنال قرار گیرند، ممکن است 

بدون شکست از دور رقابت ها حذف شده باشند.

کریستین اریکسن، اولویت اول یونایتد در ژانویه
منچســتریونایتد قصد دارد در مــاه ژانویه برای خرید کریســتین 
اریکسن، ستاره ناراضی تاتنهام اقدام کرده و او را راهی اولدترافورد 
کند. قرارداد اریکسن با تاتنهام در پایان فصل جاری به پایان می رسد 
ولی این هافبک دانمارکی پیش از این به  صراحت از قصد خود برای 
جدایی از تاتنهام خبر داده اســت. اریکسن در تابستانی که گذشت 
مشــتاق پیوســتن به رئال مادرید بود ولی در نهایت این انتقال به 
واقعیت تبدیل نشد تا او فعلا در تاتنهام بماند. یونایتد اما این روزها 
برایش مشخص شــده در خط میانی فاقد گزینه های خوب است به 
خصوص در حالی که از ماندگار شدن پل پوگبا در این تیم اطمینان 
ندارد امیدوار است بتواند در ماه ژانویه اریکسن را جذب کند. شیاطین 
سرخ امیدوارند در ماه ژانویه بتوانند اریکســن را با قیمتی کمتر از 
آنچه تاتنهام در طول تابســتان می خواســت به خدمت بگیرند. به 
گزارش دیلی میل، اوله گنار سولسشر سرمربی یونایتد به اد وودوارد 
نایب رئیس این باشگاه اعلام کرده جذب اریکسن را به عنوان اولویت 

اول باشگاه در پنجره نقل و انتقالاتی ژانویه در نظر بگیرد.

احتمال تلاش دوباره بایرن برای جذب سانه
مدیران ارشد بایرن مونیخ در پنجره نقل و انتقالات تابستانی گذشته 
برای خرید لروی سانه از منچستر سیتی مذاکرات پیشرفته ای  را با 
سران قهرمان دو فصل گذشته لیگ برتر انگلیس انجام دادند اما در 
نهایت با مصدومیت شدید سانه در دیدار سوپر کاپ انگلستان و دوری 
بلند مدت او از میادین، مذاکرات بین دو باشــگاه متوقف شد. اولی 
هوینس مدیر باشگاه بایرن مونیخ که به تازگی اعلام کرده دیگر برای 
ریاست این باشــگاه کاندیدا نخواهد شد، در مورد ایده باشگاه بایرن 
برای جذب سانه عنوان کرده است: »ما به او خیلی علاقه مند بودیم. ما 
با او مذاکراتی داشتیم اما مصدومیتش باعث شد نتوانیم مذکرات را با 
او ادامه دهیم. بنابراین صبر خواهیم کرد تا ببینیم روند ریکاوری اش 
به چه شکل پیش خواهد رفت. فکر می کنم مدیران جدید تیم، ماه 
ژانویه و یا فوریه روی کار خواهند آمد و در مورد این انتقال تصمیم 
خواهند گرفت.« هوینس در شرایطی این صحبت ها را به زبان آورده 
است که به گفته رسانه های آلمانی جای خود را به هربرت هاینر مدیر 
پیشین شرکت آدیداس خواهد داد و بعد از ترک سمت ریاست، تنها 

عضوی از هیات رئیسه باشگاه بایرن مونیخ خواهد بود.

مشتری باشگاه میلان به دنبال استخدام آلگری
چندی پیش خبری منتشر شــد مبنی بر اینکه گروه سرمایه گذاری 
الیوت آمریکا به عنوان مالک فعلی باشــگاه میلان با برنار آرنو )مالک 
برند لویی ویتون( وارد مذاکره شــده تا ســهام این باشگاه را در ازای 
نزدیک به یک میلیارد یورو به این تاجر فرانسوی بفروشد. اکنون نشریه 
رپوبلیکای ایتالیا گزارش کرده که روند مذاکرات طرفین همچنان ادامه 
دارد و الیوت تمایل دارد سهام باشگاه را بفروشد. الیوت تابستان سال 
گذشــته پس از ناتوانی یونگ هونگ لی مالک چینی قبلی باشگاه در 
پرداخت بدهی هایش، مالک باشگاه میلان شد و قصد ندارد که سهام 
این باشگاه را حفظ کند. طبق اعلام رپوبلیکا، آرنو مالک شرکت لویی 
ویتون اصلی ترین مشتری باشگاه میلان است و در حالی که رقم اولیه 
الیوت برای فروش سهام باشگاه 1.2 میلیارد یورو بود، این رقم به 960 
میلیون یورو کاهش پیدا کرده و احتمــال دارد روند انتقال مالکیت 
باشگاه تا پایان ســال 2019 کامل شود. رپوبلیکا همچنین نوشته که 
مالک بعدی باشگاه میلان در نظر دارد ماسیمیلیانو آلگری را به عنوان 
سرمربی بعدی روسونری استخدام کند. آلگری که فصل گذشته بعد از 
کسب پنج اسکودتوی متوالی با یوونتوس از این تیم جدا شد، آخرین 

سرمربی ای است که با میلان قهرمان سری A شد. 

مصدومیت پدیده؛ غیبت آنسو در بازی با ختافه
بحران مصدومیت ها در بارســلونا همچنان ادامه دارد. آنســو فاتی 
مهاجم جوان باشــگاه کاتالان به دلیل مصدومیت از ناحیه تاندون 
زانوی راستش کاروان بارســا را در ســفر به مادرید برای مصاف با 
ختافه همراهی نخواهد کرد. حالا آنســو فاتی به لیونل مسی، دیگر 
مصدوم خط حمله بارسا ملحق شده است. به نظر می رسد مسی به 
دلیل مصدومیتی که در اواخر نیمه اول بازی بارســا مقابل ویارئال 
گریبانگیرش شد، قادر به حضور در بازی با ختافه نخواهد بود. باشگاه 
بارسلونا با انتشــار بیانیه  ای اعلام کرده که آنسو برای بازی با ختافه 
نمی تواند تیمش را همراهی کند و زمان بازگشــت او به میادین، به 

روند بهبودش بستگی دارد. 

کی روش: می خواهم کلمبیا را قهرمان کوپا کنم
روز جمعه در بوگوتا مراسمی ویژه به مناســبت میزبانی کلمبیا در 
کوپا آمه ریکا 2020 برگزار شــد که در آن ســران فدراسیون و نیز 
کارلوس کی روش به عنوان ســرمربی تری کلور حضور داشــتند. 
کارلوس کی روش در صحبت هایی هدف اول و اصلی کلمبیا را صعود 
به جام جهانی 2022 قطر عنوان کرد؛ ضمن اینکه موفقیت در کوپا 
آمه ریکا را نیز پر اهمیت دانســت. کی روش از برنامه های خود برای 
ارتقای فوتبال کلمبیا تا ســال 2026 نیز خبر داد. او گفت: »میزبان 
کوپا آمه ریکا هســتیم و نمی توانیم در خاک خودمان ناکام شویم یا 
بازی ها را جدی نگیریم. نباید و نمی خواهیم کوپا را فدای مقدماتی 

جام جهانی کنیم. می خواهیم قهرمان کوپا شویم.«

گوشه و کنار مستطيل سبز

منچستریونایتد در بازی یکشنبه گذشته مقابل وستهام در 
ورزشــگاه لندن فاقد انرژی لازم بود و کمبودهای آنها باعث 
تنبیه شدن شان شد. این اولین بازی فصل بود که یونایتد در آن 
موفق به گلزنی نمی شد ولی خط حمله کم زهرشان مدتی است 
که به عنوان یک معضل مطرح شده است. طرفداران تیم که 
قبلا نگران خط دفاعی تیم بودند، حالا باید از بابت خط حمله 
دلواپس باشند. این تیم جهت اعمال سلطه در هر مسابقه ای با 
مشکل مواجه است. از زمان پیروزی خیره کننده 3بریك مقابل 
پاری ســن ژرمن در ماه مارس، یونایتد 19 بازی کرده   و فقط 
17 گل به ثمر رسانده است. آنها فقط در سه مورد از این 19 
مسابقه موفق شدند تا بیش از یک گل به ثمر برسانند )برد 1-2 
ماه مارس مقابل واتفورد، برد 2-1 مقابل وستهام در آوریل و 

برد 4برصفردر هفته ابتدایی فصل جدید مقابل چلسی(
این برای باشگاهی در حد و اندازه های منچستریونایتد، یک 
دغدغه بزرگ اســت. این موضوع همچنین هشداری درباره 
نزول اوله گونار سولسشر نسبت به دوران لذت بخشی است که 
پس از جانشینی ژوزه مورینیو تجربه کرد. از اول هم مشخص 
بود آن ماه عسل به پایان خواهد رسید ولی همین هم بهانه 
خوبی برای میزان نزول تیم محسوب نمی شود. نرخ تبدیل 
شوت ها به گل، از زمان بازگشــت سولسشر به باشگاه تا برد 
3بریك مقابل پاری سن ژرمن، رقم قابل توجه 17.8 درصد بود. 

برای اینکه بهتر این رقم را درک کنید، باید بدانید که لیورپول 
با 1۵ درصد ، بهترین نرخ بهره وری را در فصل گذشته لیگ 

برتر داشت.
یونایتد در 17 بازی ابتدایی سولسشــر، از روی 219 شوت 
)12.9 به ازای هر بازی( 39 گل )2.8 بــه ازای هر بازی( به 
ثمر رساند. در 19 بازی پس از آن برد خاطره انگیز در پارک 
دوپرنس، آنها فقط 17 گل به ثمر رسانده اند )0.9 به ازای هر 
بازی( آن هم در حالی که عدد 261 )یعنی 13.7 به ازای هر 
بازی( نشان می دهد که شوت های بیشتری به سمت دروازه 
حریفان زده اند. این باعث شــده اســت تا نرخ بهره وری از 
شوت ها تا حد فاجعه باری پایین بیاید: فقط 6.۵ درصد درصد. 
و برای درک این درصد، باید بدانید که چنین رقمی در فصل 
گذشــته لیگ برتر آنها را در رده نوزدهم جدول و جایی بین 

فولام )7.3 درصد( و هادرزفیلد )۵.3 درصد( قرار می داد.
این تیم منچســتریونایتد به طور آشکار فاقد خلاقیت است 
که در غیبت پل پوگبا در بازی های اخیر مشهود بوده است. 
این مرد فرانسوی با انتقادهایی رو به رو است ولی بزرگ ترین 
معضل برای منچستریونایتد این اســت که بهترین نتایج و 
عملکردهای آنها، مخصوصا پس از ورود اوله گونار سولسشر به 
باشگاه، به این هافبک گره خورده   و به نظر می رسد او راغب 

است تا »چالش جدیدی« را تجربه کند. 

پوگبا در فصل جدید لیــگ برتر، 11 موقعیت گل در جریان 
بازی ها ساخته است که با وجود غیبتش در دو بازی اخیر، پنج 
تا بیشتر از هر کدام از هم تیمی هایش محسوب می شود. خط 
حمله تیم بر اساس ضد حملات و استفاده از اشتباهات حریف 
بنا شده اســت که آنها در هفته اول مقابل چلسی، به خوبی 
این کار را انجام دادند  اما با وجود سرعت بالا در خط حمله، 
آنها در باز کردن تیم هایی که به صورت فشرده و عمیق دفاع 

می کنند، با مشکل مواجه شده اند.
مهاجمان یونایتد نه تنها به اندازه کافی گلزنی نمی کنند، بلکه 
کمکی هم به خط دفاعی تیم انجام نمی دهند. این تیم در فصل 
جدید فقط 19 بار در یک ســوم دفاعی حریفان توپ را پس 
گرفته است؛ تنها نیوکاســل، وولورهمپتون و استون ویلا در 
این زمینه نسبت به شیاطین سرخ ضعیف تر عمل کرده اند. در 
مقایسه ای با رقبا در کورس تاپ سیکس، یونایتد ضعیف ترین 

عملکرد را در پرس کردن حریفان داشته است. با وجود تمامی 
استعدادشان، مارکوس راشــفورد و آنتونی مارسیال به خاطر 
میزان دوندگی بدون توپ خود شهرت ندارند. انتظار می رفت 

الکسیس سانچز این خلأ را پر کند ولی یک ناکام واقعی بود.
خیلی از طرفداران تیم در تابستان امسال از دیدن انتقال سانچز 
و روملو لوکاکو به اینتر خوشــحال بودند اما حالا شاهد تیمی 
هســتند که فاقد انعطاف پذیری و یکپارچگی در فاز دفاعی و 
تهاجمی است. آنها قابل پیش بینی هستند و به سختی می توان 
متصور شــد که این وضعیت به زودی تغییر کند. چیزی باید 
تغییر کند وگرنه تاپ فور به کنار، باشــگاه در خطر دور ماندن 
از تاپ سیکس قرار خواهد داشــت. میزان پسرفت نسبت به 
روزهای ابتدایی سولسشر چه در زمینه کیفیت تهاجمی و چه 
اعتماد به نفس، نشان دهنده این است که این مرد نروژی کسی 

نیست که راهکار را در دست داشته باشد.

ر شد چشمی که کو
شیاطین سرخ دیگر تیمی نیستند که میانگین 

یک گل زده در هر مسابقه را داشته باشند

عذرخواهی سیلوا: منظورم توهین نبود
ستاره منچسترسیتی، برناردو سیلوا با نوشتن 
نامه ای شخصی به اتحادیه فوتبال انگلیس، از 
توئیتی که در مورد بنجامین مندی، هم تیمی 

خود گذاشته بود، ابراز پشیمانی کرده است. به 
گزارش ایندیپندنت، بنجامین مندی، مدافع 

منچستر سیتی و هم تیمی برناردو سیلوا 
می گوید از توئیت این بازیکن که او سوژه اصلی 

آن بوده ، ناراحت نشده است. با این حال احتمال 
این وجود دارد که اتحادیه فوتبال انگلیس سیلوا 

را به علت این توئیت که دارای مضامین نژاد 
پرستانه بوده است، تا شش جلسه محروم کند. 
برناردو سیلوا در این توئیت، بنجامین مندی را 
با یک شخصیت کارتونی و تبلیغاتی اسپانیایی 

به نام کونگیتوس مقایسه کرده بود. او بعدتر این 
توئیت را پاک کرد، اما کمیته ضد نژادپرستی 
فوتبال انگلیس به این موضوع واکنش نشان 
داد و برناردو سیلوا نیز مجبور شد 
در دفاع از خود، نامه ای به این 
کمیته ارسال و ابراز پشیمانی 

کند. او در این نامه گفته است که 
به هیچ وجه قصد مطرح کردن 
مسائل نژادپرستانه را نداشته و 
این توئیت تنها یک شوخی 

ساده با هم تیمی اش 
بوده است. بسیاری 

از کاربران توئیتر نیز 
بدون اشاره به بعد 
نژادپرستانه این 

توئیت، از آن 
استقبال کرده 

بودند.

تاه
 کو

خبر

  گزارش

  لاليگا

رودریگو، یادآور رونالدو

چهارشنبه شــب و در یکی از مســابقات هفته ششم لالیگا رئال 
مادرید در حضور بیش از ۵7 هزار تماشــاگر حاضر در ورزشگاه 
سانتیاگو برنابئو میزبان اوساسونا بود و در پایان موفق شد با برتری 
2برصفر، 14 امتیازی شده و هفته را به عنوان صدرنشین لالیگا به 
پایان برساند. رئال که در نیمه اول با گل وینیسیوس جونیور از تیم 
پامپلونایی پیش افتاده بود، در نیمه دوم به لطف تعویض طلایی 
زیدان توانســت برتری خود را تثبیت کند. رودریگو گوئز که در 
دقیقه 71 به جای زننده گل نخست رئال به میدان آمده بود، تنها 
93 ثانیه بعد از حضور در زمین گل دوم تیمش را به ثمر رساند تا 

رکوردی جالب را به ثبت رسانده باشد.
رودریگوی 18 ساله که در تابســتان 2019 به رئال ملحق شده و 
اکنون رسما بازیکن تیم رئال کاســتیا است، در این مسابقه برای 
دومین بار )بعد از برتری 3بر2 مقابل لوانته( در فهرست لالیگایی 
زیدان قرار گرفت و سرانجام توانست اولین بازی خود را برای رئال 
انجام دهد. او تنها 93 ثانیه بعد از آغاز دوران خود در رئال موفق به 
گلزنی شد، اتفاقی که در 17 سال گذشته بی سابقه بوده است. به 
نقل از فیفا، در حقیقت بعد از رونالدوی برزیلی، هرگز سابقه نداشته 
که یک بازیکن تازه وارد رئال بتواند به این سرعت اولین گل خود 

را برای لوس بلانکوس به ثمر برساند.
رونالدو نازاریو که در تابستان 2002 با انتقالی 46 میلیون یورویی از 
اینترمیلان به رئال مادرید پیوست برای انجام نخستین بازی خود 
زیر نظر ویسنته دل بوسکه تا هفته چهارم لالیگا صبر کرد. رونالدو 

در دقیقه 63 و زمانی که بازی دو تیم رئال مادرید و آلاوز با برتری 
2بریك رئال در جریان بود، به جای گوتی به میدان آمد و تنها 62 
ثانیه بعد از حضور در میدان، گل سوم تیمش و اولین گل خود با 
پیراهن رئال را به ثمر رساند. او در آن بازی که با برتری ۵بر2 رئال 
همراه بود، گل پنجم تیمش را هم به ثمر رساند تا در پایان بازی با 

تشویق ایستاده تماشاگران حاضر در برنابئو مواجه شود.
به جــز رونالدو و رودریگــو، دیوید بکام )رئــال بتیس، 2003(، 
کریســتیانو رونالدو )دپورتیوو لاکرونیا، 2009(، ایســکو )رئال 
بتیس، 2013(، گــرت بیل )ویارئال، 2013( و مارکو آسنســیو 
)رئال سوسیه داد، 2016( دیگر بازیکنان رئال در قرن 21 هستند 
که موفق شده اند در نخستین بازی های لالیگایی خود برای رئال 

گلزنی کنند. نکته دیگر درباره پیروزی 2برصفر رئال برابر اوساسونا 
آن که برای اولین بار بعد از 23 سال، دو بازیکن زیر 20 سال رئال 

موفق به گلزنی در یک مسابقه لالیگایی لوس بلانکوس شدند.
وینیسیوس 19 و رودریگوی 18 ساله در شرایطی دو گل رئال را 
به ثمر رساندند که آخرین بار در می 1996 و در جریان پیروزی 
3برصفر رئال برابر رئال وایادولید، دو بازیکن زیر 20 ســال این 
تیم همزمان موفق به گلزنی شده بودند. در آن دیدار رائول )یک 
ماه تا تولد 19 سالگی( و گوتی )پنج ماه تا تولد 20 سالگی( موفق 
شدند گل های دوم و سوم رئال را به ثمر برسانند و بعد از آن دیدار، 
هواداران کهکشانی مجبور شدند برای گلزنی همزمان دو بازیکن 

نوجوان خود در یک بازی لالیگایی، بیش از 23 سال صبر کنند.

مراسم The Best 2019 فیفا روز دوشنبه در تئاترو آلااسکالا میلان 
برگزار شد و فیفا برترین های خود را در سالی که گذشت معرفی کرد. 

در ادامه نگاهی آماری به برندگان امسال خواهیم داشت:
18: دنیل ژوری با گلی که برای دبرسن در برابر فرانس واروش به 
ثمر رساند، جایزه پوشکاش 2019 را دریافت کرد تا با 18 سال 
و 11 ماه سن، به جوان ترین برنده تاریخ این جایزه تبدیل شود. 
رکورد قبلی در اختیار نیمار بود که در ژانویه 2012 )ســانتوس 
برابر فلامینگو( و زمانی که 19 ســال و 11 ماه داشت این عنوان 

را کسب کرده بود.

13: دیگر نمی توان هیچ تیم منتخبی را بدون مســی و رونالدو 
تصور کرد. نام آنها در تیم منتخب FIFPro 2019 هم قرار گرفت 
تا اکنون با 13 حضور، رکــوردداران حضور در تیم منتخب فیفا 
باشند. از سال 2007 تاکنون فیفا هیچ تیم منتخبی بدون حضور 
این دو بازیکن معرفی نکرده است. سرخیو راموس نیز توانست با 
دهمین حضور در تیم منتخب از آندرس اینی یستا پیشی گرفته 

تا به سومین بازیکن برتر تبدیل شود.
11: برای یازدهمین ســال متوالی جایزه برترین بازیکن مرد فیفا 
به بازیکنی شاغل در فوتبال اســپانیا رسید. به این ترتیب کریس 

رونالدوی منچســتریونایتد در ســال 2008، همچنان آخرین 
بازیکنی است که توانسته بدون بازی در فوتبال اسپانیا این عنوان 
را کسب کند. در حقیقت از ابتدای قرن 21 تاکنون به جز رونالدو، 
تنها زین الدین زیدان )یوونتوس، 2000( و کاکا )میلان، 2007( 
توانسته اند با بازی در خارج از اسپانیا برترین بازیکن سال فیفا شوند.

9: یورگن کلوپ و ژیل الیس، برندگان جوایز بهترین ســرمربی 
فوتبال مردان و زنان تنها 9 ماه اختلاف سنی دارند. )الیس متولد 
سپتامبر 1966 و کلوپ متولد ژوئن 1967 است( این روند، ادامه 
روند اختلاف ســنی اندک برندگان این دو بخش در سال های 
گذشته بوده اســت. زین الدین زیدان و سارینا ویگمن )2017( 
و دیدیه دشــان و رینالد پدروس )2018( نیز به عنوان برندگان 
این عنوان در دو سال گذشــته، کمتر از سه سال اختلاف سنی 

داشته اند.

6: لیونل مسی برای ششمین بار جایزه بهترین بازیکن مرد فیفا را 
کسب کرد )با احتساب دوره هایی که جایزه ای مشترک با فرانس 
فوتبال می داد( تا به این ترتیب او با عبور از کریس رونالدو )۵( به 
تنهایی به پرافتخارترین بازیکن فوتبال از نگاه فیفا تبدیل شود. بعد 
از این دو بازیکن رونالدوی برزیلی و زین الدین زیدان با سه عنوان، 

مشترکا در رده سوم قرار دارند.
صفر: پیش از آنکه ســیلویا گرکو، مادر برزیلی با کمک پســر 
خود، نیکولاس، برنده جایزه طرفدار فیفا در سال 2019 شود، 
سابقه نداشــت که این جایزه به یک طرفدار به صورت انفرادی 
تعلق گیرد. جایزه ســال 2016 به شکل مشترک به طرفداران 
دورتموند و لیورپول اهدا شــده بود و طرفداران سلتیک و تیم 
ملی پرو نیز به ترتیب این عنوان را در سال های 2017 و 2018 

کسب کرده بودند.

یکه تازی مسی و رونالدو
برترین های فیفا 2019 از نگاه آمار و ارقام

رکوردشکنی ستاره 18 ساله رئال
مادرید در سانتیاگو برنابئو

جنجال تازه؛ کاپیتان 21 ساله منچستر! 
منچستریونایتد چهارشنبه در اولدترافورد و در مرحله سوم جام اتحادیه میزبان راچدیل بود و بعد از تساوی در پایان 90 دقیقه، 
توانســت به لطف پیروزی ۵بر3 در ضربات پنالتی صعود پرزحمتی به مرحله بعد داشته باشد  اما عجیب ترین اتفاق بازی در 
همان ابتدا رخ داد؛ جایی که در حضور بازیکنانی نظیر سرخیو رومرو، پل پوگبا، فیل جونز و جسی لینگارد در ترکیب اصلی، 
این اکسل توانزبه مدافع 21 ساله شیاطین سرخ بود که با تصمیم اوله گونار سولسشر با بازوبند کاپیتانی در زمین مسابقه حضور 
پیدا می کرد. مایک فیلان کمک مربی باشگاه تنها دقایقی قبل از شروع مسابقه این تصمیم را به اطلاع توانزبه رسانده، تصمیمی 
که به ادعای دیلی میل، تعجب بسیاری از اعضای تیم را به دنبال داشته و البته مورد موافقت همه نیز نبوده است. مطابق این 
گزارش، سولسشر با اعطای بازوبند کاپیتانی به توانزبه خواسته نشان دهد که روند او در دوران حضور قرضی اش در استون ویلا 
را به دقت رصد کرده و از کاراکتری که او در این دوره نشان داده، قدردانی می کند. توانزبه که از هشت سالگی در تیم های پایه 
منچستریونایتد حضور داشته، شیاطین سرخ را در تمامی رده های سنی کاپیتانی کرده و اکنون نوبت به رهبری تیم در رده 
بزرگسالان رسیده است. البته پیش از این یک ادعای دیگر هم در خصوص دادن بازوبند به توانزبه وجود داشت و آن، این بود که 
این بازیکن کنگویی در بدو مهاجرت به کشور انگلستان، در شهر راچدیل زندگی می کرد. اوله گونار سولسشر بعد از این مسابقه 
در سخنانی به تاک اسپورت گفت: »اکسل کاپیتانی در حال ساخته شــدن است. چرا این فرصت را به بچه های مان ندهیم؟ 
می دانیم که می شود آن )بازوبند( را به سرخیو و پل هم داد. مشکلی نیست و آنها تجربه آن را هم دارند اما امروز اکسل کاپیتان 

بود و چه عملکردی داشت؟ او کاملا خوب بود و از آن لذت برد. این راهی بود که به او نشان دهیم کاملا به او اعتماد داریم.«
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نیازمند با 625 دقیقه به دنبال رشید 
پیام نیازمند فصل گذشته درخشش فوق العاده ای در خط دروازه تیم فوتبال سپاهان 
داشت و توانست 15 کلین شیت به نام خود ثبت کند. البته در لیگ هجدهم خط دفاعی 
ســپاهان برخلاف خط هجومی اش، آمار خوبی ثبت نکرد و با دریافت 20 گل، تنها 
تراکتور در جمع مدعیان قهرمانی، از این تیم نمایش بدتری داشت. در فصل جدید این 
نقص سپاهان، با خریدهایی که امیر قلعه نویی انجام داده  و تغییراتی که در خط دفاعی 
تیمش ایجاد کرده، از بین رفته و آنها طی پنج مسابقه هیچ گلی دریافت نکرده اند. این 
یعنی پیام نیازمند 450 دقیقه است که در لیگ نوزدهم گل نخورده و اگر آمار فصل 
گذشته را هم در نظر بگیریم، او با در نظر گرفتن دو دیدار آخر طلایی پوشان برابر شهر 
خودرو و استقلال خوزستان او 625 دقیقه است که گلی دریافت نکرده؛ در واقع آخرین 
توپی که نیازمند از دروازه اش بیرون کشــید، در دقیقه پنج دیدار برابر شهر خودرو 
)پدیده( در هفته بیست ونهم   رقابت های فصل پیش بود که توسط امین قاسمی نژاد 
از روی نقطه پنالتی ثبت شد. البته رشید مظاهری همین حالا با 780 دقیقه جلوتر از 
نیازمند است و تلاش می کند به رکورد حسین حسینی گلر استقلال برسد که 870 

دقیقه توانسته در لیگ هفدهم دروازه اش را بسته نگه دارد.

امیر قلعه و شکستن طلسم 9 ساله پرسپولیس
سپاهان موفق شد در دیداری هیجان انگیز پرسپولیس را با دو گل شکست دهد. این 
دو گل که در فاصله چهار دقیقه به ثمر رسیدند، سبب شدند تا رکورد شکست ناپذیری 
1500 روزه سرخپوشان برابر سپاهان شکسته شــود. اما این تنها رکوردی نبود که 
پرسپولیسی ها با شکست در مقابل زردپوشان از دست دادند؛ آنها که 9 سال با اختلاف 
بیش از یک گل به سپاهان نباخته بودند، این بار تن به شکستی دو گله دادند تا امیر 
قلعه نویی دوباره طلسم آنها را بشکند. 9 ســال پیش در زمانی که علی دایی هدایت 
پرسپولیس را برعهده داشت، شاگردان امیر قلعه نویی در سپاهان موفق شدند با گل های 
توره، عقیلی، حیدری و عنایتی پرسپولیس را در هم کوبیده و شکستی 4بریك را به این 
تیم تحمیل کنند. آن باخت چهار گله سنگین ترین شکست لیگ برتری پرسپولیس 
برابر ســپاهان نیز بود. پس از آن پرســپولیس تنها یک بار در تهران مقابل سپاهان 

شکست خورد که آن هم در لیگ چهاردهم بود.

مدافع محروم سپاهان امروز در کمیته انضباطی
سعید آقایی مدافع چپ سرشناس ســپاهان بعد از اینکه از سوی کمیته انضباطی با 
محرومیت موقت روبه رو و تا اطلاع ثانوی از همراهی تیم اصفهانی محروم شد، صبح 
امروز با حضور در فدراسیون فوتبال و نشست با مدیران کمیته انضباطی در خصوص 
اتهاماتی که به او زده شــد، دفاعیات خود را مطرح خواهد کرد. ترک اردوی سپاهان 
برای سفر به تهران باعث می شود تا بعد از غیبت در بازی با پرسپولیس، مدافع چپ 
سپاهانی ها دومین بازی متوالی این تیم در جام حذفی را از دست بدهد تا یکی از غایبان 
سرشناس در مصاف با خیبر خرم آباد لقب بگیرد. حضور آقایي در کمیته انضباطی و 
محرومیت از حضوردر بازی با سپاهان به دلیل انتشار تصویری از او در صفحات مجازی 
بود که از دید مسئولان کمیته انضباطی برهم زننده جو آرام جنگ بزرگ هفته پنجم 

لیگ برتر قلمداد شد.

قائدی، مقصر پنهان گل خوردن استقلال
مصدومیت زودهنگام محسن کریمی در بازی با ذوب آهن یک بار دیگر فرصت حضور 
در زمین را به مهدی قائدی داد. شماره 10 استقلال اما باز هم انتظارات را برآورده نکرد. 
قائدی در این مسابقه هیچ موقعیتی خلق نکرد و مقابل پاس کلیدی او عدد صفر ثبت 
شده است. در 50 دقیقه ای که بازی کرد )بدون احتساب وقت اضافه دو نیمه( مجموعا 
سه پاس سالم داد. هر سه پاس صحیح قائدی هم رو به عقب بود و سه پاسی که رو به 
جلو داد به بازیکنان ذوب آهن رسید. قائدی در سایر آماری فردی هم عملکرد ضعیفی 
داشت. طبق آمار متریکا، مهدی قائدی در این مسابقه در هفت نبرد شرکت کرد که 
فقط در یکی از آنها پیروز شد. هر دو مرتبه ای که سعی به دریبل بازیکن حریف داشت، 
مدافعان ذوب آهن توپ را از او گرفتند. همچنین دو توپ هم لو داد. اتفاقا دومین توپی 
که لو داد، زمینه ساز گل تساوی ذوب آهن شد. قائدی در دقیقه 91 توپی که می توانست 
دور کند یا به هم تیمی هایش پاس دهد را قصد کرد که دریبل کند. دریبل قائدی در 
نزدیکی محوطه جریمه استقلال هم ناموفق بود و بازیکن ذوب آهن توپ را از او گرفت. 
مهدی قائدی در ادامه اشتباهش، روی بازیکن صاحب توپ خطا کرد. خطایی که منجر 

به گل ذوب آهن شد.

بدشانس روز؛ رباط زانوی محسن کریمی پاره شد
محسن کریمی مهاجم تیم فوتبال استقلال در جریان دیدار با ذوب آهن با تکل نژاد 
مهدی دچار آسیب دیدگی شد و زمین بازی را ترک کرد. مصدومیت مهاجم تیم فوتبال 
استقلال از ناحیه رباط زانوی راست است که رباط وی دچار پارگی شده و به این ترتیب 
وی مدتی از میادین فوتبال دور خواهد بود.کریمی سال قبل از ناحیه رباط پای چپ 
دچار مصدومیت و مجبور به عمل جراحی شد و این بار در اوج بدشانسی با پارگی رباط 
پای راست مواجه شده است. البته قرار است این بازیکن امروز با چند متخصص زانو 
دیدار و مشورت کند تا پای خود را به تیغ جراحان بسپارد. به این ترتیب استقلال یک 
مهاجم خود را از دست داد و باید دید مسئولان این باشگاه چه تدارکی برای جایگزین 

محسن کریمی در طول فصل خواهند داشت.

فتحی: استقلال از آسیا حذف نمی شود
امیرحسین فتحی مدیرعامل اســتقلال، در خصوص شرایط این روز های استقلال و 
شایعات مطرح شــده درباره این تیم در فضای مجازی گفت: »فضای مجازی هر روز 
یک مسئله را برای استقلال به وجود می آورد. یک روز بحث تغییر مدیرعامل مطرح 
می شود، یک روز هم بحث پروپئیچ و مجوز حرفه ای. همه اینها باعث شده تا آرامش از 
اردوی استقلال دور شود. ما دو ماه است که ارتباط خوبی با فدراسیون فوتبال و شخص 
سهیل مهدی داریم. اسناد و مدارک را در اختیار مسئولان قرار دادیم و فدراسیون هم 
در حالی بررسی است. فرایند در حال انجام است، اما نمی دانم چرا هنوز بحث حذف 

ما مطرح است. مطمئن باشید که استقلال از لیگ قهرمانان آسیا حذف نمی شود.« 

    گوشه و کنار مستطیل سبز

   گزارش2   گزارش2

همه چیز از آن گل دیدنی و غیرمنتظره شــروع شد. جایی 
که پس از چند هفته نیمکت نشینی، سرانجام در هفته دهم 
لیگ پانزدهم، پرویز مظلومی ، فرشید اسماعیلی را در ترکیب 
اصلی استقلال مقابل سپاهان قرار داد. یک ریسک بزرگ که 
به شــکلی عجیب جواب داد. در همان دقایق ابتدایی بازی، 
اسماعیلی جوان از اشتباه شهاب گردان در د فع توپ استفاده 
کرد و دروازه خالی سپاهان را استادانه با یک ضربه چیپ از 
راه دور باز کرد. این گل نام اسماعیلی را بر سر زبان ها انداخت 
اما مظلومی در کمال تعجب دوباره او را به نیمکت ذخیره ها 
برگرداند. ســرانجام از اوایل نیم فصل دوم اسماعیلی دوباره 
به ترکیب اصلی استقلال برگشــت و اگر چه دیگر گل نزد و 
پاس گل نداد اما آنقدر خوب بازی می کرد که دیگر مظلومی 
نمی توانســت به او بازی ندهد. مظلومی هنوز هم خودش را 

کاشف اسماعیلی می داند!
 آن دربی خاطره انگیز

در لیگ شانزدهم علیرضا منصوریان سرمربی استقلال شد. 
مدیران استقلال برای او سنگ تمام گذاشتند و کلی بازیکن 
خریدند اما اسماعیلی مهره مورد علاقه منصوریان هم بود. 
او در نیم فصل اول نتایج خوبی نمی گرفت و تغییرات زیادی 
در ترکیب تیمــش ایجاد می کرد اما اســماعیلی همچنان 
عصای دست او بود. او یک بازیکن چندپسته بود که در تمام 
پست های خط هافبک می توانســت بازی کند. منصوریان 
آنقدر به او اعتقاد داشت که وقتی در بازی مقابل پیکان کارت 
زرد گرفت، به او در بازی بعدی اســتراحت داد تا دربی را به 
دلیل محرومیت احتمالی از دســت ندهد. اویی که قرار بود 
ستاره آن دربی خاطره انگیز برای استقلالی ها باشد. قبل از 

دربی همه منتظر پیروزی پرسپولیس بودند. شاگردان برانکو 
شروع خوبی داشتند و در همان دقایق ابتدایی یک گل زدند و 
دو گل دیگر هم نزدند. در حالی که به نظر می رسید شکست 
ســنگینی در انتظار استقلال باشــد اما ناگهان اسماعیلی 
وارد عمل شد و ورق بازی برگشت. او در دقیقه 18 گل اول 
استقلال را روی یک شــوت ناگهانی و دیدنی زد و دو دقیقه 
بعد با ارسالی دقیق پاس گل دوم استقلال را به علی قربانی 
داد. استقلال در نهایت 3بر2 برنده دربی شد و ستاره آن بازی 
کسی نبود جز فرشید اسماعیلی. او در بازی بعدی استقلال 
هم یک گل زد و یک پاس گل به برزای داد تا استقلال 2برصفر 
ذوب آهن را شکســت دهد.در بازی بعدی هم پاس تک گل 
استقلال را در برابر سیاه جامگان به امید ابراهیمی داد تا چند 

هفته رویایی را پشت سر بگذارد. 
  عصای دست شفر و تیام!

اسماعیلی به دلیل مصدومیت چند هفته اول لیگ هفدهم را 
از دست داد. غیبت او و چند بازیکن دیگر استقلال باعث شد 
تا این تیم نتایج خوبی نگیرد و منصوریان وادار به استعفا شود. 
اسماعیلی از هفته هشتم درخشش خود را آغاز کرد و تا پایان 
نیم فصل دو گل زد و ســه پاس گل داد تا ستاره تیم وینفرد 
شفر باشد. او در نیم فصل دوم هم به همین روند ادامه داد و سه 
گل دیگر زد و سه پاس گل دیگر هم داد. اوج درخشش او در 
لیگ قهرمانان آسیای همان فصل بود. جایی که با شش پاس 
گل بیشترین پاس گل را در لیگ قهرمانان آسیای سال 2018 
داد. ویژگی مهم او، هماهنگ شــدن سریع با مهاجمان تیم 
بود. این اتفاق در کنار مامه تیام بیشتر نمود داشت و مهاجم 
سنگالی اســتقلال بخش مهمی از موفقیت و گلزنی هایش 

در این تیم را مدیون پاس های خوب فرشید اسماعیلی بود. 
  لعنت به آن پنالتی چیپ

اسماعیلی فصل گذشــته هم بازیکن ثابت استقلال بود. او 
همچنان یکی از موثرترین بازیکنان تیم شفر بود اما اتفاقی 
که در دربی برگشــت افتاد تاثیر عجیبی در سرنوشــت او 
گذاشت و او را از چشم هواداران استقلال انداخت. او پنالتی 
مقابل پرسپولیس را با یک ضربه چیپ بد به بیرون زد و شوک 
حاصل از این اتفاق و درگیری های داخل رختکن در بین دو 
نیمه، باعث دوری چند هفته ای او از ترکیب اســتقلال شد. 
در ادامه هم مصدوم شــد و بقیه فصل را از دست داد. بعد از 
اتفاقات دربی، جو بدی علیه او به راه افتاد و او تا مدت ها مورد 
انتقاد هواداران استقلال قرار داشت و البته که مستحق چنین 

برخوردهایی هم نبود.
  مهم ترین مهره استراماچونی

فرشید در تیم آندره آ استراماچونی هم نقشی کلیدی ایفا کرده 
است. او تقریبا تنها بازیکن استقلال است که در هفته های بد 
این تیم، همچنان خوب ظاهر می شود. اسماعیلی در هفته 
دوم، زننده تنها گل استقلال مقابل فولاد بود. او در بازی هفته 
سوم مقابل نفت مسجدسلیمان با اشــتباه داور بازی اخراج 
شد و دربی را از دست داد. استقلالی ها تلاش زیادی کردند تا 
اخطار اشتباه او را پاک کنند اما در نهایت این اتفاق رخ نداد 
و اسماعیلی بزرگ ترین غایب استقلال در دربی بود. بدون او 
استقلال دربی را باخت  اما اســماعیلی در بازی با ذوب آهن 
دوباره به ترکیب اصلی استقلال برگشت و ستاره میدان بود. 
یک پاس عمقی دیدنی به داریوش شــجاعیان داد تا او گل 
اول را بزند و خودش زننده گل دوم اســتقلال به ذوب آهن 

بود تا مشخص شــود این تیم از غیبت او در دربی چه ضربه 
سهمگینی خورده است. او حالا موثرترین بازیکن استقلال 
اســتراماچونی اســت. از چهار گل این تیم، او روی سه گل 
نقش داشــته و همین اهمیت حضور او در ترکیب استقلال 

را نشان می دهد.
  یک هافبک کامل و همه کاره

اسماعیلی اگر چه ویژگی شــاخصی در بازی ندارد اما پکیج 
توانایی های او در کمتر هافبکی دیده می شــود. او دوندگی، 
جنگندگی، تکنیک، قدرت ســرزنی، توپگیری از حریف و 
حضور به موقع در حملات را در ســطح بالایی دارد. در واقع 
کمتر بازیکنی همه این خصوصیات را در سطحی بالا از خود 
نشان داده و همین او را تبدیل به مهره بی جانشین استقلال 
در فصول اخیر کرده است. همین که او مهره محبوب همه 
مربیان استقلال در سال های اخیر بوده نشان دهنده کیفیت 

فنی بالای اوست.
  قربانی سیاست کی روش

بدشانسی بزرگ اســماعیلی حضور کارلوس کی روش روی 
نیمکت تیم ملی بود. کی روش به یکسری بازیکن خاص علاقه 
داشت که فقط آنها را به تیم ملی دعوت می کرد و بازیکنانی 
مانند اسماعیلی قربانی این ماجرا می شــدند. در حالی که 
خیلی ها معتقد بودند اســماعیلی می تواند در تیم ملی هم 
بازی کند و بدرخشد اما کی روش هرگز چنین فرصتی را به 
او نداد. حالا اما با درخشش در بازی های لیگ و حضور مارک 
ویلموتس روی نیمکت تیم ملی، اسماعیلی می تواند امیدوار 
باشد که بالاخره به تیم ملی دعوت شــود و حقش را از این 

فوتبال بگیرد. 

   نکته بازی

وای بر استقلال؛ صدای فخرالدینی هم درآمد!
وضعیت این روزهای استقلال سر و صدای پیشکســوتان این باشگاه را درآورده 
است. بعضی از آنها فتحی مدیرعامل را مقصر چنین وضعیتی می دانند، بعضی ها 
معتقدند مشکل از استراماچونی است و عده ای هم کیفیت پایین بازیکنان را عامل 
نتایج ضعیف اســتقلال می دانند. نظرات همه آنها محترم است. بالاخره هر کدام 
ســال ها برای اســتقلال بازی کرده اند، افتخار آفریده اند و دل شان برای این تیم 
می سوزد  اما مشکل اینجاست که یکی مثل میلاد فخرالدینی هم خودش را قاطی 
استقلالی ها می کند و برای این تیم نسخه می پیچد. فعلا حرف های او را بخوانید: 
»در لیگ برتر برخی بازیکنان با سر و صدا و جوسازی در این مسابقات حضور دارند 
که برخی از آنها متأسفانه جزو تیم استقلال هم هستند. وقتی من به استقلال رفتم 
یکی از کاپیتان های تیم تراکتور بودم و سه سال در لیگ برتر بازی می کردم. با این 
حال در بین بازیکنان استقلال جزو کوچک ها بودم. استقلال بازیکنان خوبی از نظر 
فنی داشت مثل سجاد شهباززاده بازیکنی که در تیمی مثل استقلال بازی می کند 
باید از نظر فنی یک سر و گردن از بقیه بالاتر باشد.« البته که حرف فخرالدینی زیاد 
هم اشتباه نیست و استقلال فعلی تیمی است پر از بازیکنان متوسط و ضعیف. اما 
مسئله اینجاست   او به کسانی طعنه می زند که خودش هم در زمان حضورش در 
استقلال جزو همین بازیکنان بود. همانطور که خیلی از بازیکنان امروز استقلال 
در حد و اندازه این تیم نیستند، فخرالدینی هم وصله ناجور آن تیم بود. بازیکنی 
پر ســر و صدا که در زمین به دنبال دعوا با حریفان و حاشیه و جنجال بود و البته 
کیفیت فنی فوق العاده ای هم نداشت. نمونه اش درگیری با امید عالیشاه در دربی و 
در ادامه گل زدن عالیشاه کوتاه قامت روی سر او که باعث باخت استقلال در دربی 
بعد از چند سال شد. ولی در نهایت بازیکنان استقلال دیگر باید به خودشان بیایند. 

اوضاع آنقدر بد است که فخرالدینی هم به آنها طعنه می زند!

برای باهوش ترین مربی ایران!
به امیر قلعه نویی نقدهای زیادی وارد است. هم از نظر فنی و هم از نظر شخصیتی. 
عده ای معتقدند او یک مربی سنتی است که نسبت به 10 سال پیشِ خودش، از 
نظر فنی هیچ پیشرفت خاصی نکرده   و فقط تجربه اش بیشتر شده است. این گزاره 
هم درباره او وجود دارد که او فقط با یک سیستم خاص و تعدادی بازیکن خوب و 
خاص نتیجه می گیرد. از نظر شخصیتی هم قلعه نویی ضعف هایی دارد که باعث 
شــده تا منتقدان و مخالفانش همواره راهی برای انتقاد از او پیدا کنند. فرافکنی، 
اصرار بر ادعاهای غلط و ... از چیزهایی است که در صحبت های قلعه نویی زیاد دیده 
می شود. همچنین توهمِ اینکه در فوتبال ایران، همه مدیران با او دشمن هستند 
و نمی خواهند او موفق شود! درباره همه این حرف ها می شود بحث کرد و به نتایج 
مختلفی رسید اما در یک چیز تردیدی وجود ندارد و آن هوش فوق العاده قلعه نویی 
و تبحرش در بازی  های روانی است. این همان چیزی است که بارها در بزنگاه ها به 
داد قلعه نویی رسیده و او را نجات داده است. به همین بازی سپاهان و پرسپولیس 
نگاه کنید. شکست دادن پرسپولیســی که چند روز پیش دربی را برده و روحیه 
فوق العاده ای دارد اصلا کار آسانی نبود اما قلعه نویی به خوبی از پس انجام این کار 
بزرگ برآمد. او ترکیب تیمش را به شــکلی چید که جنگ های میانه میدان را از 
میزبان ببرد. همین اتفاق هم افتاد و زوج کیانی و نورافکن در خط هافبک، حریفان 
خود در پرسپولیس را تحت تاثیر قرار دادند و پایه گذار یک پیروزی غیرمنتظره 
کردند. در طول بازی و کنار خط، قلعه نویی حضوری مطمئن داشــت و اصلا به 
نظر می رسید که قلعه نویی می دانســت که تیمش پرسپولیس را شکست خواهد 
داد. بی انصافی است اگر از او فقط انتقاد کنیم. شایعات زیادی پشت سر او هست 
که صحت و سقم آنها مشخص نیســت اما همه درباره یک چیز اتفاق نظر دارند: 

»قلعه نویی باهوش ترین مربی ایران است.«

ما را چی فرض می کنید اساتید؟
یعنی بعضی از توجیهات بازیکنان درباره برخی اتفاقات آنقدر عجیب و مسخره 
است که به آدم بر می خورد. جوری عملکرد و حرف های شان را توجیه می کنند 
که دو تا شاخ روی سر ملت سبز می شود. مثلا محمدحسین کنعانی زادگان بعد 
از اتفاقات دربی مصاحبه کرد و گفت: »من توپ را بیرون زدم. متاسفانه هواداران 
استقلال واکنش نشان دادند. مرتضی تبریزی هم تخت سینه من زد و همه این 
را دیدند. بعد از آن هم که با سنگ زدند و ســرم شکست. این هم فدای یک تار 
موی تک تک این پرسپولیســی ها!« می بینید؟  طرف به جای اینکه توپ را آرام 
به سمت توپ جمع کن ها پاس بدهد، به سمت هواداران استقلال شوت کرده و 
می گوید متاسفانه هواداران استقلال واکنش نشان دادند! بعد هم ادعا می کند 
که تبریزی تخت سینه او زده اســت. در حالی که صحنه آهسته نشان می دهد 
احتمالا فقط یکی از انگشتان دست تبریزی به سینه او برخورد کرده است. نفر 
بعدی که توی چشم مخاطب زل می زند و توجیه می کند، سعید آقایی است. او 
در آخرین مصاحبه اش گفته: »اصلا ایراد آن عکس چیست؟ غیر از این است که 
من در عکس یک کبوتر را نجات می دهم؟ آیا آن عکس چیزی دیگری را نشان 
می دهد؟« البته که آن عکس چیزهای دیگری را هم نشان می دهد. مثلا لنگی که 
دور گردن کبوتر بسته شده است. حالا شما نمی خواهی این لنگ را ببینی، نبین 
اما توقع نداشته باش که مردم هم آن را نبینند! نفر بعدی مرتضی تبریزی است 
که مدعی شده به خاطر عصبانیت از تعویض به کلمن لگد نزده است. راستش ما 
می خواهیم باور کنیم اما نمی شود! چون این اولین بار نیست که شما 80 دقیقه 
داخل زمین کاری نمی کنی و تازه از تعویضت ناراحت هم می شوی! اگر یکی از 
این لگدها را درست به توپ بزنی، هم گل می شــود، هم هواداران علیه تو شعار 

نمی دهند و هم اینکه تعویض هم نمی شوی. می خواهی یک بار امتحان کنی؟

   شرایط صعود
این رقابت ها با حضور 16 تیم و در چهار گروه چهار تیمی از 
ژانویه 2020 در تایلند آغاز می شو د. تیم ایران در گروه سوم 
این رقابت ها و در کنار ازبکســتان، چین و کره جنوبی قرار 
گرفته است. طبق قوانین مسابقات دو تیم برتر هر گروه به 
مرحله یک چهارم نهایی رقابت ها صعود می کنند. تیم های 
گروه C در صورت صعود بــه دو تیم برتر گروه D خواهند 
خورد. در گروه D یا گروه چهار مسابقات تیم های ویتنام، 
کره شمالی، اردن و امارات عربی متحده حضور دارند. دو تیم 
ویتنام و کره شمالی براساس سیدبندی دو تیم اول این گروه 
در حال حاضر هســتند. با این وجود تیم ایران اگر از گروه 
خودش صعود کند به یکی از چهار تیم ویتنام، کره شمالی، 
اردن   یا امارات خواهد خورد. در صورت موفقیت امیدهای 
ایران در مرحله یک چهارم این تیم به جمع چهار تیم پایانی 
صعود خواهد کرد و اگر بتوانــد در نیمه نهایی حریفش را 
شکست بدهد آن وقت به المپیک صعود خواهد کرد. در واقع 
تیم امید ایران اگر بتواند در سه بازی مرحله گروهی و دو 
بازی مرحله حذفی نتیجه بگیرد تنها با پنج بازی می تواند 

بعد از بیش از 40 سال رهسپار المپیک شود.
   امیدوار باشیم؟

قرار گرفتن در سید چهار مســابقات، کار شاگردان فرهاد 
مجیدی را بسیار دشوار کرده است. ضعیف ترین تیم گروه 
بدون در نظر گرفتن ایران، تیم امید ازبکســتان است که 

همین دو هفته پیش در یک بازی تدارکاتی 4بریك ایران 
را مغلوب کرده اســت. ازبکستان چهار سال پیش قهرمان 
مسابقات زیر 23 سال آسیا هم شــده است. همان سالی 
که تیــم ایران حتی شــانس حضور در مســابقات نهایی 
را هم از دســت داد و در دور مقدماتی حذف شــد. دیگر 
همگروه های ایران یعنی تیم هــای چین و کره جنوبی هم 
تیم های قدرتمندی هستند. به خصوص کره جنوبی که در 
سال های اخیر همواره گربه سیاه ایران در رده های پایه بوده 
است. چین هم با ســرمایه گذاری خوب در رده پایه، دیگر 
آن تیم همیشه بازنده به ایران نیســت. به جز این تیم ها، 
قدرت های سنتی فوتبال آسیا در رده های سنی هم هستند 
که می توانند مانع حضور تیم ما در المپیک شوند. تیم های 
ژاپن، عربستان، قطر، عراق و استرالیا تیم هایی هستند که در 
سال های اخیر همواره در رده های پایه بهتر از ما کارکرده اند 
و موفقیت های بزرگی را هم به دست آورده اند.همه ماجرا 
اما قدرت حریفان نیست. متاسفانه تیم امید کشورمان هم 
در شرایط خوبی به سر نمی برد.  بعد از باخت به ازبکستان، 
اختلافاتی در میــان کادر فنی، مدیران تیم و مســئولان 
فدراسیون به وجود آمده است. گفته می شود حتی ممکن 
است فرهاد مجیدی برکنار شــود و جای خود را به مربی 
دیگری بدهد. این درحالی است که حدود چهار ماه دیگر 
این مسابقات آغاز خواهد شد و هنوز وضعیت نیمکت تیم 

امید ایران هم مشخص نیست.   

کم، خیلی کم
بررسی شانس صعود امیدها به المپیک

تک  ستاره  همه مربیان استقلال
به بهانه درخشش دوباره فرشید اسماعیلی که در 

فوتبال ایران به حقش نرسیده است

حضور تیم امید ایران در سید چهار قرعه کشی رقابت های جام ملت های زیر 23 سال آسیا باعث شد که این تیم با 
سه تیم مدعی رده سنی امید آسیا هم گروه شود. با این وصف امیدهای ایران برای رسیدن به المپیک باید بتوانند 

از این گروه دشوار عبور کنند.
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1  اگر بخواهيم از همان ابتدا ایــن بازي را زیر 
ذره بين قرار دهيم، مشــکل رابــط کاربري نه تنها 
هنوز هم به چشــم مي خورد بلکه در مواردي حتي 
از قبل هم بدتر شــده. مثلا همان منوي اول بازي 
توي ذوقتان مي زند طوري که به خودتان مي گویيد 
»مگر ابتدایي تر از این هم مي شود؟« به گزینه هاي 
منو نگاه کنيد، هيچ عقل سليمي  نمي پذیرد که رابط 
کاربري شکيل PES 2019 چنين جایگزین زشت 
و ابتدایي  داشته باشــد. منوي اول آنقدر بدریخت 
است که ناخودآگاه شــما را به یاد منوي بازي هاي 
تحت وب 10ســال پيش مي اندازد. خوشــبختانه 
هرچقدر که منوي ابتدایي زشــت طراحي شــده، 
رابط کاربري بــازي در بخش هاي دیگر به خصوص 
مسترليگ به حد کمال رسيده و بسيار روان و زیبا 

طراحي شده است.

2  از رابط کاربري که بگذریم به گيم پلي بازي 
مي رسيم که هســته اصلي هر شبيه ســاز فوتبال 
است. PES 2020 بدون شــک بهترین دستپخت 
کونامي  طي دهه گذشته به شمار مي آید. گيم پلي 
این نســخه با حفظ هيجان توانسته واقع گرایانه تر 
باشد. موردي که شاید  موجب سخت ترشدن بازي 

شــده اما به هيچ وجه توي ذوق نمي زند. دو تفاوت 
بزرگ این نسخه با عناوین قبلي در سانتر و شوت 
خلاصه مي شود. سانتر و شوت بسيار واقع گرایانه تر 
شــده و براي انجام هرچه بهتر این دو باید در وهله 
نخســت به قدرت کلي بازیکنان، مهــارت آن ها و 
پاي تخصصي شــان دقت کنيد. به طــور مثال در 
نسخه هاي قبلي وینگ هاي شــما بدون توجه به 
پاي اختصاصي شان، ســانترهاي دقيقي داشتند 
درحالي که این روند شامل PES 2020 نمي شود. 
اگر وینگ هاي شما مانند نيمار یا مسي باشند، یعني 
تخصص آن ها نفوذ به درون محوطه و شــوت زدن 
باشــد، آن گاه آن ها گزینه مناســبي براي سانتر 
نيستند، زیرا این دســت وینگ ها در صورت عدم 
دریبل مدافعان مجبورند با پاي غيرتخصصي خود 
ســانتر کنند که در این صورت به احتمال فراوان 
توپ شــما به مقصد نمي رسد. این موضوع در زدن 
شوت هم رعایت شده و حتي بهترین مهاجمان هم 
اکثرا در شوت زدن با پاي غيرتخصصي خود ناموفق 
هســتند. جذابيت دیگر گيم پلي در بزرگترشدن 
زمين خلاصه مي شود و همين بزرگترشدن باعث 
شــده تا دســت شــما براي اجراي تاکتيک مورد 
نظرتان بازتر باشد. مثلا برخلاف گذشته حتي اگر 

از قدرت دریبل زني بالایي هم برخوردار نباشــيد 
بازهم با استفاده از پاس، سانتر و موقعيت شناسي 
مي توانيد به بهتریــن تيم ها آن هــم روي درجه 
سوپراســتار گل بزنيد. همچنين به لطف بزرگتر 
شدن و دوربين واقع گرایانه تر این نسخه، استفاده 
از فضاهاي خالي که مدافعان آن را به خوبي پوشش 
ندادند، نقش بسيار مهمي  دارد. شاید به همين دليل 
  PES 2020مي توان گفت سوپراســتار اصلــي
هافبک هاي بازیســاز هســتند که قادرند بيش از 

گذشته موقعيت  خلق کنند.

3  کونامي  امســال با گرفتن لایسنس تيم هاي 
یوونتوس، منچســتر یونایتد و بایرن مونيخ حسابي 
طرفدارانش را خوشــحال کرد و کام دوســتداران 
فيفا را تلخ. به لطف این لایســنس ها نه تنها چهره 
بازیکنان تيم هاي مذکور به بهترین شــکل ممکن 

طراحي شده اند بلکه سه اســتادیوم آليانتز، آليانتز 
آرنا و الدترافورد در انحصار PES 2020 هســتند. 
در این بين آليانتز آرنا بدون هيچ اغراقي بي نظير و 
با جزئيات فراوان ساخته و بهترین طراحي ممکن 
را براســاس ورزشــگاه بایرن مونيخ ارائه مي کند. 
این بخش خوب ماجراســت، بخش بد اینکه هنوز 
هم PES 2020 در بخش لایســنس در وضعيت 
بغرنجي قرار دارد. در انگلســتان دو تيم، در اسپانيا 
فقط یک تيم و از آلمان هم سه تيم لایسنس شده اند 
که از این منظر شــاهد افت هم هستيم چون مثلا 
سال گذشته آتلتيکومادرید و والنسيا هم از تيم هاي 
لایسنس شــده بودند که در این نســخه خبري از 
آن ها هم نيست. با این حال کونامي  پس از گذشت 
25سال بالاخره در بخش تيم هاي لایسنس نشده 
دســت به خلاقيت زد و این بار اســم اکثر تيم هاي 
لایسنس نشــده درست اســت. یعني به جاي مثلا 

Man Blue از اسم Manchester B استفاده 
شده. به همين خاطر دیگر مشــکلي از منظر اسم 
وجود ندارد و اســم همه تيم ها درست است، با این 
تفاوت که در آخر آن ها یک یا دو کلمه اضافه شدند 
 .Liverpool Red یــا Manchester B مثل
البته توصيه ما این اســت که براي بهترین تجربه 
ممکن از آپشن فایل اســتفاده کنيد. درنهایت باید 
برویم به سراغ گرافيک و فيزیک بازي. گرافيک که 
به لطف فاکس انجين به شــدت واقع گرایانه است و 
خوشــبختانه در این زمينه هرسال شاهد پيشرفت 
PES  بودیم. در PES 2020  هم چهره ورزشکاران 
و هم استادیوم ها فوق العاده طراحي شدند. در بخش 
فيزیک هم شاهد پيشرفت هاي چشمگيري هستيم 
و حالا نه تنها انيميشن هاي بازي با جزئياتي بالایي 
طراحي شــده اند، بلکه برخورد بيــن بازیکنان هم 

بسيار واقعي تر از گذشته شده.

  گلمراد
یکي از بازي هاي جدید این ژانــر در ایران که 
توانســته مخاطب هاي خوبــي را جذب کند، 
گل مراد از استودیو مدریک است که در کارنامه 
خود آثاري همچون خروس جنگي و فوتکاردیا 
را مي بيند. بازي گل مراد سبک نو و خلاقانه اي 
را دنبال مي کند. با اینکه شــاید گيم پلي بازي 
ساده و چيزي شــبيه کندي کراش باشد اما با 
اضافه شــدن المان هاي جدید و متنوعي بازي 
تبدیل به یک اثر ســبک جدید شده است. در 
این بازي شــما با شــخصيتي به نــام گل مراد 
همراه هستيد که همراه همســر خود به خانه 
پدري برمي گردد و قصد بازسازي خانه را دارد. 

این بازســازي در بازي توسط ســتاره ها انجام 
مي شود. براي دریافت ستاره شما باید هربار یک 
جورچين یا پازل را انجام دهيد و ستاره دریافت 
کنيد. پس از دریافت ستاره شما مي توانيد یکي 
از بخش هاي خانه را ترميم یــا تميز کنيد و یا 
براي خانه وسایل جدید تهيه کنيد. این وسایل و 
بازسازي خانه کاملا به انتخاب شماست. به طور 
مثال شــما مي توانيد از بين فرش هاي موجود، 
فرش مورد علاقه خود را تهيــه کنيد. یا از بين 
کاغذدیواري هــاي موجود رنــگ و طرحي که 
مي خواهيد انتخاب کنيد. ایــن نکته را در نظر 
بگيرید که گل مراد عملا یک کپي خوش ساخت 

از بازي هوم اسکيپ است. 

  باباپز
باباپز یک بازي جالب اندرویدي اســت که در 
آن شــما صاحب یک فلافلي بامزه خواهيد شد 
و باید غذاها را طبق سفارش مشتریانتان آماده 
کنيد و به آن ها بفروشــيد. شــما همانند یک 
آشــپز واقعي باید غذا را بپزید و آماده خوردن 
کنيد و به مشــتري تحویل دهيــد. همه چيز 
به همين جا ختم نمي شــود و با افزایش تعداد 
مشــتري هایتان باید دقت و ســرعت خودتان 
را بالا ببرید تا غذاهایتان به موقع آماده شــود و 
همه مشتري ها از کارتان رضایت داشته باشند. 
در باباپز شما در مغازه فلافلي تان از صفر شروع 
به کار مي کنيد و با پيشــرفت در بازي کم کم 

به یک آشــپز همه چيزتمام تبدیل مي شوید و 
بسياري از غذاهاي خوشمزه را براي مشتریانتان 
خواهيد پخــت. همچنين وســایل پخت غذا، 
امکانات مغازه، مشــتریان و... به شکل مطلوبي 
طراحي شده اند و مي توان گفت گرافيک بازي از 
سطح بالایي برخوردار است. صداگذاري بازي 
و مکالمه اي که آشپز با مشتریان خود دارد نيز 

زیبایي بازي را بيشتر کرده است.

  بقالي
با فراگيــري اســمارت فون هاي اندرویدي در 
بازار ایــران، انتظار مي رفت که شــرکت هاي 
ایرانــي که از ســاخت بازي هاي بــزرگ براي 
کامپيوترهاي شــخصي و کنســول ها توفيق 
چنداني به دست نياورده اند، به سراغ بازي سازي 
براي تلفن همــراه بروند. گليم گيمــز یکي از 
اســتودیوهاي بازي ســازي ایراني اســت که 
عمــده فعاليتش در بخش تلفن همراه اســت. 
این گروه بازي ســازي تاکنون ساخت عناویني 
همچون »هي تاکسي«، »موتوري« و »پرندگان 
ماهي گير« را در کارنامه خود داشته است. بقالي 
تازه ترین ساخته گليم گيمز است که حال و هواي 
هميشگي بازي هاي این شــرکت را با خود به 
همراه دارد. آیکون، اسم بازي و موسيقي منوي 
اصلي به خوبي مي تواند به شــما نشان دهد که 
با مدیریت یک بقالي سنتي ســروکار دارید و 

خبري از یک سوپرمارکت مدرن نيست. مطابق 
بازي هاي سبک فروشــندگي، باید سفارشات 
مشــتریان را در زمان کوتاهي آماده و به آن ها 
تحویل دهيد، البته صبر مشتریان زیاد نيست، 
بنابراین باید سرعت عمل خود را افزایش دهيد. 
البته در این ميان مي توانيد با دادن یک شکلات 
اندکي سر مشتریان را گرم کنيد و زمان بيشتري 
براي آماده کردن سفارشات داشته باشيد. در این 
ميان یک شــاگرد نه چندان باهوش هم وجود 
دارد که هرازگاهي مي تواند نقش شــما را ایفا 
کند و براي مدتي هم که شــده از سروکله زدن 
با مشتریان عجول رهایي پيدا کنيد. در بخش 
گرافيکي نمي توان نمره بالایي را به بقالي داد، 
طراحي دوبعدي این بازي فاقد اســتاندارهاي 
جهاني اســت و حتي در بين نمونه هاي ایراني 
نيز در ســطح خوبي قرار ندارد. کيفيت عناصر 
موجود در صفحه بســيار پایين است و از نظر 
هنري نيز چندان جالب توجه نيستند. طراحي 
شــخصيت ها و یا به اصطلاح مشــتریان بقالي 
تکــراري بوده و تقریبــا همه آن هــا را در آثار 
قبلي این استودیو مشــاهده کرده ایم. آشنایي 
با شــخصيت هاي تکراري به قدري آزاردهنده 
است که اگر در به روزرســاني هاي بعدي یکي 
از پرندگان بازي »پرندگان ماهيگير« به سراغ 
بقالي شما آمده و درخواســت تن ماهي کرد، 

چندان تعجب برانگيز نخواهد بود!

به روز رسانی
مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

گوريلاگلسبهخودروهارسيد
بسياري از مالکان فورد اف150 
در مورد برخورد ســنگ ریزه به 
شيشــه اتومبيل شــان نگراني 
دارند. در پاســخ به این نگراني 
شــرکت کورنينگ با همکاري  
هایپرفورمنس پــروژه اي را آغاز 
کرده  است تا شيشه گوریلاگلس 
را براي پرفروش ترین خودروي 
بازار ایالات متحده توليد کند. اگر 
در مورد شيشه هاي گوریلاگلس 

اطلاعاتي ندارید، باید اشاره کنيم که این شيشــه  در تلفن هاي همراه 
هوشمند کاربرد زیادي دارد و در مقایسه با شيشه هاي معمولي مقاومت 
بيشتري در برابر شکســتگي و خراش از خود نشان مي دهد. به گزارش 
زوميت، در این پروژه هدف این اســت که از شيشــه هاي مشابهي در 
خودروها استفاده شــود تا دیگر برخورد ســنگ ریزه نتواند در شيشه 
خراش و شکستگي ایجاد کند. این شيشه قابليت استفاده در هر نوع از 
خودرویي را دارد؛ ولي بيشــتر در وانت هاي آفرودي مثل فورد اف150 
استفاده خواهد شــد. به گزارش سي نت قيمت شيشــه فورد اف150 
درحال حاضر بين 400 تا 500دلار بدون احتساب دستمزد نصب است. 
این مبلغ همچنين با توجه به اینکه خودرو به حسگر باران مجهز باشد یا 
نه، مي تواند مقداري تغيير کند. براي مقایسه قيمت شيشه گوریلا براي 
این خودرو 900دلار بدون هزینه نصب اســت. گرچه این قيمت به طرز 
قابل توجهي بيشتر است، ولي اگر کسي خودرو را در شرایط کارگاهي یا 
آفرودي استفاده مي کند، چنين هزینه اي برایش ارزش خواهد داشت. 
اســتفاده از گوریلاگلس به خصوص براي مالــکان اف150 راپتور که با 
خودروي خود زیاد به آفرود مي روند، ســرمایه گذاري خوبي محسوب 

مي شود. 

غولچينيازراهرسيد
وان پلاس همان طور که مدت ها 
پيش وعده داده بود، ســرانجام 
جدیدترین پرچــم دار خودش 
را با نام وان پلاس 7تي رونمایي 
کرد. گوشي جدید وان پلاس که 
نســخه بهبودیافته وان پلاس7 
محســوب مي شــود، از لحاظ 
دوربين و نمایشــگر بهبودهاي 
درخور توجهي به خود دیده است 
و از تراشه قدرتمندتري نسبت به 

قبل بهره مي گيرد. این گوشي همچنين به فناوري شارژ سریع 30واتي 
مجهز شده است. بررسي مشــخصات وان پلاس 7تي را با دوربين آغاز 
مي کنيم؛ زیرا بخش دوربين، مهم ترین بهبودي است که وان پلاس تي7 
نسبت به نسل قبل خود دیده است. این گوشي جدید در پنل پشتي اش 
ميزبان سه دوربين مجزا است: دوربين اصلي حسگري 48مگاپيکسلي 
دارد؛ این حسگر، همان حســگر IMX586 سوني است که در گوشي 
قبلي بــه کار رفته بود. البتــه این دوربين در وان پــلاس تي7 همچون 
وان پلاس 7پرو دیافراگمي  با گشــودگي 1/6دارد)گوشي وان پلاس 7 
معمولي از دیافراگم 1/7  بهره مي گرفت(.  افزون بر این  ها، دوربين دوم 
را داریم که به حسگري 12مگاپيکسلي مجهز شده است؛ این دوربين لنز 
تله فوتو دارد و از زوم اپتيکال دوبرابري پشتيباني مي کند. در مقایسه اي 
کوتاه متوجه مي شویم که دوربين وان پلاس 7پرو زوم اپيتکال بيشتري 
را ارائه مي دهد)سه برابر(، اما حسگر ضعيف تري دارد)هشت مگاپيکسل(. 
به خاطر داشته باشيد که برخلاف نسخه پرو، دوربين تله فوتوي وان پلاس 

تي7 از لرزش گير تصویر اپتيکال پشتيباني نمي کند.

تايتاندرانتظارکاوشگرناسا
ناسا به عنوان بزرگترین سازمان 
فضایي جهان اعــلام کرد، قصد 
دارد یک کاوشگر بدون سرنشين 
به قمر تایتان زحل پرتاب کند. 
این پروژه در سال 2026 ميلادي 
اجرایي خواهد شــد. ســازمان 
فضایي ناسا در اطلاعيه اي اعلام 
کرد، یکي از پروژه هاي جدید این 
ســازمان فضایي بررسي سياره 
زحل و جو این سياره خواهد بود. 

در همين راستا یک کاوشگر بدون سرنشــين به یکي از قمرهاي زحل 
پرتاب خواهد شد. کاوشگر بدون سرنشــين دراگن فلاي داراي ابعادي 
همانند یک خودرو اســت و به کمک سيستم خودران خود قادر خواهد 
بود در بالاي قمر تایتان این سياره معلق شود. به گزارش گجت نيوز، ناسا 
کاوشگر بدون سرنشين دراگن فلاي را در سال 2026 ميلادي به سمت 
سياره زحل پرتاب خواهد و این فضاپيما پس از گذشت حدود 9سال به 
قمر تایتان خواهد رسيد. گفتني اســت قمر تایتان به عنوان بزرگترین 
قمر سياره زحل محسوب مي شــود که از لحاظ ميزان جرم مي توان آن 
را یازدهمين جسم پرجرم در سامانه خورشيدي دانست که از خورشيد 
حدود 1/2ميليارد کيلومتر فاصله دارد. کاوشگر دراگن فلاي پس از این 
که در قمر تایتان قرار گرفت، به کمک نور مادون قرمز اطلاعاتي که براي 

آن به عنوان هدف تعيين شده است را دریافت خواهد کرد.

قفلصدهاميليونآيفونبازشد!

اکســپلویت جدیدی که به تازگی توسط یک پژوهشگر در 
گوشی های آیفون پيدا شده است، امکان جيلبریک دائمی 
صدها ميليون دستگاه از این گوشــی ها را فراهم می کند. 
به تازگی محققی با نام کاربری اکســيوم در توئيتر توانسته 
است اکسپلویت  جدیدی را در آیفون پيدا کند که با استفاده 
از آن می توان صدها ميليون دســتگاه از این گوشــی ها را 
به صورت دائمی جيلبریک کــرد؛ ظاهرا این نوع جيلبریک 
به هيچ وجه قابل پچ کردن نيســت. این اکسپلویت جدید 
که از آن بــا نام »checkm8« )بخوانيــد چِک مِيت( یاد 
می شود، نوعی آسيب پذیری خاص در کد بوت رام است که 
امکان دسترسی عميق به بخش های مختلف سيستم عامل 
iOS را به هکرها می دهد. این دسترســی به حدی عميق 
خواهد بود که اپل نخواهد توانســت آسيب پذیری یادشده 
را از طریق به روزرســانی رفع کند. این آســيب پذیری در 
حقيقت یکی از بزرگ ترین آســيب پذیری های آیفون های 
اپل طی چند سال اخير به شمار می آید. فردی که توانسته 
این آســيب پذیری را کشــف کند در توئيتی نوشته است: 
جيلبریک حماســی:چيک ميت را معرفی می کنم؛ نوعی 
اکســپلویت دائمی و غيرقابل پچ در کد بوت رام که صدها 
ميليون دســتگاه مبتنی بر سيســتم عامل iOS را متأثر 
می کند. اغلب نسل های آیفون و آیپد در برابر این اکسپلویت 
آسيب پذیر هســتند: از آیفون 4اس )با تراشه ای5( گرفته 
تا آیفون 8 و آیفــون 10 )با تراشــه ای11(.  همانطور که 
بالاتر گفتيم آســيب پذیری یادشــده نوعی اکســپلویت 
بوت رام به شــمار می آید. بدین معنی که این اکسپلویت از 
نوعی نقص امنيتی موجود در کدی اســتفاده می کند که 
iOS به هنگام بالا آمــدن، قبل از همه کدهــا، آن را اجرا 
 ROM می کند. در ضمن از آنجایی که این آسيب پذیری در
)حافظه فقط خواندنی( ایجاد شده است، اپل نمی تواند آن 
را از طریق انتشار به روزرسانی نرم افزاری رفع کند. بنابراین 
آسيب پذیری موردبحث قرار نيست پچ شود. این نخستين 
 iOS اکسپلویت کشف شده در بوت رام است که وجود آن در
به گوش رسانه ها می رســد و عمومی می شود. اکسيوم  در 
ادامه توئيتش گفت هدفش از عمومــی کردن خبر وجود 
اکسپلویت چک ميت این بوده اســت که »یک اکسپلویت 
بوت رام می تواند تجربه استفاده از iOS را در دستگاه های 
قدیمی بهبود بخشد. توسعه دهندگان جيلبریک و تویيک 
خواهند توانست گوشــی های آیفون جيلبریک شده شان 
را به نســخه های جدید iOS به روزرســانی کنند. در واقع 
آن ها دیگر ملزم به اســتفاده از نسخه های قدیمی و انتظار 
برای انتشار جيل بریک جدید نيستند.«آنطور که این کاربر 
می گوید صدها ميليون دســتگاه آیفون از این اکسپلویت 
متأثر می شــوند. تمامی گوشــی های خانــواده آیفون از 
آیفون 4 اس )مجهز به تراشــه ای5( گرفته تــا آیفون 8 و 
آیفون 10 )مجهز به تراشــه ای11( در مقابل اکسپلویت 
چک ميت آسيب پذیر هستند. به نظر می رسد که اپل توانسته 
در تراشــه ای12 به کار رفته در آیفون های ســال گذشته 
اکســپلویت موردبحث را پچ کند. این یعنی گوشــی های 
آیفون 10 آر،آیفون 10 اس و آیفون 10 اس مکس در کنار 
آیفون های سال 2019 در مقابل این اکسپلویت آسيب پذیر 
نيســتند. اپل تاکنون در ارتباط با چک ميت اظهارنظری 
نکرده اســت. البته نباید فراموش کنيم که چک ميت هنوز 
روزهای اوليه اش را سپری می کند. در حال حاضر هيچ گونه 
جيلبریکی وجود ندارد. این یعنی شما نمی توانيد به سادگی 
ابزاری خاص را از اینترنت دریافــت کنيد، به کرک کردن 
گوشــی تان بپردازید و نهایتا اپليکيشن ها و موارد مختلفی 
را کــه می خواهيد روی دســتگاه تان دانلــود کنيد. نکته 
مهمی که باید به آن توجه کنيد این است که آسيب پذیری 
چک ميت نوعی آســيب پذیری اســت که انجام دهندگان 
جيلبریک از آن ها با نام جيلبریک متصل با سيم یاد می کنند 
 USB زیرا چنين جيلبریکی را فقط می توان از طریق کابل
به دســتگاه منتقل کرد. در ضمن برای هر بار اســتفاده از 
آن باید از طریق رایانه فعالش کنيــد؛ موضوعی که باعث 
می شــود چنين جيلبریکی چندان کاربردی و ســودمند 
نباشــد. البته این امکان وجود دارد که اکسپلویت یادشده 
نهایتا به انتشــار نوعی جيلبریک بدون نياز به سيم منتهی 
شود. اگر توســعه دهندگان مختلف بخواهند از چک ميت 
بهره گيرنــد، امکانات زیادی بــرای آیفون های جيلبریک 
 iOS شــده فراهم می شــود. برای مثال امکان برگرداندن
دستگاه ها به نسخه های قدیمی فراهم خواهد شد. به علاوه 
امکان دوال بوت چندین نسخه از iOS به همراه قابليت های 

دیگری نيز فراهم خواهد شد.

محمد طالبيان | تبدیل بازار بازي هاي موبایلي به محيطي که در آن یکي از اصلي ترین شروط جذب مخاطب، عرضه رایگان است، وضعيتي 
را شکل داده که طي آن باید سازندگان براي دستيابي به تمامي گروه هاي مخاطبي برنامه ریزي داشته باشند. همين مسئله هدف گذاري 
را تا حد زیادي نسبت به بازي هاي 60دلاري تغيير داده. بازیسازها شاید حتي در ابتدا ندانند که تا چه حد مخاطب  تضمين شده دارند و از 
همين رو باید اثري را توسعه دهند که در ساختار توانایي جذب هر نوع گيمري را داشته باشد. با توجه به این نکته اکنون براي چندین سال 
است که شاهد هستيم بازي هاي کژوال)تفنني( بيش از هميشه مورد توجه قرار گرفته و از این سو توجه بسياري به آنها از دید درآمدزایي 
صورت گرفته. با توجه به این موضوع سعي کرده ایم درادامه نگاهي داشته باشيم به تعدادي از بازي هاي پرمخاطب و مطرح بازار ایران که 

به سراغ ژانر کژوال رفته و البته تمرکز خود را روي الگوبرداري از آثار موفق بين المللي قرار داده اند.

کسري کریمي طار|  وقتي چندماه پيش کونامي  از گرفتن امتياز تجاري کامل یوونتوس خبر داد، 
بسياري از طرفداران قدیمي  PES مطمئن شــدند که امسال نوبت به درخشش دوباره این سري 
رسيده است. در هر صورت این اولين بار است که فيفا لایسنس یک تيم بزرگ را از دست داده. 
با این حال آیا PES موفق شده ضعف سال هاي گذشته اش از مشکلات لایسنس تا سطحي بودن 
مسترليگ را جبران کند؟ در جواب باید گفت هم بله هم خير. بازي PES 2020 هم به مانند دیگر 
نسخه هاي این مجموعه از تعدادي مشکلات اعصاب خردکن رنج مي برد اما درمجموع باید اعتراف 
کرد که نسخه جدید حداقل در بسياري از جنبه ها به تکامل رسيده و بهترین گيم پلي ممکن را به 
مخاطبانش ارائه مي کند. PES 2020 بدون شک پخته ترین فوتبالي است که کونامي  طي 10سال 

گذشته ارائه داده.

نااميدکننده مثل شارژ بي سيم آیفون

مدت زمان شارژ بي سيم گوشي هاي 
آیفون11 پرو و 11 پرومکس مورد 
آزمایش قرار گرفته است. نتيجه 

به دست آمده براي آیفون11 پرومکس، 
واقعا شوکه کننده بود، چراکه شارژ 

کامل آن حدود پنج ساعت طول کشيد. 
با این حال، آیفون11 پرو کمي  سریع تر 

بود و شارژ آن در مدت زمان کمي  بيشتر 
از چهارساعت کامل شد. درحالي که 
شارژ بي سيم، باعث راحتي کار شده 
است اما سرعت جریان الکتریکي در 
آن بسيار کندتر از شارژ سيمي  است. 
به همين خاطر استفاده از آن چندان 

توجيهي ندارد. به گزارش آي تي رسان، 
اخيرا مشاهده شده است که رقباي 

سازنده گوشي هاي اندرویدي، 
شارژرهاي بي سيم سریع تري را ارائه 

کرده اند. براي مثال هوآوي ميت30 
پرو از شارژ سریع 2۷واتي پشتيباني 

مي کند و برخي از هندست هاي 
ساخته شده توسط شرکت چيني 
شيائومي ادعا مي کنند که قادر به 

رسيدن به سرعت هاي 30واتي هستند. 
ما مطمئن نيستيم که این سرعت ها تا 
چه حد واقعي اند، اما اگر حداقل بتوان 

به دوبرابر سرعت هاي شارژ بي سيم 
آیفون هاي جدید دست یافت، تفاوت 

بسيار بزرگي محسوب مي شود.

گ
الو

آن

  بررسیکوتاه

طرفداران دنيای بازی های موبایل قطعا عناوین زیادی را از یاد نمی برند که 
یکی از آن ها بازی Monument Valley است که با طراحی متفاوت، 
رنگ پردازی آرامش بخش و همچنين موســيقی متن عالی شما را تا ماه ها 
درگير می کند. بازی دره یادبود از آن جمله عناوینی اســت که توضيح آن 
دشوار است و حتی ممکن است از ارزش آن کم کند. در واقع هر بازیکن باید 
به روش خودش این بازی را درک کند و بدون شک طراحی متفاوت استودیو 
یوزتو که الهام گرفته از آثار هنرمند هلندی گرافيست، موریس کرنلس اشر 
است در آن نقش بسزایی دارد. در این بازی کنترل دختری به اسم ایدا را به 
دست می گيرید که باید او را به سمت اهدافش هدایت کنيد ولی با دنيایی 
از تضادهای منطقی، روابط هندســی غيرممکــن، خطاهای دید متنوع و 
رویاگونه و حتی آشفتگی های ميليمتری سازه ها روبه رو می شوید. بنابراین با 
آن که همه چيز پيش روی شما قرار دارد ولی در واقع همه چيز را نمی بينيد! 
درک وقایع بازی برای کاربران سخت است ولی از آن لذت می برند. در آثار 
اشــر ما تصاویری یکنواخت از دنيایی چند بعدی را می بينيم ولی در بازی 
Monument Valley )دره یادبود( بازیکن می تواند نقاشی ها و طرح ها 
را برای حل پازل ها به هم بریزد و تغيير دهد. بدون شک طراحان این بازی 

را باید تحسين کرد چون نه تنها کشيدن آن تصاویر سخت است بلکه باید 
با مهارت بالا این قابليت را برای بازیکن فراهم  کنند تا در این نقاشــی ها و 
سازه ها دست ببرد. داستان بازی به وسيله چند جمله تقریبا نامفهوم بيان 
می شود ولی برای فهم بهتر اهميت ســفر ایدا باید به عناصری دقت کنيد 
 Monument که سازندگان در جلوی دید شما قرار می دهند. در بازی
Valley با انسان هایی به رنگ سياه مواجه می شویم که صدایی مانند کلاغ 
از خود در می آورند و به جای این که جای نيروی شر داستان را بگيرند مانند 
مخلوقاتی هستند که ارزش مهم انســانی را از یاد برده اند و چنين زندگی 
پوچی نصيب شان شده است. ایدا مانند دخترک معصوم و سفيدپوشی به 
نظر می رسد که تلاش او احيای این دنيای مرده است. این بازی 10 مرحله 
اصلی و هشت مرحله بيشتر دارد که به کمک نصب بسته الحاقی به آن اضافه 
می شود. شــما می توانيد هر بخش از بازی را در مدت کوتاهی تمام کنيد 
چون برای هر مرحله تنها به چند حرکت نياز اســت و در عرض سه چهار 
ســاعت به پایان خواهد رســيد. باید به ایدا کمک کنيد از بين چند رابطه 
هندسی غيرممکن رد شود و البته حل این معماها می تواند فکر شما را به 
چالش بکشد چون همانند طراحی های اشر سازه های بازی از خطای دید 

بالایی برخوردار هستند. یک بازی متفاوت که نظير آن را یقينا قبلا تجربه 
نکردید. ایدا در هر مرحله وارد یک ســاختار سه بعدی می شود و به کمک 
تغييرات ویژه ای که در سازه ها به وجود می آورید باید مسير مناسبی را برای 
عبور او و رسيدن به بخش تعيين شده فراهم کنيد. این تغييرات می تواند 
کارهایی مانند جابه جا کردن و چرخاندن قســمت های مختلف یک سازه 
یا حتی بالا و پایين کردن آن باشــد. به عبارت دیگر هر تغييری که ایجاد 
می کنيد شکل سازه را کاملا تغيير خواهد داد و بيش از پيش به جادوی بازی 
Monument Valley پی می برید. طراحی گرافيکی این بازی همچنين 
در خدمت گيم پلی آن است که حول ساختارهای حيرت آور و غيرممکن از 
نظر هندسی می چرخد. مفهوم بازی بسيار هوشمندانه است و از یک مسير 
داســتانی ظریف و بدون دیالوگ بهره می برد و در کنار آن موسيقی متن 
آرام Stafford Bawler، Obsfusc  و Grigori را قرار دهيد تا با یک 
عنوان بی نظير روبه رو باشيد. بدون شک تنها حسرتی که پس از این بازی به 
دل کاربران به جا می ماند تعداد اندک مراحل و کوتاه بودن آن هاست ولی 
این تجربه عميق و لذت بخش به قدری هيجان انگيز اســت که یک فضای 

تکرارنشدنی در بازی شکل گيرد و هيچ بازیکنی نتواند از بازی دل بکند.

ذره بين
مبين احمدی

  بیسيم  آتليه

حضور چند ميليون گيمر در ایران و افزایش اهميت این نوع از سرگرمی باعث شده که جدای از اصل ماجرا، اخبار مرتبط با هنر هشتم نيز بيش از گذشته مورد توجه قرار گيرد. با توجه به همين موضوع به سراغ مهم ترین اخبار بازی های ویدئویی در یک هفته اخير رفته  و تمرکز 
اصلی را روی آثاری قرار داده ایم که تعداد زیادی گيمر را جذب خود می کنند. آثاری که معمولا برای کنسول های بازی یا کامپيوترهای شخصی منتشر شده و ميليون ها کاربر در نقاط مختلف کشورمان و البته جهان دارند. بازیهایويدئويیازدريچهرسانهها

  
سرانجام فرآیند ساخت و توسعه بازی »دث استرندینگ« پس از سه سال انتشار تریلرها و 

اطلاعات مهيجی که تا مدت ها کسی از آن ها چندان سر در نمی آورد به اتمام رسيد. اثری که 
اولين بازی هيدئو کوجيما پس از جدایی از شرکت کونامی به شمار می رود.

خبر به اتمام رسيدن پروسه توسعه بازی دث استرندینگ توسط توئيتر رسمی استودیو 
کوجيما پروداکشن منتشر شد. این اثر انحصاری پلی استيشن نوامبر امسال روانه بازار 

می شود.

  
گروه ان پی دی به تازگی فهرست پرفروش ترین عناوین مالتی پلتفرم و همچنين 
پرفروش ترین بازی های انحصاری پلی استيشن 4 در آمریکا تاکنون را منتشر کرده 
که علاوه بر موفقيت های کيفی ساخته های استودیوهای فرست پارتی شرکت سونی، 
از عملکرد تجاری بسيار خوب آنان حکایت دارد. به گفته مت پيسکاتلا تحليل گر 
گروه ان پی دی بازی اسپایدرمن بدون هيچ شگفتی به عنوان پرفروش ترین بازی های 
انحصاری سونی در آمریکا معرفی شده و به دنبال آن هم بازی گاد آو وار و پس از آن 
بازی هورایزن قرار دارد.

شاهکارهنریدردستانشما

اولينکامپيوترکوانتوميجهانساختهشد
نخستين کامپيوتر کوانتومي  جهان توسط گوگل ساخته شد. این رایانه 
کوانتومي از هر ابررایانه فعلي در دنيا قدرتمندتر اســت و مي تواند یک 
محاسبه 10هزارساله را فقط ظرف مدت سه دقيقه انجام دهد. مدتي است 
که مسابقه دستيابي به برتري کوانتومي  برقرارشده و بسياري از شرکت ها 
و حتي دولت ها مي خواهند به یک کامپيوتر کوانتومي  دسترســي پيدا 
کنند، اما رسيدن به چنين رایانه اي چرا حائز اهميت است؟ در پاسخ به 
این سوال باید بگویيم محاسبات کوانتومي  دنياي دیجيتال ازجمله هوش 
مصنوعي را به شکل گسترده اي توسعه مي دهد. در همين راستا شرکت 
گوگل براي دستيابي به برتري کوانتومي  پيش قدم شده است و مي توان 
این غول فناوري را رهبر این حوزه دانســت. احتمالا با شنيدن اصطلاح 
محاسبات کوانتومي  به یاد فيلم هاي علمي تخيلي افتاده اید، اما باید بدانيد 
محاسبات کوانتومي  کاملا واقعي بوده و بدون شک با توسعه آن مي توان 
به دستاوردهاي مهمي  رسيد. اگر بخواهيم محاســبات کوانتومي  را به 
شکل ساده توضيح دهيم، این محاسبات  براي تامين نيروي محاسباتي 
خارق العاده خود از پدیده گيج کننده مکانيک کوانتومي  استفاده مي کند. 
یک کامپيوتر کوانتومي  قادر است به آساني از ابررایانه هاي برتر دنيا سبقت 
بگيرد که چنين قدرت پردازشي به دليل کيوبيت هاي عجيب آن است. باید 
بدانيد درحال حاضر رایانه ها از بيت ها بهره مي برند که جریاني از پالس هاي 
الکتریکي یا نورهاي نمایانگر صفر و یك را شامل مي شوند. کيوبيت از لحاظ 
فيزیکي یک سامانه کوانتومي  دوحالتي محسوب مي شود؛ به بيان دیگر 
سيستمي  است که به کمک مکانيک کوانتومي  قابل توصيف بوده و در زمان 

اندازه گيري یکي از دوحالت ممکن را انتخاب مي کند.

  بازیايرانی

نبوغتوجهبهجزئيات

سقوط فيفا نزديک است

  
نشان های تجاری که اخيرا توسط شرکت تيک تو ثبت شده سبب 
می شود توجهات به در دست ساخت بودن نسخه جدید بازی مافيا 
معطوف شود. ریمستر نسخه دوم هم یکی از احتمالات نه چندان 
دور از انتظار به شمار می رود. شرکت تيک تو در ماه آگوست سه 
نشان تجاری مربوط به مجموعه مافيا را به ثبت رسانده است. دو 
مورد از آن ها مربوط به لوگو دو بازی اول این مجموعه می شود اما 
لوگو سوم را تاکنون در هيچ کدام از بازی های قبلی این مجموعه 
مشاهده نکرده بودیم.

  
شرکت توکی گيمز و استودیو گيرباکس از فروش 5 ميليون 

نسخه ای بازی »بردرلندز 3« در 5 روز خبر دادند. بدین ترتيب 
نسخه جدید مجموعه بردرلندز علاوه بر شکستن رکورهای 
مختلف، لقب سریع ترین فروش در تاریخ بازی های شرکت 
توکی را به خود اختصاص داد. در خبری که توسط نشریه 

بيزنس وایز منتشر شد توکی گيمز اعلام کرد که قسمت سوم 
از سری بازی بردرلندز چندین رکورد را شکسته و به نام خود 
ثبت کرده است. در مدت زمان 5 روز پس از انتشار، 50 درصد 
مخاطب یيشتر بردرلندز 3 را در مقایسه با بردرلندز 2 که در 

سال 2012 عرضه شد خریداری کرده اند.

کپي هاي آبرومند
درباره تعدادي از موفق ترين بازي هاي تفنني بازار اندرويد ايران

فرداد معبودی | چند روز پيش اهالی رســانه 
موفق شدند دمویی سه ســاعته از گيم پلی 
بــازی The Last of Us Part 2 )آخرین ما: 
قسمت2( را پشت درهای بسته تجربه کنند. 
اکنــون بازخوردها و واکنش هــای مربوط به 
تجربه دمو بازی به صورت عمومی منتشر شده 
و به واســطه آن جدیدترین موارد از اطلاعات 
بــازی The Last of Us Part 2 به اشــتراک 
گذاشته شده اســت. اولين بخش از گيم پلی 
دمو بازی به مرحله ای مربوط می شــود که در 
آن دو شــخصيت الی و دینا در صحرای برفی 
وایومينگ در حال گشت و گذار هستند. این 
مرحله بيشتر روی جوانب داســتانی و نقاط 
ضعف و ظرافت های درونــی الی تمرکز دارد و 
رابطه او با دوستش دینا را به تصویر می کشد. 
پس از آن نوبت به مرحله دیگری می رسد که 

رویکرد کاملا متفاوتی داشــته و نيمه تاریک، 
خشمگين و بسيار خشن الی را در حال درگيری 
با بازماندگانی در شهر سياتل نشان می دهد. 
براساس جزئيات منتشر شده توسط افرادی که 
بازی را تجربه کردند، خشونت بازی به طرز قابل 
توجهی افزایش یافته و این مورد، امری است 
که برای زنده ماندن در دنيای بازی ضروری به 
شمار می رود. از جمله جزئيات قابل توجهی که 
به آن اشاره شده و در نمایش های جدیدی که 
از گيم پلی بازی توســط وبسایت های مختلف 
منتشر شده هم مشاهده می شود بدین شرح 
است که هر کدام از شخصيت های غير قابل بازی 
یا دشمنان بازی برای خود نامی جداگانه داشته 
و از طریق صدا کردن نام یکدیگر، با هم ارتباط 
برقرار کرده و تعامــل می کنند. امری که به هر 
چه واقع گرایانه تر شدن بازی کمک کرده است. 

 The Last of Us Part 2 سایر اطلاعات بازی
به شرح زیر است: یک سيستم گشت زنی در 
محله شهری جکســون در ایالت وایومينگ 
ایجاد شده است. الی اکنون وظيفه دارد تا در 
گشت زنی شرکت نماید که گاهی این گشت زنی 
روی اســب و به همراه دینا صورت می گيرد و 
آن ها به دنبال موجودات آلوده شده، قاتل ها و 
بازماندگان می گردند. پوشش گياهی سرسبز، 
آنچه از شهر سياتل در واشنگتن باقی مانده را 
احاطه کرده است. در این محيط، پوشش انبوه 
گياهی نمادینی که پيش از این در نسخه اول 
مشاهده کرده بودیم و محيط های جهان بازی 
را در خود بلعيده به چشم می خورند. جزئيات 
بسيار چشمگيری در دمو بازی مشاهده شده 
به طوری که اســتودیو ناتی داگ کوچک ترین 
عنصر حاضر در بازی را به بالاترین درجه و سطح 

خود رسانده است. در این دمو حرکت و انعطاف 
ماهيچه اســب ها هنگامی که قدم می زنند به 
وضوح مشاهده می شوند. علف های بلند موج دار 
شده و شاخه های درختان نيز به همراه باد تکان 
می خورند. همچنين در چهره الی هنگامی که 
در حال به قتل رساندن یک دشمن است تمرکز 
خاص و قابل توجهی دیده می شود. ميز کار کاملا 
جدیدی در بازی پياده سازی شده که در آن الی 
می تواند ســلاح هایش را ارتقا دهد. جزئيات 
انيميشن ها برای مثال در هنگامی که خشاب 
یک شــاتگان را تعویض می کند شگفت انگيز 
هستند. قابليت پرش اضافه شده به الی اجازه 
می دهد به سطوح بالاتر پریده که همين موضوع 
فرصت قرار گرفتــن در مکانی با مزیت بهتر را 
برایش فراهم می کند. همچنين می تواند از ميان 

شکاف ها عبور کند. 

  
آمار منتشر شده از سوی گزارش مالی جدید شرکت دیجيتال براس که 
کمپانی مادر ناشر بازی کنترل یعنی 505گيمز محسوب می شود نشان 
می دهد برای انحصار بازی کنترل در بازار کامپيوترهای خانگی، آن ها 
مبلغ 9/49 ميليون یورو معادل حدود 10/5 ميليون دلار از سوی اپيک 
گيمز دریافت کرده اند. با توجه به عملکرد مالی پایين تر از انتظارات 
کنترل حالا می توان دید که بخش عمده ای از هزینه های این اثر به 
واسطه فروش امتياز عرضه آن جبران شده.

نگاهي به بازگشت موفق ژاپني ها در نقد و بررسي 
2020 PES بازي فوتبال
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مرگ سه کودک زیر دیوار گلی در سمنان 
فرمانده انتظامی اســتان سمنان از مرگ ســه کودک بر اثر ریزش آوار خبر داد. 
سرهنگ عبداله حســنی با اعلام خبر مرگ ســه کودک در روستایی در استان 
ســمنان، درباره جزئیات این حادثه اظهار کرد: در پی کســب خبری مبنی بر 
فروریختن دیواری گلی و مخروبه در روستای کندو در سمنان و گرفتار شدن سه 
پسر بچه زیر آوار، مأموران انتظامی به سرعت برای بررسی به محل حادثه اعزام 
شدند. با حضور مأموران در صحنه و بررسی های اولیه مشخص شد سه پسر بچه 
)دو پسر 9 ساله و دیگری 11 ساله( مشغول بازی زیر دیواری گلی و مخروبه بودند 
که به علت فرسودگی، دیوار روی آنها فرو ریخته بود. متأسفانه تلاش اهالی روستا و 
تیم های امدادی و اورژانس برای نجات و احیا کودکان نتیجه نداد و هر سه پسربچه 

بر اثر این حادثه جان باختند.

بازگشت قاتل مسلح به ایران
رئیس پلیس بین الملل نیروی انتظامی از دستگیری قاتل متواری و انتقال آن به 
کشور خبر داد. سردار هادی شیرزاد در تشریح این خبر اظهار داشت: در پی اعلام 
مقام قضایی یکی از استان های کشــور مبنی بر اینکه فردی متهم به قتل عمد با 
سلاح گرم، به یکی از کشورهای منطقه متواری شده است، پلیس بین الملل ناجا 
ضمن هماهنگی های لازم با مراجع مربوطه زمینه انتقال متهم به کشور را فراهم 
کرد. ماموران پلیس بین الملل ناجا، پس از ردیابی و شناسایی متهم، با هماهنگی 
مأموران آگاهی اســتان مربوطه، از طریق خانواده وی اطلاعات تکمیلی را اخذ 
کردند. با هدایت عملیاتی اداره تحقیقات جنایی پلیس بین الملل ناجا و با استفاده 
از ظرفیت های موجود در کشور در نهایت متهم به کشور بازگردانده و جهت طی 

مراحل قانونی و پلیسی تحویل مقامات قضایی شد.

شوتی های ۷ ميلياردی در عسلویه دستگير شدند
جانشین فرمانده انتظامی استان بوشــهر از توقیف پنج دستگاه خودرو سواری 
تندرو )شــوتی( حامل هفت میلیارد و ۶4۰ میلیون ریال انواع کالای قاچاق در 

شهرستان عسلویه خبر داد.
سرهنگ حیدر سوسنی اظهار کرد: ماموران پلیس آگاهی شهرستان عسلویه در 
یک عملیات هماهنگ با رصد اطلاعاتی ۵ دستگاه خودرو شوتی که از تعدادی انبار 
در شهر نخل تقی اقدام به بارگیری کالاهای قاچاق می کردند را شناسایی کردند. 
این خودروها قصد داشتند با خروج از شهرستان تنگستان در استان های همجوار 
محموله های خود را به مقصدهای از پیش تعیین شده انتقال دهند. در بازرسی 
از خودروها 1۰9 دستگاه لپ تاپ، 7۵ واشر سرسیلندر خودرو، ۵1۰۰ قلم لوازم 

آرایشی فاقد مدرک گمرکی کشف شد.

فوت زن ميانسال در اثر انفجار منزل
فرمانده انتظامی شهرســتان دهلران از انفجار گاز در یک منزل مسکونی و مرگ 

یک خانم ۵9 ساله خبر داد.
سرهنگ منوچهر مکی ، اظهار داشت: ساعت  4:2۰  صبح دیروز بر اثر انفجار گاز 
یک باب منزل مسکونی در شهرک بعثت به صورت کامل تخریب و منازل دیگر 
دچار خسارت شدند. متاسفانه بر اثر این انفجار یک خانم ۵9 ساله به علت شدت 
انفجار و ریزش آوار فوت و تعدادی از ساکنان منازل اطراف نیز مصدوم شدند. در 
همان ساعت اولیه اعضای شورای تامین شهرستان در محل حادثه حضور یافتند.

راننده نوجوان بلاي جان دوست 15 ساله اش شد
برخورد یک دستگاه سواری پژو به رانندگی نوجوانی 1۶ ساله با درخت در یزد، به 

مرگ سرنشین 1۵ ساله این خودرو و ضربه مغزی راننده منجر شد.
سرپرست پلیس راهور استان یزد در تشریح این خبر بیان داشت: شدت این حادثه 
رانندگی که در خیابان امام رضا یزد رخ داد، به علت سرعت بالا به حدی بوده که 
پس از برخورد خودرو با درخت، موتور آن از جا کنده و تا فاصله زیادی از خودرو 
پرتاب شده است. این دو نوجوان فاقد گواهینامه بودند و حادثه ناگوار یاد شده در 
نزدیکی محله حسن آباد یزد رخ داده است. این مقام انتظامي در ادامه گفت: یک 
موتورسوار 7۰ ساله و فاقد کلاه ایمنی که 31 شهریور ماه امسال بر اثر برخورد با 
یک دستگاه خودرو در خیابان صابر یزدی در بیمارستان بستری شده بود شامگاه 

گذشته به دلیل شدت جراحات وارده فوت شد.

دستگيري قاچاقچيان در راه آهن
ماموران پلیس راه آهن باهوشیاری و دقت عمل موفق به کشف مواد مخدر از دو 

مسافر قطار زاهدان - تهران شدند.
سرهنگ حشــمت اله ملکی، فرمانده پلیس راه آهن در تشریح جزئیات این خبر 
اظهار داشت: ماموران پلیس راه آهن در راستای تشدید اقدامات کنترلی و مبارزه با 
سوداگران مرگ، با هوشیاری و دقت عمل موفق به کشف مواد مخدر از نوع تریاک 
از دو مسافر قطار زاهدان - تهران شدند. مأموران ضمن رعایت حقوق شهروندی 
با بررسی بار این مسافران موفق به کشف 1۰ کیلو و 4۰۰ گرم تریاک که به طور 

ماهرانه ای بسته بندی شده بود، شدند .

  اخبار 

به گزارش هفت صبح، ســال گذشــته بود كه ماموران 
انتظامي در محدوده فرمانیه تهران با تماس شهروندان 
در جریان یك فقره ســرقت خونیــن از خانه اي در این 
محدوده قرار گرفتند و با حضور سریع در محل تحقیقات 

خود را براي مشخص شدن موضوع آغاز كردند. 
مرد مجروح كه صاحبخانه بود در تشــریح ماجرا گفت: 
امشب از سفر انگلیس به خانه بازگشتم و هنگامیكه در 
را باز كردم با دو نفر روبه رو شدم كه صورت هاي خود را 
پوشانده بودند و در حال حمل اموال داخل خانه بودند. 
خواســتم فرار كنم كه آنها مرا گرفتند و با بستن دست 
و پاهایم جلوي فرار مرا گرفتنــد. آنها با كتك زدن من 
خواســتند كه رمز گاوصندوق را لو بدهم اما من به این 
كار راضي نشــدم و در نتیجه آنها شروع به شكنجه من 
كردند و با توجه به اینكه من سر و صدا مي كردم پس از 
ساعتي تصمیم گرفتند خانه را ترك كنند تا همسایه ها 
نیز از ماجرا باخبر نشوند. من هم بعد از فرار آنها با تلاش 
و زحمت توانستم با پلیس تماس بگیرم و الان به شدت 

مجروح شده ام. 
بنابراین گزارش، شــاكي از نواحي پا و صورت با ضربات 
متعدد چاقو زخمي شــده بود و با توجه به حساســیت 

موضوع سریعا ماموران براي دســتگیري متهمان وارد 
عمل شدند.شاكي بعد از گذشت روند درمانش به اداره 
آگاهي رفت و از ماجرا با این ادعا پرده برداشــت: وقتي 
ســارقان در خانه من صحبت مي كردند متوجه شــدم 
كه لهجه آنها شــبیه لهجه سرایدار ساختمان است و به 
همین دلیل من به سرایدار خانه در دست داشتن در این 
سرقت شك دارم. من فكر مي كنم او اطلاعات خانه من 
را به سارقان داده است و از آنجایي كه قرار نبود من شب 
بعد از واقعه به خانه بازگردم آنها آمــده بودند با خیال 
راحت سناریوي سرقت شان را اجرا كنند كه با رسیدن 

من ناكام ماندند. 
با توجه به این موضوعات سرایدار ساختمان نیز دستگیر 
شد و وقتي در برابر ماموران قرار گرفت گفت: من سارقان 
را نمي شناسم و نمي دانم كه صاحبخانه از چه موضوعي 

صحبت كرده است. 
با این حال تحقیقات ماموران چیزي  وراي این موضوع را 
ثابت مي كرد. سرایدار تحت بازجویي هاي فني و پلیسي 
بیشــتري قرار گرفت و وقتي دیگر چاره اي جز اعتراف 
نداشت به معاونت در این سرقت اعتراف كرد و گفت آن 
شب با دادن اطلاعات خانه شاكي، از فامیل هایم خواستم 

كه به خانه او بروند و از آنجا سرقت كنند. 
در ادامه با توجه به این اعترافات پلیس موفق شــد دو 
متهم دیگر پرونده را بازداشت و به اداره آگاهي منتقل 
كند. در آنجا نیز متهمان كه مانند همدستشــان منكر 
اتهــام ارتكابي بودنــد در رودررویي با شــاكي و متهم 
دیگر پرونده لب به اعتراف گشــودند و پرده از حقیقت 
ماجرا برداشتند. آنها مدعي بودند سرایدار ساختمان از 
فامیل هاي آنها است  و آنها را براي سرقت از خانه شاكي 

كه آن روز ها در انگلیس به سر مي برد خبر كرده بود. 
همچنین یكي از سارقان كه او هم سرایداري با مدرك 
فوق لیسانس بود عنوان داشــت: ما فكر مي كردیم كه 

قرار است صاحبخانه فردا شب بیاید و به همین دلیل در 
خانه ساكن شدیم تا بتوانیم در گاوصندوق را باز كنیم 
اما همینكه صاحبخانه رســید فهمیدیم چه اشتباهي 

كرده ایم و به همین دلیل اتفاقات بعدي نیز رخ داد. 
با تكمیل پرونده، كیفرخواست علیه متهمان صادر شد 
و روز گذشته هر سه متهم در شعبه 11 دادگاه كیفري 
یك استان تهران پاي میز محاكمه ایستادند كه پس از 
طرح دفاعیات از سوي متهمان، قضات وارد شور شدند 
و دو متهم سارق پرونده را به 1۰ سال زندان و سرایدار 
ساختمان شاكي را كه در این سرقت معاونت داشت را 

نیز به زندان كمتري محكوم كردند. 

 ماجراي یک  سرقت 
وحشتناك در فرمانيه

باندمخوفي كه از خانه يك مرد ثروتمند در فرمانيه تهران سرقت كرده 
بودند روز گذشته در شعبه يازدهم دادگاه كيفري يك استان تهران 

محاكمه شدند

 سرقت مسلحانه از عابران پياده در تهران!
معاون مبارزه با جرائم جنایی پلیــس آگاهی تهران بزرگ 
گفت: سارق مسلحی که با کلت کمری از رهگذران سرقت 

می کرد و به 3۰ فقره سرقت اعتراف کرد دستگیر شد.
سرهنگ علی گودرزی در تشــریح این خبر افزود: در تاریخ 
بیست و هشتم مرداد سال جاری خانمی با مرکز فوریت های 
پلیسی 11۰ تماس گرفت و از وقوع سرقت مسلحانه ناموفق 
در محــدوده خیابان ملاصدرا که منجر به جراحت شــدید 

همسرش شده بود خبر داد.
شاکی گفت: من و همســرم در حال پیاده شدن از خودرو 
شــخصی مان بودیم که ناگهان جوانی با تهدید سلاح گرم 
کیف دستی من را کشید ولی همسرم کیف را به داخل خودرو 
انداخت و مانع از سرقت شد اما ســارق با شلیک یک تیر به 
سمت همسرم او را از ناحیه راســت سینه به شدت مجروح 
کرد و با خودرو پژو 4۰۵ مشــکی رنگ از محل گریخت. با 

دریافت تماسی مشابه در همان شــب کارآگاهان به محل 
سرقت اعزام شدند و با خانم جوان دیگری روبه رو شدند که 

به شیوه مشابه از وی سرقت شده بود.
شــاکی دوم در اظهاراتش به ماموران گفت: در حال پیاده 
شــدن از خودرو بودم که ناگهان مرد جوانی به ســمت من 
حمله ور شد و با ســلاح کمری قصد سرقت کیف دستی مرا 
داشت که کمی مقاومت کردم ولی ســارق یک تیر هوایی 
شلیک کرد و کیفم  را بدون هیچ گونه مقاومتی به وی دادم و 
پس از آن از محل گریخت. کلیه مبالغی که داخل کیفم بود 

1۵ میلیون تومان ارزش داشت.
گودرزی گفت: مشــخصات به دست آمده در اختیار تمامی 
گشت های سطح شهر تهران قرار گرفت و بعد از مدتی کوتاه 
خودروی پژو 4۰۵ مشــکی رنگ به همراه سارق در اتوبان 
شهید باقری توسط واحد گشــت خودروی کلانتری 12۶ 

تهرانپارس دیده شــد و ماموران در عملیات تعقیب و گریز 
نیم ســاعته خودروي متهم را متوقف کردند ولی ســارق با 
پای پیاده از محل گریخت و در بررسی از داخل خودرو، یک 
قبضه سلاح گرم به همراه خشــاب و هفت فشنگ جنگی و 
دو عدد پوکه، یک قبضه سلاح سرد تعدادی اموال مسروقه 
و چند دستگاه تلفن همراه سرقتی کشــف شد و خودرو با 
هماهنگی های لازم به پارکینگ منتقل شــد. با استفاده از 
سایر ارکان خودرو، مالک اصلی خودرو شناسایی و مشخص 

شد که مالک مردی به نام رامین 31 ساله است.
نتیجه تحقیقات انجام شده در اختیار مقام قضایي قرار گرفت 
و با هماهنگی های لازم مخفیگاه متهم در محدوده گلشهر 
کرج شناســایی و کارآگاهان موفق شدند در بیست و هفتم  
شهریور ماه طی یک عملیات پلیسی سارق را دستگیر و به 

اداره یکم منتقل کنند.

رامین در توضیح اقدامات خود به کارآگاهان  گفت: ســلاح 
گرم  را در یکی از شهرهای غربی کشور خریداری کرد و پنج 
ماه است که به همین شیوه از رهگذران سرقت و زورگیری 
می کنم و تا کنون مرتکب  3۰ فقره ســرقت شده ام  و اموال 
سرقتی را به فردی به نام فرهاد به مبلغ ناچیزی می فروختم 
و پول حاصله را صرف خرید مواد مخدر می کردم. در شاخه 
دیگری از تحقیقات مشخص شد رامین دارای سوابق کیفری 
در زمینه های سرقت و مواد مخدر بوده و به اتهام سرقت به 
عنف از رهگذران تحت تعقیب پلیس شهر زنجان بوده است.

با توجه به اعتراف صریح متهم به سرقت مسلحانه و سرقت از 
داخل خودرو و زورگیری و همچنین شناسایی پنج مالباخته 
دیگر که به همین  شیوه مورد سرقت قرار گرفته اند، متهم با 
دستور قضایی برای تحقیقات تکمیلی در اختیار کارآگاهان 

اداره یکم قرار گرفت.

 نگهبان ساختمان  سارق از آب در آمد
رئیس کلانتری 17۵ باقرشهر از دستگیری سارقی خبر داد که با همکاری نگهبان ساختمان 
نیمه کاره، تجهیزات و ابزار آلات ساختمانی را سرقت کرده بود.  سرگرد  داوود آقازاده در 
توضیح این خبر بیان داشت: ساعت 1۶ دوم مهرماه امسال، سازنده ساختمان نیمه کاره ای 
به کلانتری مراجعه و اظهار داشت: به محل کارم که ساختمانی نیمه کاره است مراجعه 
کردم و متوجه شدم تعدادی تجهیزات ساختمانی از قبیل  ۵۰۰ کیلو آهن میلگرد، 1۰ عدد 
بیل وکلنگ، ۵ عدد بشکه بزرگ، 3۰۰ کیلو آهن آلات ضایعاتی، ۶۰ متر سیم کابل مسی، 
4 عدد تخته بنایی سرقت شده است. تیمی از ماموران کلانتری برای بررسی موضوع به 
نشانی اعلامی اعزام و تحقیقات پلیسی را آغاز کردند. نگهبان ساختمان که پاسخ درستی 
به سوالات پلیس نمی داد به عنوان اولین مظنون پلیس مورد تحقیق قرار گرفت و سپس 
در تحقیقات میدانی ، چهره سارق شناسایی شد. شناسایی مخفیگاه متهم در دستور کار 
قرار گرفت و با هماهنگی مقام قضایی تیمی از ماموران کلانتری به مخفیگاه متهم اعزام و 
ماموران کلانتری باقرشهر موفق شدند در یک عملیات پلیسی متهم را دستگیر و تعدادی 
از اموال سرقتی مالباخته را در مخفیگاهش کشف کنند. متهم در کلانتری به همکاری 
نگهبان ساختمان اقرار و اظهار داشت: مبلغ 2 میلیون تومان به نگهبان ساختمان به ازای 

همکاری با وی پرداخت کرده است. 
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  يك تير و دو نشان 
ســطل هاي زباله هميشــه جایگاهي براي تامين خوراك 
گربه هاست. براي همين اســت كه وقتي داخل سطل زباله 
آشغال مي اندازید هميشه منتظرید از داخل آن صداي گربه 
بشنوید یا گربه اي از درون ســطل بيرون بپرد. اینجا نقش 
تفكيك زباله و جدا كردن غذاهاي خشــك و تر از هم بسيار 
حائز اهميت اســت. حتي گاهي خطر بریدن زبان یا دست 
و پاي حيوانات با درقوطي ها هم وجــود دارد. حالا با دیدن 
یك دستگاه تفكيك زباله در پارك قيطریه به نظر مي رسد 
این معضلات تا حدود زیادي حل شده است. اما این دستگاه 
چيست و از كجا آمده؟ دنيا ذوالقدري مي گوید:» این دستگاه 
وارداتي اســت و نمونه آن را در خارج از كشور دیده است و 
دوستدار حيوانات و محيط زیست بودنش باعث شده با هزینه 
خود این دستگاه را به ایران بياورد و آن را در پارك قيطریه 
مســتقر كند.« هرچند كه فعلا تنها یك عدد از این دستگاه 
در ایران وجود دارد اما با اختراع دستگاه هایي مشابه مي توان 

این رویه را گسترش داد و فرهنگ سازي كرد.

 جمع آوري 200 بطري در يك روز 
حالا نزدیك به دو هفته است كه دستگاه مهرباني در پارك 
مستقر است. مردم وقتي از كنار آن رد مي شوند مي ایستند 
و بروشور آن را مطالعه مي كنند و در برنامه آینده خود خرید 
غذاي حيوانــات و ریختن آن در دســتگاه را قرار مي دهند. 
ذوالقدري هــدف اصلي از اســتقرار این دســتگاه را ایجاد 
فرهنگ سازي در زمينه  تفكيك زباله و غذارساني به حيوانات 
شــهري و كمك به محيط زیســت مي داند و درباره ميزان 
استقبال از این دســتگاه مي گوید:» ميزان استقبال در این 
مدت كوتاه بسيار بالا بوده و در روز حداقل تعداد 200 بطري 
جمع آوري مي شود كه این تعداد با شناخت بيشتر افراد از این 
دستگاه روز به روز بيشتر مي شود. همچنين بازخوردها بسيار 
مثبت و خوب بوده  و ما این را از تلفن هایي كه به مجموعه ما 

و شهرداري مي شود متوجه مي شویم.« 
 يك دستگاه با دو مخزن غذا و آب 

دســتگاه مهرباني یك ورودي ظرف دارد و یك ورودي آب 
و مكانيزم آن به این ترتيب اســت. این دســتگاه یك پنل 

خورشــيدي دارد كه باتري هایش از انرژي خورشيد شارژ 
مي شود و سنســوري دارد كه بر اســاس آن مقداري غذاي 
خشــك براي گربه ها در ظرف ریخته مي شود. یعني بعد از 
اینكه بطري هاي بازیافتي، شيشــه و قوطي هاي نوشابه را 
داخل دستگاه مي اندازید بر اســاس سنسور دستگاه حجم 
معيني غذاي خشك كه مخصوص حيوانات است در ظرف 
غذاي پایين ریخته مي شود. همينطور اگر بطري آب دارید 
كه ته مانده آن را دیگــر نمي خواهيد یك مخزن بطري آب 
دارد كه با انداختن آن بطري داخل مخزن آب آشــاميدني 
تميز به گربه ها مي رسد و بطري به دســت اداره پسماند.به 
این ترتيب گربه ها هم می توانند از آب و غذاي تميز و مناسب 
اســتفاده كنند. ذوالقدري مي گوید:» این دســتگاه به این 
ترتيب مي تواند به محيط زیست و تفكيك زباله كمك كند كه 
شهروندان مي توانند زباله هاي خودشان را داخل این دستگاه 
بيندازند.  با این كار هم به حيوانات شهري غذارساني  و هم 
تفكيك زباله مي شود چون داخل این دستگاه هيچ زباله اي 
جز زباله هاي بازیافتي ریخته نمي شود و این كمك بزرگي به 

تفكيك زباله براي شهرداري است.«
  در هواي سرد بيشتر به داد حيوانات برسيد 

با ورود به فصل پایيز و در پي آن زمســتان، هواي ســرد و 
یخبندان دسترســي به غذا را براي حيوانات شــهري به 
شدت ســخت می كند. به همين دليل وجود جایگاه هایي 
مشخص كه خوراك حيوانات را تامين كند كار  بسيار مهم 
و ارزشمندی اســت. در این بين گربه ها در فضاي شهري 
آزادانه در رفت و آمدند و طي این سال ها به زندگي در كنار 
انسان ها خو گرفته اند. سگ ها در فضاهاي خارج از شهر یا 
در پارك هاي جنگلي پراكنده اند و این دستگاه ها مي تواند 
براي ســگ ها هم مورد اســتفاده قرار گيرد. به این ترتيب 
در جایي كه سگ ها هم هســتند مي توان از غذاي خشك 
مخلوط سگ و گربه استفاده كرد تا هر دو گروه بتوانند از آن 
استفاده كنند. این دستگاه ها به ميزان 10كيلو غذاي خشك 
گنجایش دارد و چه خوب است اگر به تعداد زیاد در سطح 
شهر پراكنده شود و این شيوه غذارساني مدرن به حيوانات 

فرهنگ سازي شود.

دستگاه مهرباني
براي حيوانات 

گزارشي از اولين دستگاه مكانيزه تامين غذا براي حيوانات 
شهري در فضاهاي عمومي شهر

هانيه درويش|دســتگاه مهرباني مصداق بارز ضرب المثل يك تير و دو نشان است يعني شما مي توانيد 
با اين كار هم به كاهش آلودگــي محيطي كمك كنيد و هم خوراكي براي حيوانات شــهري تهيه كنيد. 
كافي است كمي مهربان و حيوان دوست باشيد. پارك قيطريه كه تعداد زيادي گربه را در خود جاي داده 
است مي توانست بهترين گزينه براي استقرار اين دستگاه باشد و حالا چند روزي است گربه هاي پارك 
دستگاه جديدي را  بين خود مي بينند كه بوي غذا مي دهد و شايد بتواند غذاي روزانه شان را بدون دردسر 
برايشان تامين كند. با دنيا ذوالقدري، مدير عامل شركت پت واش كه باني اين دستگاه مهربان شده است 

گفت و گويي كرده ايم.

رکوردرضازاده،روز6مهروپژمانفر
10 مقاله پربازديد ويکی پديا در روز 5 مهر:
1. حسين رضازاده/ 2. یک مقاله غيراخلاقی

3. فهرست رکوردهای جهانی در وزنه برداری المپيک
4. بهداد سليمی/ 5. لاشا تالاخادزه/ 6. نظامی گنجوی

7. سریال ستایش/ 8. فيلم متری شيش و نيم
9. احمدعلی مقيمی/ 10. هادی چوپان

پنج پست تلگرامی پربازديد در روز 5مهر )بر اساس سامانه تلگرافی(
1. درباره ســاعت 5:43:21 روز شــنبه 6 مهر 98 که در ساعت و تاریخ 
آن تمامی اعداد پشت ســر هم قرار می گيرند )4.32 ميليون بازدید در 

6090 کانال(
2. بن سلمان مسئوليت قتل خاشقچی را پذیرفت )2.93 ميليون بازدید 

در 891 کانال(
3. خبر زلزله در استانبول )1.77 ميليون در 449 کانال(

4. ترامپ ورود مقام های ایران و خانواده آن ها بــه آمریکا را ممنوع کرد 
)1.65 ميليون بازدید در 656 کانال(

5. واکنش رهبرانقلاب به سخنان اخير ترامپ و مکرون در سازمان ملل 
)1.34 ميليون بازدید در 455 کانال(

23 گروه کلمه کــه در چهار روز اخير، بيشــترين ميزان افزايش 
جست وجو در گوگل را داشتند  )کلماتی که با هم مشابهت معنايی 

داشتند در يک گروه قرار گرفتند(:  
1. پژمان فر/ 2. سخنرانی روحانی در سازمان ملل/ 3. تراکتور

4. موبوگرام ضدفيلتر/ 5. امام سجاد/ 6. فيلم تومووی
7. کارگزاری مفيد، مفيد آنلاین، مفيد/ 8. استخدامی دستگاه های اجرایی

9. مستر بليط/ 10. یاهو دات کام/ 11. دیليت اکانت تلگرام
12. ایران خودرو/ 13. بی بی سی پرشين/ 14. قيمت بيت کوین

15. تسنيم / 16. دانشگاه صنعتی شاهرود/ 17. آی استخدام 
18. گوگل/ 19. کارتون باب اسفنجی/ 20. علی بابا

 21. سایت سنجش/ 22. ترجمه انگليسی به فارس/  23. خبرگزاری فارس

کرمهایآرایشیوبهداشتی
امروز نگاهی می کنيم به انواع مختلف و نيز برندهای گوناگون کرم های آرایشی 
و بهداشتی و می بينيم که کدام کرم از کدام برند بيشتر مورد توجه قرار گرفته 

است: 
1. بيشترین انواع مورد توجه کرم ها عبارتند از: کرم پودر، کرم ضدآفتاب، کرم 
دور چشم، کرم شب، کرم مرطوب کننده، کرم دست، کرم مو، کرم روشن کننده، 
کرم ضد لک، کرم آبرســان، کرم ضد چروک، کرم سفيدکننده، کرم موبر، کرم 

واژینال، کرم ترميم کننده، کرم لایه بردار و کرم آرگان،
2. بيشترین برندهای مورد توجه عبارتند از: الارو، سينره، لورئال، بایودرم، استه 

لودرم، ميبلين و ویشی. 
3. بيشترین ميزان رشد جست وجو برای کرم پودرهای دائم بوده است. 

4. بيشترین ميزان رشد جســت وجو در ميان کرم ها هم برای این برندها بوده 
است: کرم ليفتينگ لدورا، کرم دور چشم لدورا، کرم آر کی، کرم آگوستا، کرم 
پودر کاپرا، کرم کامان، کرم پودر کاليستا، کرم مرطوب کننده کامان، کرم پودر 
لدورا، کرم درماکول اصل، کرم تریاک، کرم معجزه، کرم هدی بيوتی، کرم دور 

چشم پریم، کرم استه لودرم و کرم ميبلين. 
5. سایت داروکده هم بيشترین ميزان جست وجو و رشد جست وجو در ارتباط 

با این کلمه را داشته است. 

     ترند

     ترند تجاری

     خرده روایت هایی از فرنگ

وقتی ساکنان کاليفرنيای شمالی می خواهند به مسجد صبا 
 »SABA ISLAMIC CENTER« بروند، تابلویی با عنوان
در ميانه  بزرگراه شرقی-غربی 237 خودنمایی می کند. اگر 
به مکان فلش مشــکی رنگ در عکس دقت کنيد، بالای تابلو 
نوشته شده »ADOPT-A-HIGHWAY« یا »به فرزندی 

پذیرفتنِ یک بزرگراه«.
این طرح بدین معناست که مرکز اســلامی صبا، پاکسازی 
دوره ای قســمتی از این بزرگراه و تميزسازی آن از آشغال و 
زباله را برعهده گرفته است. به طور خلاصه برای اینکه گروه تان 

سرپرستی بخشی از یک بزرگراه را برعهده بگيرد، ابتدا باید 
قســمتی از یک بزرگراه را انتخاب و از طریق وزارت حمل و 
نقل فرم های مربوطه را پر کنيد، ســپس یک مامور محلی با 
شما ارتباط می گيرد تا مراحل کار و جزئيات را شرح دهد. اگر 
بخواهيد مثل این عکس، نام گروه تان روی تابلو بخورد باید 
مبلغی را بپردازید. هر گروه حداقل بایستی چهار بار در سال 
دستکش و جليقه های با رنگ روشن و متمایزکننده بپوشد 
تا اقدام به جمع آوری زباله و آشــغال به وســيله  کيسه های 
مخصوص نماید. در انتها بعد از هر بار پاکســازی، یک کارت 

گزارش را پر می کنيد که چه کارهایــی انجام داده اید و چه 
مقدار زباله جمع کرده اید.

طبق اعلام رسمی ، این طرح توانسته 60 هزار مایل بزرگراه 
را پاکسازی کرده و 48 هزار بســته زباله معادل با 300 هزار 

پوند جمع آوری نماید.
برخی مراکز اسلامی در آمریکا برای نشان دادن حسن نيت 
خود در جو اسلام ستيزانه  سال های اخير، چنين کاری را انجام 
می دهند تا به رهگذران بگویند همسایگان مسلمان شان به 
فکر بهداشت و ســلامت محيط زندگی خود هستند. انگيزه  
دیگر، عمل به دستورات اســلام در قبال بهداشت و نظافت 
است، چنانکه یکی از مراکز اســلامی آمریکا، حدیث زیر را 

سرلوحه  اقدام خود قرار داده:
»و برداشتن یک شیء مضر از مسير، مصداقی از صدقه دادن 

است.«
@K1inUSA

طرحبهفرزندیپذیرفتنِیکبزرگراه!

     از خبرها

شرایطویژهفروشبيمههايمسئوليتبيمهنویندرمهرماه

رضایتمشتریاولویتنخستبيمهکوثر

بازدیددکترچایچیازغرفهبيمهحکمتدرپنجميننمایشگاهبورس،بانکوبيمهاصفهان

افتتاحشعبهجدیدبيمهسرمددرگرگان

شرکت بيمه نوین به پاس 
ارزش نهادن بــه اعتماد 
مشــتریان خــود و بــه 
مناســبت شــروع فصل 
مــدارس، محصــولات 
بيمه اي خود را با شرایط 
ویژه در مهرماه به فروش مي رساند. به گزارش روابط 
عمومي  بيمه نوین، این شرکت در راستاي گسترش 

فرهنگ بيمه اي، جشنواره فروشي تحت عنوان »پایيز 
با نوین« ایجاد کرده اســت که طــي آن مهم ترین 
بيمه نامه  هاي مسئوليت خود را با تخفيف هاي ویژه 

به فروش مي رساند.
جشــنواره »پایيز با نویــن«، از یکم مهرمــاه آغاز 
شــده و تا ٣٠مهرماه ادامه دارد. در این جشــنواره 
بيمه نامه هــاي مســئوليت، »مدیران باشــگاه  ها و 
مجموعه هاي ورزشــي«، »مدیران مهدکودک ها«، 

»مدیران مجتمع ها و مراکز آموزشي« و نيز بيمه نامه 
مســئوليت حرفه اي پيراپزشــکان با تخفيف هاي 
ویژه ارائه مي شــوند. علاقه منــدان جهت تهيه این 
بيمه نامه ها و کســب آگاهي از شــرایط تخفيف ها، 
مي توانند علاوه بر مراجعه به شعب و نمایندگي هاي 
بيمه نوین با خط ویژه ٢٣٠٤٧-٠٢١ تماس گرفته و 
   www.novininsurance.com یا به پایگاه اینترنتي

مراجعه کنند.

مدیرعامل شــرکت بيمه 
کوثر در بيست  وهشتمين 
ســفر اســتانی خــود با 
نماینــدگان و كارکنــان 
اســتان  سرپرســتي 
و  خراســان جنوبی 
خانواده های آنان دیدار کرد. به گزارش روابط عمومی 
بيمه کوثر، مجيد مشعلچی فيروزآبادی در این دیدار 
ضمن گراميداشت هفته دفاع مقدس، بر عزت مندی 
ایرانيان تاکيد کرد و گفت: جهاد فقط تکليف شهيدان 
و جانبازان جنگ هشت ســاله نبود و من و شما نيز 
تکاليف ســنگينی بر دوش داریم. جهاد امروز ما این 
است که باید در راه اسلام و عزت و آسایش مردم ایران 
ثابت قدم، متحد و تحــت فرمان مقام معظم رهبری 
باشــيم. مدیرعامل بيمه کوثر همچنين با تاکيد بر 
ضرورت رعایت اصل مشتری مداری و توجه ویژه به 

رضایت مشــتریان شــرکت افزود: کســب رضایت 
بيمه گذاران هميشه و در همه حال نخستين اولویت 
شرکت بيمه کوثر است. وی تصریح کرد: پاسخگویی، 
تعهد در قبال مسئوليت است و مدیران و کارشناسان 
باید برای تامين رضایت بيمه شــدگان تلاش کنند. 
مشــعلچی با بيان اینکه توانمندسازی نمایندگان و 
شبکه فروش موجب توسعه شرکت در بخش فروش 
می شود، اظهار داشت: نمایندگان بيمه کوثر باید به 
سطحی از توانمندی برسند که به عنوان یک مدیر در 
عرصه های فروش، بازاریابی، ارتباط با مشــتریان و 
مدیریت ریسک حضور داشته باشند و در این ميان، 
حضور مدیران باتجربه و انتقال دانش و تجربه آنان به 
نيروهای جوان موجب رشد و بالندگی بيش از پيش 
شرکت خواهد شد. مدیرعامل بيمه کوثر خدمت به 
بيمه شــدگان و همراهی با بيمه گذاران را یک اصل 
دانست و گفت: اکنون این شــرکت با ایجاد راه های 

ارتباطی گوناگون، برقراری ارتباط با مشتریان، ایجاد 
بانک اطلاعاتی و باشــگاه مشــتریان توانسته است 
بسترهای رضایت ذی نفعان را فراهم کند. وی با تاکيد 
بر برنامه محــوری و اجــرای برنامه هــای ابلاغی و 
سياســت های شــرکت بــرای تحقــق اهــداف              
خاطرنشان کرد: مســئوليت پذیری، اخلاق مداری، 
توجه بــه ارزش ها و رعایت شــئونات، حفظ کرامت 
انسانی، رقابت سالم، پایبندی به مقررات و تعهدات و 
رعایت صداقت و انصاف در تعامــل با بيمه گذاران  و 
بيمه شــدگان از ارزش های حاکم بر شــرکت است. 
گفتنی اســت در این ســفر، رئيس اداره عقيدتی و 
سياسی شــرکت، معاونان مالی، فنی، برنامه ریزی و 
نظارت راهبردی و مدیران بازرسی، اداری و پشتيبانی، 
بازاریابی و فــروش و امور نماینــدگان مدیرعامل را 
همراهی کــرده و همچنين در همایــش خانوادگی 

کارکنان و نمایندگان این سرپرستی شرکت کردند.

پنجمين نمایشگاه بين المللی 
بورس، بانک و بيمه از دوم تا 
پنجم مهرماه در محل دائمی 
نمایشــگاه های بين المللی 
اصفهان برگــزار گردید. به 
گزارش روابط عمومی بيمه 

حکمت، بر این اساس شــعبه اصفهان بيمه حکمت در 
نمایشگاه مذکور حضوری فعال و موثر داشت که در ایام 
برگزاری دکتر غلامحسين چایچی مدیرعامل شرکت، 
حســين سيســتانی فرماندار اصفهان و برخی دیگر از 
مسئولان اســتان نيز از غرفه بيمه بازدید لازم را به عمل 
آوردند. گفتنی است، در این دوره از نمایشگاه 27 شرکت 

وموسســه فعال توانمندی های خــود را در فضایی به 
مســاحت چهار هــزار و 400مترمربع عرضــه نمودند 
وکارگزاری ها، صندوق های ســرمایه گذاری، بانک ها و 
موسســات مالی و اعتباری مجاز، شــرکت های بيمه و 
اســتارتاپ ها و صنایع مرتبط با بانک و بورس و بيمه از 

فعالان برگزاری این رویداد تخصصی بودند.

ســاختمان جدید شعبه 
گرگان بيمه سرمد با حضور 
رئيس هيــات مدیره این 
شــرکت افتتاح شــد. به 
گزارش روابط عمومی بيمه 
سرمد، دکتر مجتبی کاتب 
در این مراسم از رشد 77درصدی در توليد حق بيمه در 
نيمه نخست سال جاری و تحقق 159درصدی اهداف 
پيش بينی شده خبر داد. وی انتقال شعب این شرکت را 
به ساختمان های جدید مثبت ارزیابی کرد و گفت: در دو 
ماه گذشــته چندین شعبه با هدف توســعه امکانات، 
تجهيزات و رفاه حال مشتریان به ساختمان های جدید 
نقل مکان کردند که این روند در صورت نياز هر استان 

ادامه خواهد داشت. رئيس هيات مدیره بيمه سرمد از 
کسب رتبه یک توانگری مالی این شرکت برای ششمين 
سال متوالی با تایيد بيمه مرکزی در سال 98 خبر داد و 
کســب این عنوان را از ابتدای فعاليت شرکت تاکنون 
نشان از اعمال مدیریت صحيح ریسک دانست. وی در 
ادامه سفر اســتانی خود با نمایندگان استان گلستان 
دیدار کرد و از نزدیک، موانع و مشــکلات آنها را مورد 
بررسی قرار داد. دکتر کاتب با معرفی معصومه کاردلی 
نمایندگی کد 1871، به عنوان نماینده برتر اســتان 
گلستان به لحاظ کسب بالاترین ميزان فروش در سال 
جاری از وی قدردانی کرد. رئيــس هيات مدیره بيمه 
سرمد به اتفاق هيات همراه در این سفر استانی با مدیر 
شعب، معاونين، مدیران و روسای شعب بانک صادرات 

استان گلســتان نيز دیدار کردند که در این نشست، 
توســعه تعامل فی مابين و گســترش همکاری های 
مشترک بانک-بيمه مورد تاکيد قرار گرفت. همچنين 
دکتر کاتب در این سفر، ضمن برگزاری جلسه با مدیران 
سازمان ميراث فرهنگی و جمعيت هلال احمر استان 
گلســتان، از نزدیک روند ارائه خدمات بيمه ای به دو 
مشتری بزرگ این شــرکت را مورد ارزیابی قرار داد. 
مدیران استانی سازمان ميراث فرهنگی و جمعيت هلال 
احمر، در این جلسات، ضمن قدردانی از مدیران ارشد 
بيمه سرمد به دليل حضور و بررسی عملکرد این شرکت 
در استان گلستان، توسعه مراکز درمانی طرف قرارداد 
در استان و تمرکز بر گسترش خدمات آنلاین را مورد 

توجه قرار دادند. 

کیوان ابراهیمی

مسیرروگذرتقاطعولیعصر)عج(بزودیافتتاحمیشود

خوداتکاییشهرداریبهپاسخونشهدااست
قم - شهردار قم گفت: شهرداری 
متعددی  پروژه های  سال  پایان  تا 
روگذر  مسیر  کرد؛  خواهد  افتتاح  را 
افتتاح  بزودی  ولیعصر)عج(  تقاطع 
فجر  دهه  در  پروژه  کل  و  می شود 
گزارش  به  رسد.  می  برداری  بهره  به 
دکتر  قم،  شهرداری  عمومی  روابط 
سیدمرتضی سقائیان نژاد در آیین افتتاح و بهره برداری از مجموعه 
ورزشی سردار شهید اکبر غلامپور که همزمان با هفته دفاع مقدس 
به عنوان نخستین رویداد کنگره ملی ۶ هزار شهید استان قم در 
سالن همایش مجتمع فرهنگی حضرت معصومه)س( برگزار شد، 
با اشاره به همزمانی ایام محرم و هفته دفاع مقدس اظهار کرد: این 
مجموعه ورزشی در این ایام به نام یک شهید نامگذاری شده که 
نشانه های زیادی برای ما دارد؛ حسین)ع( عنوان کردند که به دنبال 
احیای سیره جدم هستم و سیره حسین بن علی هم سیره رشد 
است. شهردار قم با تاکید بر اینکه اسلام بزرگترین سرمایه ای بود که 
پیامبر برجای گذاشت، تصریح کرد: حسین)ع( قیام کرد که از این 
سرمایه حراست کند و با حرکت خود و اهل بیتش این سرمایه را 
زنده کرد؛ اگر امروز در هر کوی و برزنی نام حسین)ع( و نام شهدا 
را می بینیم به خاطر همین حرکت است. سقائیان نژاد با اشاره به 
بخشی از زندگینامه شهید غلامپور، گفت: این شهید وقتی ترکش 
می خورد و به زمین می افتد با نام یاحسین جان خود را از دست 
می دهد. وی با تاکید بر اینکه شهدا چراغ های هدایت هستند، گفت: 
انقلاب اسلامی برگرفته از فرهنگ شهادت و رشد آن به خاطر خون 
شهدا بوده و امروز نمایش نام شهدا در کوی و برزن ها برای این است 
که این فرهنگ از یاد نرود. شهردار قم با اذعان به اینکه شهرداری ها 
ارگان هایی عمومی، مستقل، غیردولتی و از دل مردم هستند، اظهار 
کرد: به همین خاطر یکی از افتخارات شهرداری اتکا به مردم است؛ 
اعتماد مردم برای شهرداری ها بسیار با ارزش است. سقائیان نژاد با 
اشاره به تحریم های مختلفی که علیه کشور اتفاق افتاده است، افزود: 
بودجه شهرداری قم از ۸۰۰ میلیارد تومان به بیش از ۲ هزار میلیارد 
تومان رسیده است و این نشان می دهد که در شهرداری نگرانی در 
خصوص تحریم ها نیست و این خوداتکایی به پاس خون شهدا است.
وی با بیان اینکه منطقه ۶ قم یکی از مناطق محروم این شهر است، 
گفت: تلاش شهرداری بر این است که محرومیت مناطق را به مرور 

به حداقل برساند. 

سرهنگالهیاریدرمراسمگرامیداشتهفتهدفاعمقدسدر
شرکتنفتگیلان؛

»شرایطخودکفاییامروزمرهونتفکرانقلابی
حضرتامامخمینیوپیروزیانقلاباست

علی حیدری:   - رشت 
ظهر روز سه شنبه دوم مهر ماه 
139۸ مصادف با سومین روز 
از هفته دفاع مقدس و بیست 
محرم  ازماه  روز  چهارمین  و 
مراسم گرامیداشت هفته دفاع مقدس با حضور مسئولین و جمعی 
از کارکنان در نمازخانه انبار نفت شهید بهمنی مقدم شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه گیلان برگزار شد .  به گزارش 
روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گیلان : 
سخنرانی این مراسم را سرهنگ الهیاری از پاسداران انقلاب اسلامی 
ایران بر عهده داشت .   سرهنگ الهیاری گفت : »ما اگر بخواهیم 
امروزمان را بیابیم باید گذشته خود را کالبدشکافی کنیم ما چه 
بودیم و در کجا قرار داشتیم بعد چه شدیم و در کجا قرار گرفتیم ، 

در واقع تحلیل امروز ما باید با توجه به گذشته مان باشد  . «

خدمتیدیگرازنفتوگازمسجدسلیمانبرایتحققیکخواستهدیرینه

آغازعملیاتاحداثپلهایجادهورودیشهر
مسجدسلیمان

احداث  عملیات   - اهواز 
بتنی  بزرگ  پل  دستگاه   ۲
ایمن  و  تعریض  انجام  جهت 
شهر  ورودی  جاده  بخشی 

مسجدسلیمان آغاز شد . 
در  مردم  نماینده  علی عسگر ظاهری  با حضور  آیین  این 
مجلس شورای اسلامی – علی اسکندری دادستان عمومی و 
انقلاب – قباد ناصری مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان – رسول کریمی نژاد رییس اداره راه و شهرسازی 
– میرنام جانشین سپاه ناحیه مسجدسلیمان و جمعی دیگر از 
مسئولین شهری برگزار شد .  نماینده مردم مسجدسلیمان در 
مجلس شورای اسلامی طی سخنانی در این مراسم از نقش و 
عاملیت صنعت نفت در عمران و توسعه شهر مسجدسلیمان 
تقدیر و تشکر کرد و گفت : طی 3 سال گذشته شرکت نفت و 
گاز مسجدسلیمان به جهت خدمت به مردم پروژه های مختلفی 
را تعریف و به مرحله ی اجرا در آورده است .  وی با اشاره به 
علاقمندی وزیر نفت به مسجدسلیمان گفت : با حمایت و عنایت 
ایشان اعتبارات مناسبی جهت اجرای پروژه های مختلف در این 
منطقه تخصیص یافته است .  وی با اشاره به برخی از این پروژه 
ها گفت : طرح آسفالت محلات و مناطق شهر مسجدسلیمان – 
تکمیل منازل طرح 14۰۰ واحدی شهرک ولیعصر )عج( که از 
پیشرفت بالای 5۰ درصد برخوردارند و تعیین و تکلیف جابجایی 
منازل واقع در مناطق آلوده به نشت نفت و گاز با اعتبار 1۲5میلیارد 
تومان از جمله این پروژه ها می باشند که بزودی عملیات اجرایی 
آنها آغاز می شود .   عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد : در بخش ورزش – توسعه اماکن ورزشی – پشتیبانی 
از تیم فوتبال نفت مسجدسلیمان و انجام پروژه بازسازی و مرمت  
استادیوم شهید بهنام محمدی جهت کسب نظر فدراسیون فوتبال 
و حفظ و استمرار میزبانی از بازی های خانگی این تیم بمنظور 
در  شهر  این  دوست  ورزش  نوجوانان  و  جوانان  پرشور  حضور 
استادیوم خودشان – تعمیر و مرمت مدارس  و سایر عرصه ها این 
شرکت بخوبی توانسته در حوزه مسئولیت های اجتماعی خدمات 
شایان توجهی را به شهروندان ارائه نماید .  مدیرعامل شرکت بهره 
برداری نفت و گاز مسجدسلیمان نیز طی سخنانی اظهار داشت : 
ایمن سازی جاده ورودی شهر مسجدسلیمان یکی از دغدغه های 
دیرینه هیأت مدیره این شرکت و یک خواسته ی عمومی می 
باشد که امروز با همت همکارانم در مدیریت مهندسی و ساختمان 
و همکاری اداره راه و شهرسازی عملیات احداث ۲ دستگاه پل 

بزرگ بتنی آن آغاز می شود .  

جنگلپیماییوپاکسازیمنطقهحفاظتیگونهشمشاد
و طبیعی منابع کل اداره کارکنان توسط آباد قرن
آبخیزداریاستانگلستانبهمناسبتهفتهدفاعمقدس
گرگان - به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری به مناسبت هفته دفاع مقدس کارکنان این اداره کل با 
هماهنگی و همکاری دفتر نمایندگی ولی فقیه و امور فرهنگی این 
اداره کل در روز پنجشنبه مورخ 4 مهر سال جاری اقدام به جنگل 
پیمایی و پاکسازی در منطقه حفاظت شده گونه شمشاد قرن آباد 
گرگان نمودند.در این مراسم مدیرکل و معونت فنی و آبخیزداری و 
همچنین کارکنان این اداره کل حضور داشتند.ابوطالب قزل سفلو 
مدیرکل این اداره کل با تاکید بر این اقدام فرهنگی افزود:  این گونه 
اقدامات گامی مثبت در جهت حفاظت گونه مهم شمشاد بوده و در 
نگاهی وسیع تر در جهت حفظ و توسعه فضای سبز و فرهنگ سازی 

در این زمینه می باشد.

حضورشهردارکلانشهراراکدرمراسمبازگشاییمدارس
ونواختنزنگمهرومقاومتدبیرستانحاجکاظمی

آغاز  با  همزمان   - اراک 
سال تحصیلی جدید و فصل 
مهندس  مدارس،  بازگشایی 
کلانشهر  شهردار  شفیعی 
اراک به همراه مهندس آقازاده 
استاندار مرکزی، دکتر بختیاری فرماندار اراک، طوفان محمدی 
رییس کمیسیون فنی و عمران و ترافیک شورای اسلامی شهر، 
فولادوند مدیر کل آموزش و پرورش استان مرکزی و سایر مسوولین 
استانی و شهری با حضور در دبیرستان حاج کاظمی و نواختن زنگ 
مهر و مقاومت، سال تحصیلی جدید 99-9۸ را گرامی داشتند و 
برای کلیه دانش آموزان و فعالین عرصه علم و دانش در طول سال 

تحصیلی جدید آرزوی موفقیت نمودند. 

درمراسمعملیاتاجراییتوسعهدرختکاریوشبکهآبیاری
درعرصههایکمربندسبزجنوبیوآیینافتتاحوبهرهبرداری

ازدومجتمعساماندهیمشاغلشهریمطرحشد؛

دادستانیدررفعتصرفاراضیارتفاعاتجنوبی
وکمربندسبزدرکنارشهرداریمشهداست

مشهد- عملیات اجرایی توسعه درختکاری و شبکه آبیاری 
در عرصه های کمربند سبز جنوبی و آیین افتتاح و بهره برداری 
از دو مجتمع ساماندهی مشاغل شهری با حضور رییس سازمان 
محیط زیست، دادیار حوزه معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم دادسرای مرکز استان خراسان رضوی، شهردار و سایر مدیران 
شهری انجام شد. در این مراسم فرزاد بهشتی، دادیار حوزه معاونت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادسرای مرکز استان خراسان 
رضوی ضمن اشاره به اقدامات شهرداری مشهد در ایجاد کمربند 
سبز جنوبی تاکید کرد: با توجه به اینکه قرار بود برخی از این اقدامات 
توسط سایر دستگاه  ها انجام شود، متاسفانه این اتفاق آن چنان که 
باید نیفتاده است و شهرداری و شورای شهر مشهد را در حفظ 
حقوق بیت المال و حفظ اراضی ارتفاعات جنوب و ایجاد کمربند 

سبز در این منطقه تنها می بینیم. 
تقدیر از شهرداری مشهد در خصوص انجام فعالیت های 

زیست محیطی 
در ادامه عیسی کلانتری، رییس سازمان محیط زیست ضمن 
نهایت  کرد:  بیان  مشهد،  شهری  مدیریت  خدمات  از  قدردانی 
سپاسگزاری را از مدیریت شهری مشهد دارم که این چنین تلاش 
می کند و برای حفظ محیط زیست این کلانشهر می کوشد. وی بر 
ضرورت حفظ محیط زیست شهرها برای نسل های آینده تاکید کرد 
و گفت: با وجود حضور میلیونی زائران امام هشتم)ع(، حفظ محیط 
زیست و نظافت و تمیزی مشهد زبانزد است، و مردم باید بدانند محیط 
زیست متعلق به همگان است که باید برای دیگر نسل ها نیز حفظ 
شود. کلانتری با تاکید بر اینکه مدیریت شهری مشهد با اقدامات خود 
حقوق شهروندی را رعایت کرده و این مایه خوشبختی است، اظهار 
کرد: متاسفانه آلودگی هوا موضوعی است که با وجود رسیدگی به 

مردم و مشکلاتشان، حلقه گمشده ای در کشورمان به شمار می رود.
19 هزارهکتار ارتفاعات جنوب مشهد به مرور به فضای 

سبز تبدیل خواهد شد
محمدرضا کلائی، شهردار مشهد نیز در ادامه گفت: 19 هزار 
هکتار ارتفاعات جنوب مشهد به مرور به فضای سبز تبدیل خواهد 
شد. وی ادامه داد: توسعه کمربند سبز جنوبی مشهد را چه با حضور 
چه بدون حضور دیگر ارگان ها، چه با همیاری، چه بدون همیاری 
آنها به یاری خدا انجام خواهیم داد. کلائی با بیان اینکه 9۰۰ هکتار 
از این اراضی را برای امسال هدف گذاری کرده ایم، اظهارکرد: در این 
رابطه هیچ محدودیت بودجه ای نداریم و به هر میزان که اراضی در 
ارتفاعات جنوبی رفع تصرف و در اختیار شهرداری مشهد قرار گیرد 

اقدام به درختکاری خواهیم کرد.

از خبرها
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- جمع امت- ناگزير- بنیادی و اصولی

2- امر به آمدن- روشــن نیست- فصل 
خزان

3- منقل و اجــاق- كوچكتريــن ايالت 
امريكا

4- سرها- هنرآموز- شما و من
5- پســوند محافظ- شــهری در استان 

فارس- رنج- بازديد از رژه
6- از پیامبران- نیمسال تحصیلي- اشاره 

كردن با حركات چشم و ابرو يا دست
7- رديف قالي- درگذشــتن خدا از گناه 

كسي- بصیر
8- ياقوت- خو و الفت- تورم رگ هاي پا

9- مركز استان مركزي- صادق و امین- 
ويتامین انعقاد خون

10- فراهم و مهیا- چــه مكاني ؟- خیمه 
صحرانشینان

11- بالاپوش بلند- نوعي چشم درد- مركز 
استان گیلان- رود مرزي

12- حــرف پیــروزي- مثــل يكديگر- 
ثروتمند

13- عقب افتاده- بازرگان و تاجر
14- توشه دان- شاعر قرن ششم هجري- 

ذره باردار
15- نــرده چوبــي- دلواپــس- خاطر و 

انديشه

عمودي
 1- سرپیچي كردن- صمیمي- آدم آهني

2- بازيگر خانم فیلم سامورايی در برلین- 
الهه شكار يونان قديم

3- نوعي فرش- كاراته نمايشي- درشت 
و خشن

4- عدد ورزشــي- آمريكايي را گويند- 
شاعر تبريزي

5- اندوهگین- بالا آمدن آب دريا- ايده آل
6- نیروي حیات- پرده- علاج

7- خشكي- جنگ و پیكار- بخش سخت 
و محكم در دهان

8- زرنــگ و باهوش- پايتخت كشــور 
بلاروس- حیوان بزرگ دريايي

9- شكستني ورزشي- شهري در استان 
قم- سمت و جهت

10- گــردش روزگار- كلمــه آرزو- خانه 
بزرگ

11- زرنگ وحقه باز- كلام تعجب بانوان- 
مونتاژ فیلم

12- اندازه لباس- خجسته- نام تركي
13- گروه مــردم چادرنشــین - ديگر و 

باقي- توانايي
14- هنر هفتم- اين كشور از نظر مساحت 
بزرگ ترين كشور آمريكای مركزی است 

15- پروردگار- عطرمايه- حیله گر
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 ابهر
امله

 آران
 دمرل
 ريگا

 سیام
 قبرس

 مارا

5 حرفي : 
 ادامز

 انارک
بسطام
 توچال
 داكار

 رامشه
 سنگال
 فلینی
 كلمپه

 لوزان
 ماركا

 ماه وش
 ملودی

 نايرا
6 حرفي : 

 اولی ها
 آلبانی

 سنگ اول
 مباركه

7 حرفي : 
 رمز زمان

 میانكلا

8 حرفي : 
 دوردست ها
 رسم عاشقی

 سريلانكا
 فندق قاتق

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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حبیب احمدزاده به مناسبت ســالگرد درگذشت هما روستا، 
خاطره جالبی از چگونگی آشــنایی اش بــا او تعریف کرد.به 
گزارش   خبرآنلایــن، حبیب احمدزاده،   به مناســبت چهارم 
مهر، سالگرد درگذشت هما روستا و پنجم مهر سالروز شکست 
حصر آبادان در صفحه شخصی خود نوشت: »با حدود 200 متر 
فاصله همسایه بودیم. در خیابان ایتالیا، همسایه هایی که هرگز 
همدیگر را ندیده بودیم و تا به آخر هــم ندیدیم. پس از مرگ 
همسرش استاد سمندریان از روی پلاکاردهای نصب شده به 
آن دیوار میله ای پارکینگ آپارتمان شان فهمیدم که اینجا چه 
کسی زندگی می کند. در صدد تبلیغ کتاب هایی با موضوع حضور 
زنان در جنگ و دفاع مقدس بودم، چند وقتی بود که بنرهای 
تسلیت را برچیده بودند. در مانند همیشه باز بود و این باز بودن 
راه به کیوسک نگهبانی ختم می شد که نگهبانی مسن و شاید 
سرایدار در آن می نشست... از کیف کتاب »دا« را در آوردم. گفت 
بفرمایید؟ گفتم این کتاب برای خانم هما روستاست. گفت بگم 
از طرف کی؟ جوابی نداشتم فقط گفتم: همین طوری بگید یک 
همسایه ... و رفتم. در راهرو لحظه ای برگشتم، نگهبان کتاب را باز 
کرده و در حال تورق بود، شاید دنبال امضا و یا نامه یک طرفدار 
سمج می گشت. حدود دو هفته بعد، کتاب »یک دریا ستاره« را 
به دست پیرمرد نگهبان دادم، چیزی نگفت و نپرسید و کتاب 
را حتی تورق نکرد، خجالت کشیدم بپرسم که چیزی نگفتند، 

نظری نداشــتند ...بار بعد کتاب دیگری به دست نگهبان دادم 
و برگشــتم که بروم، پیرمرد گفت: راستی خانم گفتند از شما 
تشکر کنم، فقط سر تکان دادم گفتم شما هم تشکر کنید. 10 
روز نگذشته، پاکت حاوی کتاب خاطرات همسر شهید مدق را 
به همراه مستند »آن بیست و سه نفر« روی پیشخوان کیوسک 
گذاشتم، نگهبان نبود با خط خرچنگ قورباغه ای روی پاکت 
نوشتم خدمت سرکار خانم روستا و رفتم. چند هفته بعد کتاب 
خودم را در پاکتی گذاشته و وارد راهرو شدم، نگهبان با دیدنم 
لبخند زد. در حال گرفتن پاکت متوجه باندپیچی دستش شدم، 
گفت کار این پدر سوخته موتورخونه شوفاژه، راستی به خانم 
گفتم این بنده خدا که کتاب میاره، شــما می خونید؟ گفتند 
کامل، گفتم می خواهید ببینیدش و اشــاره کــرد به دوربین 
حراستی بالای سرش که من هرگز سرم را بلند نکرده تا ببینم 
و ادامه داد گفتند  وقتی خودشون دوســت ندارند نه، سرم را 
تکان دادم. ادامه داد این کاغذ را برای شما نوشتن و داد دستم، 
کاغذ نبود کارت پستالی بود با طرح یک کتابخانه و خوش خط 
نوشته بودن دارم می رم سفر، بهتون بگم خیلی خیلی ممنونم  
از محبت تون ولی معلوم نیست کی و حتی اصلا برگردم، همه 
کتاب ها را هم خواندم، اگر برگشتم بیشتر می نویسم. پیرمرد بر 
و بر نگاهم کرد به دنبال عکس العملم بود. چند ماه بعد بود که 

پلاکارد سیاهش را روی میله های همان دیوار دیدم.«

یادداشت های علم، یکشنبه ۵ مهر 1۳۴۹:   در خاطرات علم 
آمده است: صبح شرفیاب شدم. شاهنشاه فرمودند: »کاغذی 
که ناصر ]جمال عبدالناصر[ به ملک حسین ]پادشاه اردن[ 
نوشته، شــنیدی؟...« )]ناصر[ از طرف ســران عرب که در 
قاهره جمع هســتند به ملک حســین حمله شدیدی برده 
است(. فرمودند: »واقعا آدم پدرسوخته ای است. هم خودش 
ملک حسین را تشــویق به این کار کرده و هم خودش دلش 
می خواهد فدائین ضعیف بشــوند که مذاکــرات صلح او با 
اسرائیل به جایی برسد، با وصف این به بیچاره ملک حسین 
حمله می کند.« عرض کردم: »ناصر کامل بی مرام هست.« 

فرمودند: »همین طور اســت.«بقیه صحبت هــا مربوط به 
خانواده والاحضرت شهناز بود که خوشبختانه حالا سر عقل 
آمده است. از این جهت احساس کردم که شاهنشاه خیلی 
راضی هستند و از من هم اظهار رضایت فرمودند. علیاحضرت 
ملکه پهلوی هم باز گله از شاهنشاه فرموده بودند که »به من 
توجه نمی کند«! بیچاره شاه! فرمودند: »آخر چه بکنم؟« اینجا 
حق را به شــاه می دهم، چون تصادفا ملکه فرموده بودند که 
»مخارج ماهانه ام کم است.« در صورتی که من می دانم حد 
اعلای آسایش را دارند و از این بیشتر برای ایشان نمی توان 

کاری کرد.

بـا شـتاب گرفتن مراودات فـــرهنگی و عـلمی ایرانیان با 
مغرب زمین از قرن نوزدهم میلادی، کشور فرانسه جایگاه 
قابل توجهی در  میان  طبقه سیاستمداران و روشـــنفکران  
ایـرانی بـه  دست  آورد. از ثمرات چنین مراوداتی می توان به 
تـأسیس مـراکز مـتعدد آمـوزش زبـان فـرانسه  در ایران و 
همچنین اعزام نخستین گروه از دانش پژوهان ایرانی به این  
کشور  و تربیت شــمار قابل  توجهی  از  فرهیختگان علمی و 
اجتماعی ایرانی در مراکز آموزش عالی فرانســه اشاره کرد. 
زبان فرانسه از قـرن نوزدهم میلادی به عنوان نخستین زبان 
خارجی و اروپایی در ایران شناخته شد و برخی  شاهان  قاجار 
و نزدیکان آنان در دربار پادشاهی با این زبان  آشنایی داشتند. 
سران قاجار از نیمه دوم قرن 1۹ مـــیلادی در مـکاتبات و 
مراودات خود با ســران ممالک مغرب زمین از زبان  فرانسه  

استفاده می کردند . در مسافرت های شــاهان قاجار به اروپا 
نیز فرانسه همواره یکی از مقصدهای مهم و مورد توجه آنها 
بوده  است .ناصر الدین شـاه قـاجار در خاطرات خود به فر نگ 
بیشترین  ستایش ها  را  از ممالک اروپایی از جمله فرانسه به 
عمل آورده و از ایام خوش اقامت خود در آن ســامان   سخن  
گفته است. در دیدار سوم نـاصرالدیـن شاه از پاریس، روز دوم 
ذیحجه 1۳06 ]اول  اوت 188۹[، شاه بـا پاسـتور دانشمند 
و کاشف معروف فرانســوی دیدار کرد و در همین روز دکتر  
تولوزان پزشک  فرانسوی شاه که قصد داشت در پاریس بماند، 
دکتر فووریه را  به جای خود به  عـــنوان  پزشـک  مخصوص 
به شاه مـعرفی کـرد و شاه به زبان فرانسه به او گفت: »شما 

پزشک من هستید.«
فووريه، سه  سال در دربار ايران،)كافه تاريخ(

خاطره جالب حبیب احمدزاده
 از همسایگی اش با هما روستا

 ملکه باز گله از شاهنشاه 
فرموده بودند  که  »به من توجه نمی کند !«

نخستین زبان خارجی و اروپایی در ایران

مرتضی کلیلی ��قاب��
    قاب  مشاهیر

تصويري ازاردشير )امير( قلعه نويي  سر كلاس درس با هم كلاسي هايش.
 سال 1349

    قاب  نوستالژی1
ميدان باغ گلستان 

تبريز، در اوايل دهه ۵۰...

    قاب  نوستالژی3
قم سال 13۵7

    قاب  نوستالژی2
عكس يك خانواده 

ساروي در دهه 
4۰)عكس هاي زيرخاكي(

    قاب  مشاهیر2
كارت شناسايي علي پروين 23 ساله دانش آموز کلاس پنجم 

ادبی)فدراسيون تاريخ و آمار فوتبال ايران(

��اینستا�گرافی)منتخبی�از�اینستاگرام�چهره�ها(

 تبليغ سفارش آنلاين غذا  توسط سيدمهدي 
رحمتي، بشقاب غذا به دست كنار تير دروازه.   

 حامد حدادي در حاشيه بازي هاي بسکتبال 
باشگاه هاي آسيا اين عكس از تيمش، پالايش 

نفت آبادان را منتشر كرده.

 مينا وحيد نوشته امين زندگاني خيلي آقاست.

 جواد كاظميان از بچگي هاي محمد پروين با لباس 
گشادش سر تمرين پرسپوليس گفته.

شماره�پيامك:�09202001707
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